
 نتیجه ارز چند نرخی چیست؟

اعلام چهار تصمیم جدید ارزی بانک مرکزی
مریم فکری  رییس اســبق کانون صرافان تاکید 
کرد: بانک مرکزی باید با شفاف سازی و تک نرخی 
کــردن ارز و تزریق مثبت و منفی و بــه موقع آن با 
همــکاری بانک هــا و صرافی ها و البتــه با قیمتی 
واقعی و بدون محدودیــت، جلوی ایجاد تلاطمات 
و نوســانات ویرانگر و مصنوعی و رانت خوارانه در 
بازار ارز را بگیرند. پس از کــش و قوس های زیاد و 
در دســتور کار قرار گرفتن انحلال کانون صرافان 
توسط بانک مرکزی، حالا معاون ارزی این بانک از 
برنامه جدید برای صرافی ها خبر داده و گفته است 
که توسعه مدل کسب و کار صرافی ها با استفاده از 
ظرفیت های مرکز مبادله ارز و طلا در دســتور کار 
بانک مرکزی قرار دارد.محمد آرام تاکید کرده که 
اعضای مرکز مبادله صرافی های بانکی و تضامنی 
خواهند بود از آنجا که فعالیت صرافی ها تا پیش از 
این صرفا بر فیزیک اسکناس متمرکز بود، به زودی 
مجوز فعالیت در حوزه ســکه طلا، شــمش طلا و 
سایر فلزات گرانبها از جمله نقره به موضوع فعالیت 

صرافی ها اضافه خواهد شد.
معــاون نظــارت بانــک مرکــزی نیز بــا اعلام 
سیاســت های بانک مرکزی در راســتای ضابطه 
مند کردن فعالیت شــرکت هــای صرافی ، گفته؛ 
اصلاح دستورالعمل تاسیس و فعالیت شرکت های 
صرافی در دســتور کار بانک مرکزی قرار دارد. بر 
این اســاس چهار فعالیت عمده شــامل معاملات 
اسکناس، شمش و سکه، امکان معاملات ابزارهای 
مالی جدید در مرکز مبادله، انجام معاملات حواله 
ارز و برخــی دیگر از انــواع فعالیت ها در دســت 
بررسی است.ابوذر سروش تاکید کرده؛ مجوزهای 
لازم برای انجام هــر یک از موارد فوق بر اســاس 
رتبه بنــدی و تعیین وضعیت هر صرافی توســط 

بانک مرکزی صادر خواهد شد.
اما رویکرد جدید بانک مرکزی در مقابل صرافی ها 
در حالی اســت که دهم مرداد ماه مجــوز کانون 
صرافان ایران را باطل کــرد. در مقابل در واکنش 
به این اقــدام، کانون صرافان اعــلام کرد که بانک 

مرکزی برای انحلال کانون وجاهت قانونی ندارد.

چهار تصمیم جدید
اصغر ســمیعی، رییس اســبق کانون صرافان در 
همین رابطه در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
گفت: هرچند جلســه اخیر بانک مرکزی با برخی 
از همکاران، با بی اعتنایی به کانون صرافان، شــاید 
قدری کم لطفی به این نهاد مدنی محســوب شود، 
ولی به هر حال این گونه نشســت ها به خودی خود 

امری مبارک تلقی می شود.
وی افــزود: بنده در جلســه فوق الاشــاره حضور 
نداشتم، ولی این گونه که شــنیدم، صحبت هایی 
که در آن جلســه گفته و شنیده شــده، می تواند 
مفید باشــد.این کارشــناس ارزی عنــوان کرد: 

از جمله مســائلی کــه ظاهرا مطرح شــده، یکی 
بازنگری قوانین تاســیس صرافی به طوری که ساز 
و کار فعالیت صرافی تسهیل شود )به شرط آن که 
شــورای پول و اعتبار هم تایید کنــد(. دوم، اجازه 
انجام معاملات فلز گرانبها و اســکناس به صورت 
آزاد، ســوم، انجام رتبه بندی صرافی ها براســاس 
توانایی ها و قابلیت های آنها و دیگری، قبول کردن 
ملــک صرافی بــرای افزایش ســرمایه به صورت 

تجدید ارزیابی و ... بوده است.
ســمیعی ادامه داد: ولی نکته ای کــه ظاهرا از نظر 
آقایان مغفول مانده و باید از نظر دور نداشــت، این 
است که اولا شــغل صرافی دارای پیچیدگی های 
خاص خود اســت، یعنی این گونه نیست که یک 
صراف بتوانــد بگوید من صراف هســتم، بنابراین 
همه کارهای صرافــی را می توانم انجام دهم، بلکه 
صراف های مختلف کارهای مختلفی را می توانند 
انجام دهند. برای مثــال، یکی متخصص تبادلات 
ارزی با پاکســتان است، کســی حواله های کانادا 
را به راحتی انجــام می دهد، کســانی در رابطه با 
صرافان و تجار عراقی هســتند، برخــی با صرافان 
روســیه قرارداد کارگزاری دارند و عده ای در اروپا 
و انگلستان، نمایندگی یا شــعبه دارند. به همین 
صورت کارها انجام می شود، این صرافان با یکدیگر 
و با استفاده از تخصص یکدیگر می توانند به مردم 

خدمات بهتری بدهند.
وی متذکر شد: متاسفانه از سال ۹۷ بانک مرکزی با 
وضع مقررات خاص و نامگذاری های ویژه سعی در 
انحصاری کردن رشته صرافی بین تعدادی صرافی 
وابســته به بانک ها و تعدادی اندکــی از صرافان 
بخش خصوصی کرده و در واقع مردم را از خدمات 

گسترده صرافان خبره و توانا محروم کرده است.
این کارشــناس ارزی تصریح کرد: در واقع در حال 
حاضر مردم از خیلی از خدمات به طور رســمی و 
قانونی محــروم هســتند، برای مثال اگر کســی 

بخواهد یــک حواله حتی کوچک برای شــخصی 
به هر گوشه دنیا بفرســتد، به طور رسمی و قانونی 
انجام پذیر نیســت و همین طور برعکس اگر مثلا 
کســی در کشــوری خارجی دارای درآمد باشد 
و بخواهــد برای اقــوام یا مثلا پدر مــادرش پولی 
حواله کند، این کار با مراجعه به صرافان رســمی 

انجام پذیر نخواهد بود.
سمیعی یادآور شد: البته صرافان غیررسمی همه 
این کارها را به راحتی انجام می دهند، ولی صرافان 
رســمی که زیر نظر بانک مرکزی و تحت رصد این 
مجموعه هســتند، از انجام این خدمات محرومند 
و مردم هم از دریافت این خدمات محروم هستند. 
در واقع بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار با وضع 
مقررات دست و پاگیر، دانســته یا ندانسته، تعداد 
زیادی از صرافان را از شغلشــان محــروم کرده و 

همین طور مردم را از خدمات آنها.
وی گفت: برای مثال، در جزیره کیش تا ســال ۹۷ 
حداقل ۱۵ صرافی قانونی و رســمی مشغول ارائه 
خدمات ارزی بــه مردم بودند کــه در حال حاضر 

حتی یکی از آنها هم فعال نیست.
این کارشــناس ارزی افزود: این در شرایطی است 
که نیاز ارزی مردم که کم نشده، بنابراین مجبورند 
به صرافان غیررســمی مراجعه کنند که گاهی هم 

برای آنها دردسرها و خطراتی ایجاد می کنند.
ســمیعی عنوان کرد: ایجــاد بازارهــای خاص با 
اســامی ابداعی مانند بازار متشــکل یا مبادله ای 
و غیره و ارزهایی با اســامی مختلف مانند سنایی 
نیمایی یا دلار با منشــا داخلی و غیــره و اصرار بر 
چند نرخــی بودن ارز جــز دامن زدن بــه رانت و 
فســاد نتیجه ای ندارند.وی تصریح کرد: این طور 
که شــنیده می شــود، هنوز به برخی از شرکت ها 
به بهانه های مختلــف دلار ۴۲۰۰ تومانی )یعنی 
کمتر از یک دهم قیمت واقعی( داده می شــود که 

اگر این طور باشد، یک نوع غارت بیت المال است.

وضعیت بازار ملک در هفته  گذشته

وج از بازار مسکن  دلالان مترصد خر
تکلیف قانونی برنامه هفتم توسعه

 مدت زمان خانه دار شدن 
به ۱۲ سال می رسد؟
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خانه  هنر   میرا

معاون وزیر کار:
۳ دهک جامعه از کوپن استفاده می کنند

ساعت به وقت دیپلماسی؛ گام های 
متقابل ایران و آمریکا

وزیر نیرو: 
سرانه آب مصرفی مردم کاهش چشمگیری 

داشته است

وازهای اربعین العراقیه ارزان تر   چرا پر
از شرکت های ایرانی است؟
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مدیریت سالمندی در کشورهای جهان
افشین شاعری  در اکثر منابع آماری، ۶۵ سالگی سن سالمندی تعریف شده 
و میزان جمعیت بالای ۶۵ سال از کل جمعیت یک جامعه شاخص مهمی است 
که وضعیت سالمندی آن کشور را نشــان می دهد.سالمندی دورانی است که 
میزان تحرک افراد در این دوران کم می شود. تغذیه و میل به غذا خوردن تغییر 

می کند و بیماری های مختلف دوران سالمندی به سراغ آدم می آید. 

یادداشت

نگاهی به فیلم سینمایی »شهرک«
وع می شود و مبهم تمام می کند مبهم شر

سارا بقایی فیلم ســینمایی شــهرک ایده جالب و ســوال برانگیزی دارد؛ 
شخصیت اصلی فیلم با بازی ساعد سهیلی عاشق بازیگری است و زمانی که در 
یک پروزه بازیگری تســت می دهد و قبول می شود انگیزه و انرژی بالایی برای 

حضور در این پروژه دارد.

دیدگاه

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای
 )نوبت اول(

امور قراردادها وکنترل پروژه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان

شناسه آگهی : 1544415

 بنياد مسكن انقلاب اسلامي استان گلستان از كليه پيمانكاران واجد شرایط دریافت اسناد جهت شرکت در مناقصه با مشخصات ذیل دعوت به 
عمل می آورد

1-موضوع مناقصه : اجرای پل یک دهانه بتنی با دیوار هدایت ، رادیه و برید در روستای گچی سو بالا از توابع شهرستان کلاله براساس فهرست بهای 
راه ، راه آهن و باند فرودگاه سال 1402، مطابق مشخصات فنی و توضيحات پيوست اسناد مناقصه

2-برآورد اوليه: بعدد)14/612/608/105( بحروف چهارده ميليارد و ششصد و دوازده ميليون و ششصد و هشت هزار و یکصد و پنج ریال می باشد.
3-مبلغ تضمين: به عدد) 731/000/000 ( و به حروف هفتصد و سی و یک ميليون ریال مي باشد.

مبلغ تضمين شده در مناقصه بايد به يكي از صورتهاي مشروحه زير به دستگاه مناقصه گزار تسليم شود:        
   الف- ضمانتنامه بانكي 

   ب- وجه نقد به حساب شماره 4078036807925428 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران
 ))شماره شبا IR 460100004078036807925428 (( به شناسه سی رقمی 924133778200000000000000000001  به نام بنياد مسکن 

انقلاب اسلامی استان گلستان
مدت اعتبار تضمين هاي فوق باید حداقل سه ماه پس از تاریخ افتتاح پيشنهادها بوده و براي سه ماهه دیگر نيز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت 

نامه هاي بانكي باید طبق فرمهاي مورد قبول ، تنظيم شود.
4-صلاحيت های مورد نياز :

گواهی صلاحيت حداقل با پایه 5 و با تاریخ معتبر در رشته راه وترابری یا ابنيه یا آب از سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
گواهينامه صلاحيت ایمنی پيمانکاران صادرشده توسط وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

5-آخرين مهلت دريافت اسناد مناقصه : چهار شنبه 1402/05/25
6-آخرين مهلت تحويل اسناد : یکشنبه  1402/06/05 

7- تاريخ بازگشايي اسناد : دوشنبه   1402/06/06 ساعت08:00
)www. setadiran.ir 8- طريقه دريافت اسناد : ازطریق سامانه تدارکات الکترونيک دولت ) ستاد ایران

*کليه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی 
دولت)ستاد( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
9- مدت اعتبار پيشنهادها : سه ماه از اولين مهلت تسليم پيشنهادها

10- نام دستگاه مناقصه گزار : بنياد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان
11- نشانی دستگاه مناقصه گزار : استان گلستان – گرگان - ميدان بسيج– سایت اداری- بنياد مسکن انقلاب اسلامی 

12- تلفن تماس : 32435032- 017داخلی 169 ) واحد امور قراردادها وکنترل پروژه (

شهادت امام زین العابدین)ع( را تسلیت می گوییم

انرژی

 )IEA( گزارش ویژه آژانــس بین المللی انرژی 
نقشه راه دستیابی به انتشار صفر خالص تا سال 
۲۰۵۰ میلادی را تشــریح می کند. این گزارش 
نیاز به انتقال سریع و گســترده به فناوری های 
انرژی پاک را به منظور مقابلــه مؤثر با تغییرات 

اقلیمی نشان می دهد.
 بر اساس این گزارش، منابع انرژی تجدیدپذیر 
مانند خورشــیدی و بــادی بایــد نقش مهمی 
در ترکیب انــرژی جهانی ایفا کنند و تا ســال 
۲۰۵۰ میــلادی، منبع نزدیک بــه ۹۰ درصد 
برق تولیدی را به خود اختصاص دهند؛ این امر 
مستلزم گسترش تأسیسات انرژی تجدیدپذیر 

به منظور پاســخگویی به تقاضای رو به فزونی 
برای برق پاک است.

در این گزارش غیر از تأکید بر اهمیت انرژی های 
تجدیدپذیر، بر ضرورت اقدام در زمینه بهره وری 
انرژی به منظور کاهش تقاضای انرژی و انتشار 
گازهای گلخانه ای نیز تأکید شــده است. بهبود 
بهره وری انــرژی در ســاختمان ها، حمل ونقل 
و فرآیندهــای صنعتی ممکن اســت به طرزی 
چشــمگیر، تلاش های صورت گرفته در زمینه 

کربن زدایی را تقویت کند.
این گــزارش همچنیــن نقــش فناوری های 
نوظهور مانند ذخیره ســازی هیدروژن و باتری 

را بررســی می کند. این امکان وجــود دارد که 
هیدروژن، نقشــی مهم در بخش هایی ایفا کند 
که برق رســانی به آن ها دشوار اســت، از جمله 
صنایع ســنگین و حمل ونقل از راه دور. از سوی 
دیگر، ذخیره سازی باتری احتمالاً به ادغام منابع 
انرژی تجدیدپذیــر متناوب در شــبکه کمک 
و در زمانی که تقاضا بالا اســت، توان پشتیبان 
را تأمین می کند.به طور کلــی، گزارش آژانس 
بین المللی انرژی یــک نقشــه راه واضح برای 
پرداختن ســریع به چالش تغییــرات اقلیمی و 
دستیابی به آینده ای پایدار و صفر خالص تا سال 

۲۰۵۰ میلادی ارائه می دهد.

دستیابی به صفر خالص تا سال ۲۰۵۰ میلادی
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رئیسی:
  از ظرفیت های مردمی برای سرعت بخشیدن 

وند توسعه سیستان و بلوچستان استفاده شود به ر
 رئیس جمهــور بر ضرورت اســتمرار توســعه و آبادانی سیســتان و 
بلوچســتان تأکید کرد و گفت: اســتفاده از ظرفیت ها و استعدادهای 
برجسته مردمی برای سرعت بخشیدن به روند توسعه استان باید بیش 
از پیش مورد توجه قرار گیرد.آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در نشست 
ویژه اعضای شورای راهبردی توســعه استان سیستان و بلوچستان که 
برگزار شد، با اشاره به خدمات برجســته ای که در طول دوران انقلاب 
اســلامی برای توســعه و آبادانی این اســتان صورت گرفته است، بر 
ضرورت اســتمرار این خدمات تاکید کرد و گفت: استفاده از ظرفیت ها 
و استعدادهای برجســته مردمی برای سرعت بخشیدن به روند توسعه 

استان باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.

رئیس جمهور تفویض اختیارات ویژه به استاندار سیستان و بلوچستان 
برای حل مشکلات و پیشبرد امور اســتان را ضروری دانست و بر تداوم 

هماهنگی همه مدیران استان برای رفع مشکلات تاکید کرد.
این جلســه تأمین اعتبار برای طرح های آبرســانی اســتان، پیگیری 
اعتبارات مربوط به خط ریلی زاهدان - چابهار، ســرعت بخشــیدن به 
طرح های اشــتغالزایی از جمله فعال کردن معادن اســتان، تخصیص 
بودجه برای توسعه فعالیت های فرهنگی و همچنین برگزاری جلسات 
هماهنگی برای هم افزایی بین مناطق آزاد، اســتانداری و ستاد توسعه 

سواحل مکران طرح و مورد بررسی قرار گرفت.
تسریع در رسیدگی به مسائل ناشــی از حوادث سال گذشته زاهدان و 

پرداخت خسارت آسیب دیدگان نیز از جمله موارد مورد تاکید بود.

امیر صباحی فرد مطرح کرد
ویکردی نوین در طراحی و تولید  ایجاد ر

سامانه های پدافندی
فرمانده نیــروی پدافند هوایی ارتش با بیان اینکــه رویکردهای نوینی 
در تولید ســامانه های پدافندی به وجود آمده اســت، گفت: به میزانی 
از بازدارندگی رســیده ایم که دشــمنان جرأت نگاه چپ به کشورمان 
ندارند. امیر علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در 
آئین تکریم فارغ التحصیلان دانشگاه عالی دفاع ملی، دافوس و دانشگاه 
پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( با اشــاره به اهمیت مأموریت و وظایف 
این نیرو در دفاع از کشور، اظهار داشت: آمادگی های خود را برای مقابله 

با انواع تهدیدات به طور دائم ارتقا می دهیم.
امیر سرتیپ صباحی فرد با اشاره به پیشرفت های نیروی پدافند هوایی 
ارتش، افزود: امروز نیروی پدافند به جایگاهی رســیده است که ضمن 
ایجاد بازدارندگی، نیازهای عملیاتی خود را در حوزه ســلاح، سامانه و 

تجهیزات تأمین می کند و در هیچ حوزه ای نیاز به خارج از کشور ندارد.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشــاره به اینکه زیرســاخت های 
دانشــگاه پدافند دقیقاً مطابق با اســتانداردهای روز کشــور طراحی، 
ساخته و پایه ریزی شده است و آموزش ها هم توسط استادان مجرب در 
حال انجام است، خاطرنشان کرد: انســجام، همدلی و پژوهش محوری 
دانشجویان و استادان دانشگاه پدافند هوایی، نوید اقتداری بی بدیل در 

آینده نیروی پدافند را می دهد.
وی عنوان کرد: برای برخورداری از توان دفاعی بالاتر، افزون بر فعالیت 
نیروهای مسلح و صنایع دفاعی کشور، از توان شرکت های دانش بنیان 
و دانشگاه ها نیز در این زمینه استفاده می کنیم و مجموعه علم و دانش 
موجود در کشور می تواند تکیه گاه مطمئنی برای دستیابی به ابزار مورد 
نیاز جهت مقابله با تهدیدهای آینده باشد.امیر صباحی فرد خاطرنشان 
کرد: امروز با تکیه بر تخصص دانشــجویان فنی و مهندســی دانشگاه 
پدافند و نیز هم فکری و تبادل دانش با ســایر دانشگاه ها، رویکردهای 

نوینی در طراحی و تولید سامانه های پدافندی به وجود آمده است.
فرمانده نیروی پدافند هوایی با اشــاره به اهمیــت ارتقای توان دفاعی 
کشــور در مقابله با تهدیدات دشــمنان نظام تصریح کرد: دشــمن به 
هیچ وجــه از اهداف خود دســت نخواهد کشــید؛ اگرچــه در جنگ 
سخت متوجه توان دفاعی و نظامی نیروهای مســلح ما شده است، اما 
در صحنه های دیگر ســعی در ضربه زدن به جمهوری اســلامی ایران 
دارد که با توکل بــر خداوند و با رهنمودهــای فرماندهی معظم کل قوا 
و پشــتوانه مردم در این زمینه نیز مأیوس خواهد شــد.وی با اشاره به 
اینکه مجهزترین و به روزترین تجهیــزات پدافندی هوایی را در اختیار 
داریم، گفت: تجهیزاتی که ما اکنون در پدافند هوایی کشور، خصوصاً در 
نیروی پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران استفاده می کنیم، 

مجهزترین، به روزترین و مطابق با فناوری روز دنیاست.

کره جنوبی:
  امیدواریم مشکل اموال بلوکه شده ایران 

حل شود
یک مقام ارشــد کره جنوبی بدون تایید یا تکذیب اخبار منتشــر شده 
درباره آغاز روند آزادســازی دارایی های نفتی ایران در این کشور اعلام 
کرد که ســئول امیدوار است مشــکل پول های بلوکه شــده ایران »به 
آرامی« حل شود.یک مقام ارشــد وزارت خارجه کره جنوبی که نامش 
عنوان نشــده، اعلام کرد که رایزنی های نزدیک با تهران و واشــنگتن 
درباره حل مشکل اموال بلوکه شــده ایران در جریان است و کره جنوبی 
به حل این مشکل امیدوار اســت.وی در این باره توضیح داد: »ما در حال 
حاضر چیزی برای تایید نداریم. دولت )کره جنوبی( با کشورهای ذیربط 
از جمله آمریکا و ایران برای رسیدگی به موضوع دارای های مسدود شده 
)ایران( رایزنی نزدیک انجام داده است و امیدواریم این موضوع به آرامی 
حل شود«.نمایندگی جمهوری اســلامی ایران نزد سازمان ملل متحد 
روز پنجشنبه به وقت محلی خبر خروج زندانیان دو تابعیتی را از زندان 
اوین تهران را تایید کــرد و گفت: این خروج در چارچــوب یک توافق با 
واسطه گری کشور ثالث صورت گرفته اســت تا طرفین ۵ زندانی مورد 

نظر را بطور متقابل آزاد کنند و مشمول بخشش قرار دهند.

تریبون

خریدار   فرایند آغاز آزادسازی دارایی های 
توقیــف شــده ایــران و تبــادل زندانیان 
میان تهران - واشــنگتن پس از دو ســال 
گفت وگوهــای غیرمســتقیم طرفین، در 
بحبوحه احســاس خطر دولت جو بایدن از 
منافع خود در غرب آســیا بــه دلیل توقیف 
چند کشــتی متخلف و اردوکشــی نظامی 
با ژســت امنیت ســازی در تنگه هرمز، روز 
پنجشنبه ۱۹ مردادماه )۱۰ آگوست( اعلام 

شد.
بر اســاس اعلام حســین امیرعبداللهیان 
وزیر خارجــه ایران، تهــران گفت وگوهای 
غیرمســتقیمی را درباره تبادل زندانیان از 
سال گذشــته با طرف آمریکایی داشته اما 
وقتی دو روز قبل در ۱۷ مــرداد، متیو میلر 
ســخنگوی وزارت خارجه آمریــکا درباره 
آخرین روند گفتگوها درباره تبادل زندانیان 
دو تابعیتی و خبر بازداشت یک زن به عنوان 
پنجمین بازداشتی مورد سوال خبرنگاران 
در نشســت هفتگی خود در واشنگتن قرار 
گرفت، همچون هفته های پیش اعلام کرد 
به دلیل حســاس بودن موضوع قصد بیان 
جزئیات را نــدارد اما در عیــن حال گفت: 
تلاش می کنیم تــا آمریکایی هایی را که در 

ایران بازداشت هستند، آزاد کنیم.
میلــر افــزود: »در چنــد هفته گذشــته 
گزارش های زیادی در این مورد منتشر شده 
اما در این زمان که اولویــت اصلی ما آزادی 
آنها و خروج امــن از ایران اســت، ترجیح 
می دهم اظهارنظری نکنم و بدیهی است که 

این موضوع بسیار حساسی است.«
این در حالی بود که جیک ســالیوان مشاور 
امنیت ملی آمریکا پیش از این گفته بود در 
حال حاضر، چهار ایرانی- آمریکایی در ایران 
زندانی هســتند و ایالات متحده همچنان 

برای آزادی آنها تلاش می کند.
یک هفتــه قبل از اعــلام این رونــد، علی 
باقری کنــی معاون سیاســی وزیر خارجه 
ایران در ۱۲ مرداد ماه بــه عمان که همواره 
نقــش میانجی گر در روابط میــان تهران - 

واشنگتن داشته است، سفر کرد.
ناصر کنعانــی ســخنگوی وزارت خارجه 
ایران ۱۵ مــرداد ماه درباره ســفر باقری به 
عمان و مذاکــرات غیر مســتقیم با آمریکا 
برای تبادل زندانیان گفــت: ما موضوعات 
مهمی را با نقش آفرینی عمان در زمینه های 
سیاســی، اقتصادی و کنســولی در دست 
پیگیری داریم و گفتگوی با واسطه با طرف 
آمریکایی بــرای ایجاد راه حلــی به منظور 
تبادل زندانیان جــزء موضوعات جاری و در 
حال پیگیری  اســت و در این زمینه دولت 

عمان هم نقش آفرینی خاص خود را دارد.
جمهوری اســلامی ایران می گوید به دلایل 
بشردوســتانه، گفت وگوهای غیر مستقیم 
برای تبادل زندانیان میان ایران را آغاز کرده 
بود ولی ایــن مذاکرات با رویکرد سیاســی 
آمریکا و گره زدن موضوعــات غیر مرتبط 
بسیار طولانی شد اما اکنون شرایط در حال 

تغییر است.

اعلام آمریکا درباره آغاز فرایند
 تبادل زندانیان

برای نخســتین بار، شبکه خبری سی ان ان 
آمریکا وابســته به دموکرات ها و دولت جو 
بایدن ۱۹ مردادماه بر اساس اظهارات جرد 
گنسر مشاور حقوقی ســیامک نمازی یکی 
از زندانیان دو تابعیتــی در ایران اعلام کرد: 
چهار زندانی آمریکایی که بــه صورت غیر 
قانونی در ایران بازداشت شده بودند اکنون 
از زندان اوین آزاد شــده و در حصر خانگی 
قرار گرفته اند. این یک نشانه امیدوار کننده 

از آزادی آنها پس از سال ها حبس است.
ســی ان ان به نقل از این فرد گفت: »انتقال 
گروگان های آمریکایی از زندان اوین توسط 
ایران به حبس خانگی تحول مهمی اســت. 
اگرچه من امیدوارم که این اولین قدم برای 
آزادی نهایی آنها باشــد، ایــن در بهترین 

حالت آغاز پایان است و نه بیشتر.«
سی ان ان گفت که ســه زندانی دو تابعیتی 
ایرانی - آمریکایی شــامل سیامک نمازی، 
عماد شــرقی، مراد طاهباز، و چهارمین فرد 
که نامش مشــخص نیســت، از زندان اوین 
تهران منتقل شــدند و پیش بینی می شود 
که در هتلی تحت مراقبــت مقامات ایرانی 
نگهــداری شــوند و دولت بایــدن در حال 

مذاکره برای آزادی آنها از ایران است.
در همان حال، گنسر محتاطانه افزود:  هیچ 
تضمینی در مورد آنچــه از این به بعد اتفاق 

می افتد وجود ندارد.

تبادل زندانیان درقبال آزادی سازی 
اموال توقیف شده ایران

پس از آن، روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز 
از توافق میــان ایران و آمریــکا برای تبادل 
زندانیان خبر داد و اعلام کرد: به گفته چند 
تن از مقامــات آگاه از این توافــق، آمریکا و 
ایران به توافقی دســت یافته اند تا در ازای 
چند ایرانی، پنج آمریکایی زندانی در ایران 
نیز آزاد شــود و در نهایت ایران به حدود ۶ 
میلیارد دلار درآمد نفتی خود دسترســی 
پیدا کنند.نیویورک تایمز نیز به نقل از جرد 

گنسر وکیل سیامک نمازی اعلام کرد: روز 
پنجشــنبه ۱۹ مرداد ماه چهــار زندانی دو 
تابعیتــی از زندان اوین به هتلــی در تهران 
منتقل شــدند و برای چند هفتــه در آنجا 
نگهداری خواهند شــد تا اجازه سوار شدن 

آنها به هواپیما داده شود.
به گفته چند تن از افراد آشــنا به این توافق، 
یک زندانی زن آمریکایی دیگر، پیش از این 
در حبس خانگی قرار داده شــده بود. گنسر 
گفت که به آمریکایی ها گفته شــده است 
که در هتــل تحت مراقبــت مقامات ایرانی 
خواهند بود.افراد مطلع از این توافق گفتند 
زمانی کــه آمریکایی ها اجازه بازگشــت به 
آمریکا را پیدا کنند، دولــت بایدن تعداد از 
اتباع ایرانی را که به دلیل نقض تحریم های 

ایران زندانی شده اند، آزاد خواهد کرد.
همزمــان، آمریــکا نزدیک بــه ۶ میلیارد 
دلار از دارایــی های ایــران در کره جنوبی 
را به حســابی در بانک مرکزی قطر منتقل 
خواهد کرد که این حســاب توســط دولت 
قطر کنترل و تنظیم می شــود تا ایران تنها 
برای مقاصد بشردوستانه مانند دارو و غذا از 
آن استفاده کند.روزنامه وال استریت ژورنال 
درباره توافق اخیر ایران و آمریکا برای آزادی 
زندانیان و میلیاردها دلار وجوه مسدود شده 
ایران در کره جنوبی نوشت که از پنج زندانی 
دو تابعیتی ایرانی آمریکایــی در ایران، نفر 
پنجم در حبــس خانگی بــوده و چهار نفر 
دیگر به او ملحق شده اند و قرار است همگی 

با هم ایران را ترک کنند.
این روزنامــه آمریکایی در گــزارش خود 
این توافــق را نتیجه میانجیگری ســفارت 
ســوئیس، حافظ منافع آمریــکا در ایران و 

قطر و عمان دانسته است.

تایید آزادی ۵ زندانی دو تابعیتی
 از زندان اوین از سوی آمریکا و ایران

پس از آن بود که آدرین واتسون سخنگوی 
شــورای امنیت ملی آمریکا اعلام کرد: »ما 
تایید می کنیم که ایران پنــج آمریکایی را 
که به صورت غیر قانونی بازداشــت شــده 
بودند، از زندان آزاد کرده و آنها را در حبس 
خانگی قرار داده اســت. اگرچه این اقدامی 
دلگرم کننــده اســت، اما این شــهروندان 
آمریکایی از جمله ســیامک نمــازی، مراد 
طاهباز، عمــاد شــرقی و دو آمریکایی که 
نخواسته اند نامشان فاش شود، در وهله اول 

هرگز نباید بازداشت می شدند.«
این مقام دولت جــو بایدن افــزود: »ما به 
نظارت دقیق بر وضعیت آنها ادامه خواهیم 
داد. البتــه تا زمانــی که همه آنهــا به خانه 
بازنگردند به تلاش های خود ادامه خواهیم 
داد. تا آن زمان، مذاکرات برای آزادی نهایی 
آنها همچنــان ادامه دارد و ایــن مذاکرات 
حساس است. بنابراین، ما جزئیات کمی در 
مورد وضعیت حبس خانگــی آنها یا تلاش 
هایمان بــرای تامیــن آزادی آنها خواهیم 
اســلامی  داشــت.«نمایندگی جمهوری 
ایران نزد ســازمان ملل متحد نیز ۱۹ مرداد 
ماه خروج زندانیان دو تابعیتــی را از زندان 
اوین تهــران در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا 
تایید کرد و گفت: این خــروج در چارچوب 
یک توافــق با واســطه گری کشــور ثالث 
صورت گرفته است تا طرفین ۵ زندانی مورد 
نظر را به طور متقابل آزاد کنند و مشــمول 
بخشش قرار دهند.به گزارش خبرنگار ایرنا 
از نیویورک، در اجرای این توافق، قرار است 
وجوه )پول های ( توقیف شده ایران در کره 

جنوبی آزاد و به کشور قطر منتقل شود.

اعلام آغاز فرایند آزاد سازی وجوه 
توقیف شده ایران

وزارت خارجــه جمهوری اســلامی ایران 
نیز با انتشــار بیانیه ای اعلام کــرد: فرآیند 
آزادســازی چند میلیارد دلار از دارایی های 
جمهــوری اســلامی ایران که بــرای چند 
ســال به طــور غیرقانونی در کــره جنوبی 
توســط آمریکا توقیف شــده بود، آغاز شد. 
ایران تضمین  لازم بــرای پایبندی آمریکا 
به تعهدات خــود در این خصوص را دریافت 

کرده  است.

در بیانیه وزارت خارجه ایران آمده اســت: 
آزادســازی و رفع محدودیت از منابع مالی 
جمهوری اســلامی ایران کــه غیرقانونی 
و بــه بهانه نگرانــی بانک هــای خارجی از 
تحریم های ظالمانه ایالات متحده مسدود 
شده یا اســتفاده از آنها ســخت شده است، 
همواره در دســتور کار وزارت امور خارجه 
قرار داشته است. نحوه بهره برداری از منابع 
و دارایی های مالــی رفع توقیف شــده در 
اختیار جمهوری اســلامی ایران بوده و این 
منابع برای نیازهای مختلف کشــور حسب 
تشــخیص مراجع ذیصــلاح هزینه خواهد 
شــد.ایران تصریح کرد: علاوه بر آزادسازی 
منابع مالی که به صورت غیرقانونی توقیف 
شــده بود، حمایــت از حقــوق ایرانیان در 
سرتاســر جهان جزو وظایــف ذاتی وزارت 
امور خارجه است. در این چارچوب، آزادی 
تعدادی از زندانیان بی گنــاه ایرانی که طی 
سال های گذشته به طور غیرقانونی و با اتهام 
واهی دور زدن تحریم های ظالمانه آمریکا، 
در این کشــور دســتگیر و زندانی شده اند، 
به طور جدی توســط دســتگاه دیپلماسی 
پیگیری شــده اســت.وزارت خارجه ایران 
ادامه داد: در این راســتا، آزادی تعدادی از 
زندانیانی که بــه طور غیرقانونی توســط 
آمریکا بازداشــت شــده اند، بزودی محقق 
خواهد شد. یادآوری می نماید که زندانیان 
مدنظر آمریکا کمــاکان در ایــران حضور 

دارند.
علی باقری کنی معاون سیاســی وزیر امور 
خارجه ایران نیز در حساب کاربری خود در 
شبکه ایکس )توییتر سابق( نوشت: فرایند 
آزادســازی چند میلیارد دلار از دارایی های 
ایران که چند سال اســت به طور غیرقانونی 
توسط آمریکا توقیف شــده، آغاز شد. ایران 
تضمیــن  لازم بــرای پایبنــدی آمریکا به 
تعهدات خود را دریافت کرده اســت. آزادی 
چند ایرانی که به طور غیرقانونی در آمریکا 

بازداشت شده بودند در این چارچوب است.

استقبال مقامات دولت بایدن
 و خودداری از ارائه جزئیات

دفتر نمایندگی ویژه آمریــکا در امور ایران 
اعلام کرد: »از خبر امروز در خصوص آزادی 
پنج شــهروند آمریکا از زندان و انتقال آنها 
به بازداشت خانگی اســتقبال می کنیم. تا 
زمانی کــه آنها بتوانند ایــران را ترک کنند 
و نزد عزیزانشــان باز گردنــد آرام نخواهیم 
گرفت.«رابرت مالــی )راب مالی( نماینده 
ویژه ســابق آمریکا در امور ایــران نیز روز 
پنجشنبه به وقت محلی در حساب شخصی 
خود در شــبکه اجتماعی اکــس )توییتر 
سابق( نوشت: این تنها اولین قدم است و هر 
روزی که آنها از آزادی محروم شــوند، مدت 
زیادی است. اما برای سیامک، مراد، عماد و 
دو نفر دیگر که آزاد شده اند و برای خانواده 
هــای آنها، این یــک خبر خوب اســت که 
مدت زیادی منتظــر آن بودیم.من می دانم 
همکارانم تا زمانی که انها به خانه بازگردند، 

بی وقفه تلاش خواهند کرد.
جان کربــی، هماهنگ کننــده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید ۱۹ 
مردادماه در خصوص تبادل زندانی با ایران 
گفت: ۵ آمریکایی در ایران زندانی بودند که 
اکنون در حبس خانگی قرار دارند و مذاکره 

برای خروج آنان از ایران ادامه دارد.
 کربــی در گفت وگو با شــبکه الجزیره قطر 
گفت: بــه مذاکره برای خارج شــدن آنها از 
ایران ادامه می دهیم. آنچه حاصل شد، یک 
اقدام مثبت اما یک معامله امضا شده ]برای 
تبادل زندانــی[ نبود.این مقام ارشــد کاخ 
سفید با بیان اینکه قدردان حمایت متحدان 
منطقه ای خود هســتیم، خاطرنشان کرد: 
کشــور قطر یک دوســت متمایز اســت و 
قدردانی خود را نسبت به حمایت دوحه ]در 
این باره[ اعلام می کنیم و بابت حمایتی که 
به ویژه از دولت قطر در این مذاکره دریافت 
کردیــم، تشــکر می کنیــم. امیدواریم در 
آینده ای نزدیک این تبــادل زندانی انجام 
شود.کربی افزود: آنچه که درباره آن سخن 
می گوییم تنها بخشی از دارایی بلوکه شده 

ایران در حســاب هایی اســت که تنها برای 
استفاده بشردوســتانه به کار خواهد رفت. 
اکنون گفــت وگویی با ایــران درخصوص 

بازگشت به توافق هسته ای مطرح نیست.
او بــا تکــرار ادعــای همیشــگی مقامات 
آمریکایــی درخصوص اقدامــات ایران در 
منطقه افزود: تمرکز ما بر تمام فعالیت های 
بی ثبات کننده ایــران در منطقه و حمایت 
آن از روســیه و تهدید تهران علیه کشتی ها 
استوار اســت.آنتونی بلینکن وزیر خارجه 
آمریکا نیز توافق تبادل زندانیان میان ایران 
و واشــنگتن را »گامی مثبت« ارزیابی کرد 
اما گفت که از ارائه جزئیات بیشــتر در این 

باره خودداری می کند.
بلینکــن در بخشــی از کنفرانــس خبری 
مشــترک با همتــای مکزیکی خــود در 
واشــنگتن تاکید کــرد: وارد هیــچ یک از 
جزئیــات اقداماتی کــه انجــام می دهیم 
یا درگیــر آن هســتیم، نمی شــوم چون 
نمی خواهــم تکمیل ایــن رونــد را دچار 

مخاطره کنم.
خبرگزاری فرانســه به نقل از وزیر خارجه 
آمریکا دربــاره آزادســازی ۶ میلیارد دلار 
از دارایی های ایران نوشــت: ایــران به هیچ 
عنوان هیچ گونه کاهــش تحریمی دریافت 
نخواهد کرد.بلینکن افــزود: »دارایی های 
ایران در حســاب های محدودشده منتقل 
و استفاده می شــود.« به گفته بلینکن، این 
دارایی ها »صرفا برای مقاصد بشردوستانه« 
اســتفاده خواهد شــد.وزیر خارجه آمریکا 
با بیان اینکه دولت آمریکا بــا خانواده های 
زندانیانی که قرار است آزاد شوند، در ارتباط 
است، در این باره گفت: آنها از اینکه از زندان 
خارج شوند، بســیار خوشــحال هستند. 
اما مــا می خواهیم که نســبت بــه تکمیل 
این روند مطمئن شــده و آنهــا را به خانه و 

خانواده هایشان بازگردانیم.
متیو میلر، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا نیز از تصمیم مقامات ایران مبنی بر 
انتقال زندانیان دو تابعیتی از زندان اوین به 
حبس خانگی ابراز خرســندی کرد و گفت: 
»اگرچه از خبر مربوط به آزادی این افراد از 
زندان به حبس خانگی استقبال می کنیم، 

اما این افراد نباید هرگز زندانی می شدند.«
وی به اشــاره به ســیامک نمــازی، مراد 
طاهباز، و عماد شــرقی گفت: دو شــهروند 
دیگــر آمریکایــی ترجیــح می دهنــد 
هویت شــان فعلا ناشــناس بمانــد. دولت 
بایدن بــا خانواده های این شــهروندان در 
ارتباط اســت و »ما وضعیت سلامتی و رفاه 

آنها را از نزدیک دنبال می کنیم.«
او با اشاره به تداوم تلاش دولت بایدن برای 
بازگردانــدن این افراد به اعضــای خانواده 
هایشان افزود: باید فوری به آنها اجازه خروج 
از ایران و پیوســتن مجدد به عزیزانشان در 

اسرع وقت داده شود.

آزادی نهایی در ازای انتقال کامل 
وجوه ایران

شبکه خبری سی ان ان همچنین ۱۹ مرداد 
ماه به نقل از یک منبــع مطلع درخصوص 
توافق اخیر ایران و آمریــکا مبنی بر آزادی 
زندانیان گفــت که این توافق بــا مذاکرات 
بر سر توافق هســته ای ایران مجزا است اما 
تاکید کرد کــه آزادی نهایــی آمریکایی ها 
»شــاید بتواند به تســهیل مذاکــرات در 
دیگــر حوزه ها کمــک کند.«ایــن منبع 
مطلع افــزود که جو بایــدن رئیس جمهور 
دموکرات آمریکا از اولین روز حضور در دفتر 
ریاست جمهوری، تمرکز خود را بر روی این 
مساله گذاشته است.وی گفت: فکر می کنم 
که ســوابق نشانگر تمرکز شــدید بایدن بر 
بازگرداندن آمریکایی ها به خانه است.البته 
تحت شرایطی که باور کنیم در جهت منافع  
ما باشد. ما باور داریم که آن چه تنظیم شده 

در جهت منافع  ما است.
این منبع آمریکایی با اشــاره به بازه زمانی 
ســپتامبر درباره آزادی نهایی زندانیان دو 
تابعیتی تصریح کرد: یــک دوره چند هفته 
ای طول می کشــد تا این پنــج آمریکایی 

بتوانند به ایالات متحده بازگردند.

همزمان یک مقــام آگاه در گفت وگو با ایرنا 
در خصوص جزئیات توافق بــا آمریکا برای 
آزادســازی پول های بلوکه شــده ایران و 
تبادل زندانیان، اظهار داشــت: بر اســاس 
توافق صــورت گرفته پنج نفــر از زندانیان 
ایرانــی در آمریکا و پنــج نفــر از زندانیان 
آمریکایی در ایــران تبادل خواهند شــد. 
همچنیــن علاوه بر ایــن تبــادل متقابل، 
۶ میلیــارد دلار از پول هــای بلوکه شــده 
ایران در کره جنوبی، به همــراه مقدار قابل 
توجهی از وجوه ایــران در بانک TBI عراق 
آزاد خواهد شد.این منبع آگاه در مورد سایر 
وجوه بلوکه شده ایران در بانک های اروپایی 
نیز افزود: فرآیند آزادســازی مبلغ دیگری 
از وجوه ایران در یکــی از بانک های اروپایی 
نیز آغاز شده است.بر اســاس این گزارش، 
وجوه بلوکه شــده در کره بایــد در یکی از 
بانک های سوئیس تبدیل به یورو شود که بنا 
بر اعلام این منبــع آگاه، واریز وجوه به بانک  
سوئیسی تایید شده و این ارقام آماده انتقال 

به قطر است.
بر اســاس توافق صورت گرفته زندانیان به 
محلی غیــر از زندان منتقل شــده اند اما تا 
زمانی که پول های آزاد شده به حساب های 
مدنظر ایران واریز نشــود، تبــادل صورت 
نخواهــد گرفت.بــه گفته این مقــام آگاه، 
تبــادل زندانیان پس از حصــول اطمینان 
ایران از در دســترس بودن منابع مالی آزاد 

شده، در قطر صورت خواهد گرفت.
سید محمد مرندی تحلیلگر امور بین الملل 
و هســته ای با رد برخی ادعاها و شائبه ها در 
مورد فرایند تبادل زندانیــان میان تهران و 
واشــنگتن و آزادســازی چند میلیارد دلار 
از دارایی های جمهوری اســلامی ایران در 
حســاب کاربری خود در شــبکه اجتماعی 
ایکس )توییتر ســابق( نوشــت: این ادعای 
نادرست، ساخته و پرداخته افراد ناخرسند 
و عصبانی اســت. ایران به تمام دارایی هایی 
آزادشده خودش دسترسی کامل و مستقیم 
دارد و هیچ شــرکت قطــری در این میان 
دخیل نیســت. بانک های ایرانــی کنترل 
کامل ]بر این دارایی هــا[ دارند و می توانند 
بــدون هیــچ محدودیتی خدمــات و کالا 
خریداری کنند.محمد جمشــیدی معاون 
سیاســی رئیس جمهور ایران نیــز در این 
باره در حســاب کاربری ایکس خود نوشت: 
بعد از آزاد شــدن پول های ایران در عراق، 
فرایند آزادســازی کل دارایی هــای ایران 
در کره جنوبی نیز آغاز شــده است. تا زمان 
انتقال کامل پول ها، زندانیان مدنظر آمریکا 

همچنان در ایران باقی می مانند.

خشم مخالفان دولت دموکرات بایدن 
از توافق؛ رقص بایدن به ساز ایران

آغاز فرایند تبادل زندانیــان میان تهران - 
واشنگتن و آزاد ســازی چند میلیارد دلار از 
دارایی های جمهوری اسلامی ایران که برای 
چند سال به طور غیرقانونی در کره جنوبی 
توســط آمریکا توقیف شــده بود، موجب 
خشــم تندروها در ایالات متحــده آمریکا 
شده است.تام کاتن ســناتور جمهوریخواه 
تندرو ایالت آرکانزاس عصر پنجشــنبه به 
وقت محلــی ۱۹ مرداد مــاه در بیانیه ای از 
آزادی زندانیان دو تابعیتی استقبال کرد اما 
بشدت به جو بایدن به دلیل توافق با تهران بر 

سر این موضوع تاخت.
تام کاتن در خصوص مبادله زندانیان ایران 
و آمریکا و پول پرداختی به ایــران در ازای 
آزادی آمریکایی ها مدعی شد: » ما همیشه 
از آزادی گروگان های آمریکایی اســتقبال 
می کنیم. اگر آنها واقعا پــس از پرداخت ۶ 
میلیارد دلار باج از ســوی جو بایدن به ایران 
آزاد شوند، این مماشات فقط باعث می شود 
که مقامــات ایران گروگان های بیشــتری 
بگیرند، از ایــن دســتاوردهای غیرقانونی 
برای حمله به نیروهای ما اســتفاده کنند، 
از تروریســم حمایت مالی کنند و روسیه را 
مسلح کنند. این چرخه تنها زمانی متوقف 
خواهد شــد که جــو بایــدن از رقصیدن با 
ساز ایران دســت بردارد و پاسخ قاطعانه به 

تجاوزات آنها را آغاز کند.«
مایک پمپئــو، وزیر امــور خارجه تندروی 
دولــت دونالد ترامــپ نیــز در واکنش به 
توافق تبادل زندانیان در شــبکه اجتماعی 
ایکس )توییتر ســابق( با ابــراز عصبانیت و 
خشــم خود و توهین به مقامات جمهوری 
اســلامی ایران مدعی شــد: آزاد کردن ۶ 
میلیــارد دلار برای تهران آنهــم فقط برای 
اینکه گروگان های آمریکایی بتوانند به نوع 
دیگری از زندان بروند، معامله وحشتناکی 
اســت. ایــران نبایــد از گــروگان گرفتن 

آمریکایی ها سود ببرد.
جیم ریش، عضو ارشد کمیته روابط خارجی 
مجلس سنای آمریکا هم در حساب کاربری 
ایکس خود نوشــت: »با آنکه از بازگشــت 
آمریکایی هــای بــه ناحق  بازداشت شــده 
به خانه اســتقبال می کنم امــا آزاد کردن 
۶ میلیــارد دلار از دارایی هــای ایران باعث 
تشویق به گروگان گیری می شود و سرازیر 
شدن پول برای ستیزه جویی های رژیم را به 

همراه خواهد داشت«.
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وازهای اربعین العراقیه ارزان تر   چرا پر
از شرکت های ایرانی است؟

سخنگوی ســازمان هواپیمایی، معافیت شــرکت هواپیمایی عراقی 
از پرداخت هزینه های فرودگاهــی را یکی از دلایل اصلــی نرخ ارزان 
پروازهای اربعین العراقیه برشــمرد و اعلام کرد: مشــکل بعدی، عدم 

تعهدات العراقیه پس از فروش بلیت به زائِران است.
 سازمان هواپیمایی به رسم سال های گذشــته برای بازه زمانی اربعین 
امســال که از ۲۷ مرداد تا ۲۰ شــهریور در نظر گرفته شده است، نرخ 
مســیرهای هوایی تهران به فرودگاه های عراق در نجــف و بغداد را به 

صورت رفت و برگشت از تهران هشت میلیون تومان اعلام کرده است.
نرخ مصوب اعلام شــده در واقع جمعی از هزینه های هلدینگ و نشست 
و برخاســت هواپیما در فرودگاه های عــراق همراه با هزینه هر ســاعت 
صندلی پرواز برای ایرلاین داخلی اســت. این رقم سال گذشته ۶ میلیون 
تومان بود که در پــی افزایش نرخ ارز و افزایش هزینه های شــرکت های 
هواپیمایــی و همچنین افزایش قیمت ها در فرودگاه های عراق، امســال 
به هشت میلیون تومان افزایش یافته اســت.با این حال پیام های مردمی 
به خبرگزاری ایرنا حاکی از آن اســت که هواپیمایی العراقیه که صاحب 
هواپیماهای مدرن و به روز است، قیمت پروازهای رفت و برگشت اربعین 
را از تهران ۶ میلیون تومــان، معادل ۱۴۵ دلار تعیین کرده اســت و این 
رقم با ایرلاین های ایرانی معادل ۱۶۰ دلار است.در همین زمینه، »جعفر 
یازرلو« سخنگوی سازمان هواپیمایی توضیح داد: مهمترین دلیل تفاوت 
قیمت، تفاوت در پرداخت هزینه های فرودگاهی است. شرکت هواپیمایی 
العراقیه از پرداخت هزینه های فرودگاهی معاف است و بنابراین هر ساعت 
صندلی پرواز ایــن ایرلاین با هزینــه کمتری تمام می شــود. در مقابل، 
ایرلاین های ایرانی از هر بلیت چهار تا ۴.۵ میلیــون تومان برای خدمات 
فرودگاهی عراق به ویژه فرودگاه گران نجف پرداخت می کنند. حتی نرخ 
ویلچر فرودگاهی که در اغلب کشــورها رایگان اســت، در فرودگاه نجف 
جداگانه حساب می شــود.وی، به دومین دلیل ارزانی پروازهای العراقیه 
نسبت به پروازهای ایرانی در مسیرهای منتهی به عراق اشاره کرد و گفت: 
مشــکل بعدی عدم تعهدات العراقیه پس از فروش بلیت اســت. در واقع 
بلیت های العراقیه در سال های گذشته از ســوی آژانسی به فروش رفته 
که به قول و تعهدات خود عمل نکرده اســت.به گفته سخنگوی سازمان 
هواپیمایی، در سال های گذشته مســافر نجف این شرکت هواپیمایی به 

فرودگاه امام آمده، اما پروازی انجام نشده است.
یازرلو، با اشــاره به فروش جعلی بلیت های العراقیه با نرخ کمتر گفت: 
دربــاره فروش تورهــای جعلی به اســم هواپیمایی العراقیه هشــدار 
می دهیم و مسافران را نســبت به قیمت های کم در ایام اربعین هوشیار 

می کنیم تا مبادا بلیت را از جایی بخرند که پروازی وجود ندارد.

معاون وزیر کار:
۳ دهک جامعه از کوپن استفاده می کنند

معاون وزیر کار گفت: در طرح کالابرگ، مــردم ۸۲۳ هزار تومان خرید 
می کنند و حدود ۶۰۰ هزار تومان آن را از یارانه خود می پردازند؛ یعنی 

۲۲۳ هزار تومان کمتر پرداخت می کنند.

علیرضا عسگریان در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشت: ۱۱ قلم کالا را 
به عنوان کالاهای اساســی تعریف کرده ایم که همه پروتئین لازم برای 
مردم را تأمین کند. در ســال ۱۴۰۱، قیمت ایــن ۱۱ قلم کالا تغییری 
نکرد و در حال حاضــر قیمت پایه این ۱۱ قلم ۵۹۰ هزار تومان اســت؛ 
ولی وقتی مردم بخواهند بخرند به دلیل افزایش قیمت ها این سبد ۸۲۰ 

هزار تومان برای مردم تمام می شود.
وی ادامــه داد: اینکه مــردم از این ســبد کالا مطلع نیســتند نیاز به 
اطلاع رسانی دارد. ما فکر می کردیم اگر ۴۵ هزار مغازه را به این سامانه 
متصل کنیم شــرایط حل وفصل می شــود؛ ولی ۹۳ هزار مغازه به این 
ســامانه متصل شــدند و فکر می کنیم ۱۰۰ هزار مغازه به این سامانه 
متصل شوند.عســگریان ادامه داد: باید اپلیکیشــن )برنامه کاربردی( 
نصب کنند تا مــردم بدانند که در چه مغازه هایــی می توان از کالابرگ 
الکترونیکی استفاده کرد؛ البته در مغازه هایی که کالابرگ عرضه کنند 
بنر نصب می شود.عســگریان ادامه داد: فقط ۳ دهــک جامعه از کوپن 
اســتفاده می کنند. مردم خرید کنند تا ما نقاط ضعف خودمان را رفع 
کنیم. بودجه اجرای این طرح تأمین شــده و اگر دو دهک دیگر را تحت 
پوشش ببریم، حدوداً ۵۰ درصد مردم جامعه شامل این طرح می شوند.

عسگریان افزود: حســاب یارانه مردم را شارژ کردیم و اگر از آن استفاده 
کنند حساب آن ها شارژ می شــود. مبنای قیمت این بسته، قیمت های 
سال ۱۴۰۱ است. مردم مابه التفاوت بسته را می پردازند یعنی در حال 
حاضر مردم ۸۲۳ هزار تومان خریــد می کنند و حدود ۶۰۰ هزار تومان 
آن را از یارانه خود پرداخــت می کنند؛ یعنی ۲۲۳ هــزار تومان کمتر 

پرداخت می کنند و این مبلغ توسط دولت پرداخت می شود.

قیمت واقعی نان 1۶ برابر قیمت کنونی است
 معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون کار و خدمات اجتماعی افزود: 
قیمت ۱۱ قلم کالا در این بســته ثابت اســت. علاوه بر این ۱۲۰ هزار 
تومان برای هر نفر شارژ می شــود و اگر از اعتبار خود استفاده کنند این 

رقم به حساب آن ها واریز می شود.
وی بیان کرد: قیمت واقعی نان ۱۶ برابر بیشــتر از قیمتی اســت که به 
فروش می رسد. شاید تا انتهای ماه به دو دهک بعدی جامعه برسد. این 

پول برای مردم است و اگر استفاده نشود در خزانه باقی می ماند.

از سرگیری قطارهای ترکیبی تهران - کربلا
مدیرعامل شــرکت راه آهن از راه اندازی مجدد قطار ترکیبی تهران در 
هفته های آتی خبر داد.ســید میعاد صالحی در اینستاگرام نوشت: در 
جلساتی مفصل و فشرده با مدیر عامل و همچنین مدیران ارشد راه آهن 
دولتی عراق، علاوه بر بررســی روند اقدامات مربوط به پروژه شــلمچه 
- بصره و پیگیری تســریع آن، تفاهم شــد که به منظور خدمت رسانی 
به زائرین اباعبدالله الحســین علیه الســلام قطار ترکیبی تهران کربلا 
طی هفته های آتی راه اندازی شــده و ظرفیت آن نیز به دو زوج ســیر 
در هفته افزایش یابد.معاون وزیر راه و شهرســازی خاطرنشــان کرد: 
همچنین با توجه به تمهیدات انجام گرفته و اســتقبال مردم عزیز، ان 
شاءالله سیر این قطار برای کل ایام ســال برقرار خواهد بود.به گزارش 
ایســنا، قطار ترکیبی از تهران به کربلا از سال گذشته هم وجود داشته؛ 
به این ترتیب که مسافران با قطار تا شلمچه می روند و از آنجا یک مسیر 
۳۰  کیلومتری را با اتوبوس تا بصره رفته و از بصــره هم با قطار به کربلا 
می روند.البته تلاش هایی برای راه اندازی قطار مستقیم شملچه - بصره 
در حال انجام اســت که به گفته مسئولان، ســاخت آن حداقل ۱۸ ماه 
زمان می برد اما در صورت راه اندازی، ســفر مســتقیم ریلی از ایران به 

عراق آسان تر خواهد شد.

بازار

بازار مسکن هفته گذشــته را با کســادی معاملات و 
انتظارات کاهشی به پایان رساند؛ رکودی که از حدود 
دو ماه و نیم قبل دامن بازارهای غیرمولد شامل مسکن، 
طلا، ارز و خــودرو را گرفتــه و همچنــان ادامه دارد. 
هم اکنون سرمایه گذاران از بازار ملک کنار کشیده اند و 

معدود معاملات هم از نوع تبدیل است.
در دو ماه و نیم گذشــته نرخ های پیشنهادی آپارتمان 
در تهران دچار افت تا ۲۰ درصد شده و این موضوع ماه 
گذشته بر قیمت های قطعی نیز تاثیر گذاشت و باعث 
کاهش ۳.۸ درصدی قیمت معاملات شــد. بازارهای 
موازی مثل طلا، ارز و خودرو نیز به ثبات رســیده اند و 
قیمت خودرو بعضا تا بیــش از ۴۰ درصد کاهش یافته 

است.
بررســی های میدانی در هفته اخیر گویای آن اســت 
که امیدی بــه تحرک بازار مســکن وجود نــدارد. در 

شرایط موجود، ســرمایه گذاران از بازار کنار 
کشــیده اند و معدود معاملات از نوع تبدیل 
اســت. علاوه بر تهدید خواب ســرمایه که 
سفته بازان بازار مســکن را تهدید می کند، 
این افــراد بــا هشــدار دریافت مالیــات از 
خانه های خالی مواجه شــده اند. حدود ۶۳ 
هزار خانه خالی شناســایی و بــرای مالکین 

این خانه ها برگه مطالبات مالیاتی صادر شــده است. 
دولت اعلام کرده که از نیمه شــهریور امسال، مالیات 

واحدهای خالی از سکنه را با جدیت دنبال می کند.
بر این اســاس، تمایل برای عرضه مســکن در تهران 
افزایش یافته اســت. آنطور که واسطه های ملکی بیان 
می کنند برخی متقاضیان مصرفی، شــرایط موجود را 
برای تهاتر واحدهای خود بــا آپارتمان های مرغوب تر 
مناســب می دانند. اما تبدیل به احســن آپارتمان در 

تهران به حدود یــک تا دو میلیــارد تومان 
نقدینگی نیاز دارد که بسیاری از متقاضیان 

مصرفی توانایی تامین آن را ندارند.
با این حال، اتفاق خوبی که شــرایط موجود 
ایجاد کرده این اســت که بســیاری از خانه 
اولی ها به خرید مســکن در آینــده امیدوار 
شــده اند. در حال حاضر دولت تا سقف ۹۶۰ 
میلیون تومان وام خرید مسکن از طریق اوراق پرداخت 
می کند. طبق بررسی ها هم اکنون با نقدینگی کمتر از 
دو میلیارد تومان می توان در جنــوب تهران آپارتمان 

خریداری کرد.
تجربه چرخه های رکود و رونق بازار مســکن نشــان 
می دهد که این بازار پس از یــک دوره رونق تقریبا دو 
ساله وارد رکود ۳ تا ۳.۵ ساله می شــود. اما مساله این 
است که دوره رونق اخیر که از ســال ۱۳۹۷ آغاز شده 

طولانی ترین دوره رونق در ادوار بازار مسکن محسوب 
می شــود. به هر میزان که رشــد قیمت در دوره رونق 
بیشتر باشــد، دوره رکود نیز عمیق تر خواهد بود. این 
دوره ها لزوما با کاهش اســمی قیمت همراه نیســت 
اما ثبات قیمت مســکن با توجه به نرخ تورم به معنای 

کاهش قیمت واقعی آن است.
کارشناســان معتقدند در صورتی که بــازار وارد رکود 
میان مدت شده باشــد این دوره می تواند ۳۰ تا ۴۲ ماه 
طول بکشــد. طول این دوره بــه متغیرهایی همچون 
وضعیت بازارهای موازی، نرخ تورم، رشــد نقدینگی، 
میزان ساخت و ســاز و درآمد سرانه بستگی دارد. برای 
ماه های آینده از بین سه ســناریو رکود تورمی، رکود 
غیرتورمــی و رونق نســبی معاملات همــراه با ثبات 
نسبی قیمت، کارشناسان فرضیه ســوم را محتمل تر 

می دانند.

مسکن

خریدار  دولت و مجلس قصد دارند مدت 
زمان خانه دار شــدن هر ایرانــی را تا پایان 
برنامه هفتم توســعه به ۱۲ ســال کاهش 
دهند؛ تولید ســالیانه یــک میلیون واحد 
مسکونی، گسترش افقی شهرهای کوچک، 
ســاخت ســالیانه ۳۰۰ هزار خانــه برای 
دهک های حمایتی و نوسازی سالیانه ۱۰۰ 
هزار مسکن از جمله اهداف دولت و مجلس 

محسوب می شود.
 دولت ســیزدهم و مجلس شورای اسلامی 
به طــور همزمان بــرای ســاماندهی بازار 
مســکن تلاش می کنند. مدیریت شهری 
با توجه به نوســانات قیمت مســکن، مدت 
زمان خانه دار شدن برای هر ایرانی را حدود 
۷۰ سال عنوان کرده اســت. در این شرایط 
قوای مقننه و مجریه قصــد دارند در قالب 
برنامه هفتم توسعه این زمان را به ۱۲ سال 
کاهش دهند.سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامــه هفتم توســعه در نشســت خبری 
گفته است: دسترسی به مســکن در پایان 
برنامه بــرای هــر ایرانی به طور متوســط 
۱۲ ســال در نظر گرفته شــد که در واقع، 
واقعی سازی پیشــنهاد دولت در این رابطه 
بود. همچنین در پایان برنامه باید ۱۵ درصد 
ساخت مسکن به صورت صنعتی انجام شود 
و سالانه ۳۰۰ هزار مســکن حمایتی، ۲۰۰ 
هزار مسکن روســتایی و ۱۰۰ هزار مسکن 
در بافت فرســوده و ۴۰۰ هزار انواع مسکنی 
که در مجموع ســالانه یــک میلیون واحد 
مســکونی در برنامه هفتم پیش بینی شده 
است.محسن زنگنه، یکی دیگر از مصوبات 
را تغییر راهبرد کشــور در حوزه مســکن 
دانســت و گفت: موضوع گسترش ساخت 
مسکن افقی به جای ساخت عمودی است. 
در همین راســتا وزارت راه و شهرسازی را 
مکلــف کردیم در راســتای اضافه شــدن 

حداقل ۰.۲ درصد ســرزمین بــه ظرفیت 
ســکونتگاه های کشــور با تراکم حداکثر 
۶۰ نفــر در هکتار با اولویت ایجاد مســکن 
معیشــت محور در روســتاها و شــهرهای 
کوچک و میانی و مناطــق مرزی اقدام کند 
و عملا تهران و تعدادی از کلانشهرها شامل 
این مورد نخواهند شد و با این سیاست ما به 
دنبال این هستیم که به جای مرتفع سازی 
و توســعه عمودی، به ســمت توسعه افقی 
حرکت کنیم تا بخش هایــی از ایران که از 
نعمت زمین های قابل ســکونت برخوردار 

است، مورد استفاده قرار بگیرند.

حذف شرط سکونت پنج ساله در 
برنامه های عرضه مسکن دولتی

زنگنه تصریــح کرد: به منظور تســهیل 

مهاجرت معکوس مردم شــرط ۵ ســال 
ســکونت را حــذف کردیم و اگر کســی 
بخواهد از تهــران در یکی از شــهرها با 
تراکم زیر ۶۰ نفر در هکتار زمین دریافت 
کند، مشمول ۵ سال سکونت در آن شهر 
هم نشود. همچنین تسهیلات برای زوج 
های جــوان و تکالیفی برای ســتاد کل 
نیروهای مســلح داشــتیم که مقرر شد 
تــا وزارت راه برای تامیــن زمین جهت 
احداث ۱۰ هزار واحد و نســبت به تغییر 
کاربری آن اقدام کند تــا بتوانیم در طول 
برنامه مشکل مسکن نیروهای نظامی  را 

حل کنیم. 
وزارت راه همچنین مکلف شــد زمین مورد 
نیاز فراجا و نیروی انتظامی را برای ســاخت 
مســکن کارکنان ایــن نیرو فراهــم کند. 

در حوزه مســکن به دنبال توســعه افقی و 
عملیاتی نمودن قانون جهش تولید مسکن 
هســتیم و خلأهای موجود در قانون در این 

برنامه مورد تاکید قرار گرفته اند.

تامین زمین برای حدود 1.8 میلیون 
واحد مسکونی

از طرف دیگــر دولت در حــال حاضر طرح 
نهضت ملی مســکن با هدف ساخت چهار 
میلیون واحد مســکونی طی چهار ســال 
را اجرا می کند. طبق آخریــن آمار تاکنون 
برای یک میلیون و ۷۸۵ هــزار واحد زمین 

تامین شده است. 
در بخش ساخت نیز ۴۴۳ هزار واحد دارای 
قرارداد با ســازنده، ۳۲۶ هزار واحد دارای 
پروانه ســاختمانی و ۱۸۲ هــزار واحد در 

مرحله اتمام فونداسیون است.
همچنین سایر نهادها و ارگانهای مرتبط با 
بخش مســکن ماموریتهای خود را در قالب 
تامین مسکن دنبال می کنند. در این بخش 
نیز بنیاد مســکن برنامه ریزی کرده تا سال 
۱۴۱۰ نوســازی تمام خانه های روستایی 
را جشــن بگیرد. در حال حاضر ۵۴ درصد 
واحدهای روستایی مقاوم سازی شده است. 
پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت با 
نرخ سود ۵ درصد و ســنددار کردن تمامی 
خانه های روســتایی تا پایــان برنامه هفتم 
توســعه از دیگر برنامه های بنیاد محسوب 

می شود.
برای کنترل بازار مســکن و اجــاره بها نیز 
مجلس شورای اسلامی لایحه ای را در دست 
بررســی دارد که در حال حاضر با ایراداتی 
از سوی شــورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مواجه شــده و پــس از رفع 

ایرادات به تصویب می رسد.
دولت هم از ۱۵ اردیبهشت امسال در قالب 
طرح ساماندهی بازار مســکن، موضوعاتی 
ســاماندهی مشــاوران املاک، شناسایی 
خانه هــای خالی بــرای اعمــال مالیات و 
وامهــای اجاره بهــا و تعمیرات مســکن را 
پیگیری می کنــد. تا کنــون ۱۹۱۰ بنگاه 
املاک غیرمجاز در کشور شناسایی و پلمب 
شده است. برای بنگاههای متخلف معرفی 
شــده به تعزیرات حکومتی نیز حدود ۱۳۵ 

میلیارد تومان جریمه صادر شده است.
مجموع عوامل فوق در کنار موضوع کاهش 
نرخ ارز و ثبات بازارهای موازی به ثبات بازار 
مسکن و در مواردی ریزش قیمت ها منجر 
شده است. طبق بررسی های میدانی در ۲.۵ 
ماه گذشته قیمت های پیشنهادی مسکن 
در تهران بین ۱۵ تا ۲۰ درصد کاهش یافته 

است.

وج از بازار مسکن وضعیت بازار ملک در هفته  گذشته؛ دلالان مترصد خر

وهای کارکرده در هماورد ارز و عرضه قانون واردات خودر
محمدحســین مقدم  بنا بر نظر بسیاری 
از کارشناســان اقتصــادی واردات خودرو 
کارکرده منجــر به خــروج ارز از کشــور 
می  شود؛ سوال اینجا است آیا این کار صرفه 

اقتصادی دارد؟
 در سالیان گذشــته به جهت کمبود تولید 
و درعین حال تبدیل خــودرو به یک کالای 
ســرمایه ای، بازار خودرو با شرایط عجیبی 
روبرو شــد، به طوری که سیاســت گذاری 
اشــتباه موجب شــد، مصرف کننده واقعی 
قادر به خرید خودرو به قیمت واقعی نباشد 
و دلالان بــا احتکار، روند قیمــت خودرو را 

به صورت غیرقابل باوری، صعودی کنند.
امــا بــه جهــت تهیــه خــودرو توســط 
مصرف کننده واقعی، دولت تولیدکنندگان 
را ملزم ســاخت تا به صورت قرعه کشــی، 
خودرو را به مردم تحویل دهند، امری که در 
نهایت نیز کارساز نبود، چرا که چند میلیون 
نفر به جهت خرید خودرو در ســامانه های 
معرفی شــده، ثبت نام می کردند؛ اما تعداد 
هر عرضه حتــی به پنجاه هــزار خودرو هم 
نمی رســید.البته برخی از دولت مردان در 
کنار مدیران خودروســازی کشور، اکثریت 
ثبت نام کننــدگان را ســودجویانی معرفی 
کرده بودند کــه به جهت تفــاوت عجیب 
قیمت بازار و کارخانه به دنبال خرید خودرو 
هســتند.در ادامه، دولت با عرضه خودرو در 
ســامانه یکپارچه و بلوکه کردن بخشــی از 
وجه پرداختی، ســعی کرد تا خریدار واقعی 
را شناسایی نماید، نکته جالب توجه این بود 
که بازهم شــاهد ثبت نام میلیونی مردم در 
طرح های سامانه یکپارچه بودیم؛ از همین 
رو می توان نتیجــه گرفت که بخش اعظمی 
از ثبت نام کننــدگان مصرف کننده واقعی 
بوده که به دلیل نرخ عجیب در بازار خودرو 

قادر به خرید این محصول نیستند.
البته دولــت، افراد دارای خودرو فرســوده 
و ضرورت سیاســت  گذاری در این حوزه را 

فراموش کرده بودند، مسئله ای که در نهایت 
به افزایش آلودگی هوا نیز منجر شده است. 
درهرصورت مســائل مختلف حوزه خودرو 
سبب شد که سرانجام بحث واردات خودرو 
که از مدت هــا قبل مطرح بــود به تصویب 

دولت و مجلس برسد.
خبر تصویــب طرح واردات خــودرو اندک 
تأثیری بر قیمت های بازار نهاد؛ اما در سال 
جاری به واســطه افزایش قیمــت خودرو 
توســط واحدهای تولید در نهایت بار دیگر 
شــاهد افزایش قیمت ها بودیم؛ البته شیب 
افزایش قیمت خودرو از اردیبهشت متوقف 
شــد و تا به امروز شــاهد کاهش قیمت در 
بازار بوده ایم.علاوه بــر این، از زمان تصویب 
طرح واردات خودرو تا به امروز تنها تعدادی 
معدودی خودرو وارد کشــور شــده و هنوز 
نیز مشــخص نیســت این خودروها توسط 
چه افــرادی خریداری شــده اســت. روند 
کند واردات خــودرو در نهایــت مجلس را 
مجاب کرد تــا طــرح واردات خودروهای 
کارکرده را تصویب کنــد؛ در روزهای اخیر 
نیز رئیس مجلس این مصوبــه قانونی را به 

رئیس جمهور ارجاع داده است.

آیا طرح واردات خودروهای کارکرده، 
کارایی لازم را خواهد داشت؟

نکته اولی که باید به آن اشــاره کرد به نیاز 
خودرویی کشــور مربــوط می شــود؛ در 
واقــع ازآنجایی کــه تولید داخلی بــا نیاز 
بازار همخوانــی ندارد؛ لذا با اهــرم واردات 
باید تقاضای بازار را مهار کــرد، بنابراین در 
نگاه اول واردات خــودرو تصمیم منطقی و 

درستی به نظر می  رسد.
مســئله بعدی به تغییر نگاه شــرکت های 
خودروســازی مربوط می شــود. در واقع، 
واردات ســبب خواهد شــد که مــردم به 
سمت وسوی خودروهای باکیفیت خارجی 
حرکت کننــد، موضوعی کــه حداقل تا به 

امروز در صنعت خودروســازی ما به جهت 
عدم رقابتی بودن بازار، مشاهده نشده است.
نکته دیگری که باید به آن اشاره کرد موضوع 
تعداد خودروهای وارداتی به کشــور است، 
در حال حاضر تقاضای بازار، با واردات حتی 
ده هزار خودرو نیز فروکــش نمی کند و باید 
صدها هزار خودرو وارد کشور شود تا شاهد 
برابری قیمت بازار و کارخانه شویم. بنابراین 
اگر قراراست واردات صورت گیرد عملًا باید 
میزان واردات به اندازه ای باشــد که بتواند 

قیمت ها را بشکند.

واردات خودرو با کدام ارز؟
این حجم از واردات حداقل در شرایط فعلی 
که کشــور با مشــکلات ارزی مواجه است 
غیرممکن بوده و مطرح کردن مسائلی نظیر 
کاهش شــدید قیمت خودروهای خارجی 
موجود در کشور، بیشــتر نمایش تبلیغاتی 

برخی از نمایندگان مجلس است.
از سوی دیگر بررســی روند واردات خودرو 
در ۱۰ ســال اخیر نشــان می دهــد که در 
بهتریــن حالت ممکــن، تنهــا ۱۰۰ هزار 
خودرو وارد کشــور شــده اســت و با این 
تعداد خــودرو نیز نمی تــوان تقاضای بازار 
را به طور کامل پوشــش داد.در حال حاضر 
مهم ترین مسئله در زمینه واردات خودرو، 
ارز موردنیــاز واردات اســت؛ چــرا که در 

شــرایط فعلی حتی دولت قــادر به تأمین 
دقیق نیازهای اساسی کشور نیست و هنوز 
ماجرای پول های بلوکه شــده ایران در کره 
جنوبی، عــراق، چین و… نیز به ســرانجام 

نرسیده است.
از طرفی دولت باتوجه بــه محدودیت منابع 
ارزی، توانایــی تأمین ارز لازم را نداشــته و 
هرگونــه تأکید عجیــب منجر بــه افزایش 
نرخ ارز در بــازار آزاد خواهد شــد که به تبع 
آن قیمت بســیاری از کالاهــا از جمله خود 
خودرو نیز افزایــش خواهــد یافت.درواقع 
دولت بایــد میان سیاســت کاهــش تورم، 
ثبات در نرخ ارز و واردات خودرو یک اولویت 
را انتخاب کنــد. البته این موضــوع نباید به 
معنی فراموش کردن بازار خودرو تلقی شود 
و درصورتی که دولت طرح مالیات بر عایدی 
ســرمایه را به شــکل دقیق اجــرا، و با دلال 
محوری حوزه خودرو مقابله نماید، می تواند 
با واردات تعداد اندکی خودرو، بازار خودرویی 
کشــور را به تعادل برســاند.در ادامه، دولت 
باید با تغییر شــرایط ارزی و سیاست گذاری 
صحیح، زمینــه واردات خــودرو را به همراه 
تکنولوژی های به روز، فراهم سازد تا انحصار 

موجود در بازار از بین برود.

چرا تأمین ارز واردات خودرو از سوی 
مردم اشتباه است؟

همچنین از سوی برخی نمایندگان مجلس 
و کارشناســان، نظریه جالبی در خصوص 
تأمین ارز موردنیاز واردات خودرو از طریق 
ارزهای خانگی وجود دارد. در واقع، مطابق 
با اظهارنظــر یکی از نماینــدگان مجلس، 
۶۰ میلیــارد دلار ارز در اختیــار مردم قرار 
دارد و با بهره گیری از ایــن ارز می توان نیاز 

خودرویی کشور را مرتفع ساخت.
در خصوص این اظهارنظــر عجیب در ابتدا 
باید گفت در نگاه اول این مســئله منطقی و 
قابل قبول است؛ اما آیا واقعاً مردم کشور قادر 

به تأمین ارز واردات هستند؟ به عبارت دیگر 
باید بگوییم؛ بازار آزاد ارز، برای عده ای بازار 
ســرمایه گذاری اســت و چرا این افراد باید 

سرمایه خود را وارد بازار خودرو نمایند.
حتی با فرض انجام این رویه، در عمل قیمت 
خودرو کاهش پیــدا نمی کند؛ چرا که دلال 
ارزی به دلال خودرویی تبدیل خواهد شد؛ 
بنابراین سیاست کاهش نرخ قیمت خودرو 
نیز در معــرض خطر قرار می گیــرد و بازار 

خودرو کشور را آشفته تر خواهد کرد.
از سوی دیگر فشــارآوردن به بازار آزاد ارز، 
منجر بــه افزایش نرخ غیررســمی ارز و در 
نهایت افزایش هزینه هــای تولید و قیمت 

تمام شده محصولات خواهد شد.
مســئله دیگری که باید به آن اشــاره کرد، 
این است که چرا اساســاً مردم چنین حجم 
عظیمی از ارز را در اختیار دارند و چرا دولت و 
مجلس برنامه ای برای ورود این ارز به چرخه 
تولید کشــور ندارند. از طرفی باوجوداینکه 
مطابــق با قوانین رســمی کشــور، هرگونه 
خریدوفروش ارز در بازار آزاد جرم محسوب 
می شود، چرا نماینده مجلس با سخت گیری 
در این حوزه مانع از تاراج منابع ارزی کشــور 
نمی شــود.البته برخــی معتقدنــد که ارز 
موردنیاز بــرای واردات خــودرو را می توان 
از طریــق واردات بــدون انتقــال ارز یا ارز 
خارج نشینان تأمین کرد، مسئله ای که حتی 
در دولت های قبلی نیز برای واردات کالاهای 
دیگر مطرح شــده بود؛ اما با انتقاد مسئولان 
بانک مرکزی وقت مواجه شد.به عبارت دیگر، 
واردات بدون انتقال ارز به ســبب نامشخص 
بودن منشــأ تأمیــن ارز، به مأمنــی برای 
پول شــویی و اقدامــات مجرمانــه تبدیل 
می شــود که این امر با بند ۱۹ سیاست های 
اقتصاد مقاومتی یعنی شفاف سازی اقتصاد 
کشور در تضاد است. از سوی دیگر در نهایت 
همین واردات نیــز اندک اندک به نظام ارزی 

کشور فشار وارد می کند.
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مدیریت سالمندی در کشورهای جهان
افشین شــاعری  در اکثر منابع آماری، ۶۵ ســالگی سن سالمندی 
تعریف شده و میزان جمعیت بالای ۶۵ سال از کل جمعیت یک جامعه 

شاخص مهمی است که وضعیت سالمندی آن کشور را نشان می دهد.
ســالمندی دورانی اســت که میزان تحــرک افراد در ایــن دوران کم 
می شــود. تغذیه و میل به غذا خــوردن تغییر می کنــد و بیماری های 
مختلف دوران ســالمندی به ســراغ آدم می آید. از مشکلات جسمی و 
اســکلتی مثل پا درد، زانو درد، دردهای عضلانی، دیابت، فشــارخون، 
مشکلات قلبی و سرطان گرفته تا فراموشــی، مشکلات ذهنی، و انواع 
مشــکلات روانی که نیاز افراد را به مراقبت و حمایت، بیشتر می کند و 
توان این افــراد را برای فعالیت های اقتصــادی و تولید و خدمات کمتر 
می کند.اما آیا افزایش میزان ســالمندی نشــانه افول یک جامعه است 
یا نشانه پیشرفت و توسعه یافتگی است. نگاهی به جدول سالمندترین 
کشــورهای دنیا نشــان می دهد کشــورهایی که بیشــترین میزان 

سالمندی را دارند، اغلب کشورهای توسعه یافته هستند.
آخرین رتبه بندی کشــورها از نظر میزان ســالمندی در پایــگاه گلوبال 
اکونومی منتشر شده و رده بندی کشورها را در سال ۲۰۲۱ نشان می دهد. 
بر این اساس کشــور کوچک ۴۰ هزار نفری موناکو در شرق فرانسه با ۴۰ 
هزار نفر جمعیت و ۳۵ درصد جمعیت بالای ۶۵ سال، پیرترین کشور دنیا 
و بعد از آن ژاپن با ۲۹.۷۹ درصــد، ایتالیا با ۲۳.۶۸ درصد، فنلاند با ۲۸.۲۹ 
درصد، پرتغال با ۲۲.۵۶ درصد، یونان ۲۲.۶۱ درصد، بلغارســتان ۲۲.۴۲ 
درصد، پورتوریکو ۲۲.۳۶ درصد، آلمان ۲۲.۱۷ و کرواسی ۲۱.۹۱ درصد 
ســالمند در رده های بعدی سالمندترین کشــورهای جهان قرار دارند.بر 
اســاس این رده بندی کشورهایی مثل فرانســه با ۲۱.۲۲ درصد سالمند،  
دانمارک ۲۰.۲۷ درصد، ســوئد ۲۰.۱ درصد، نروژ ۱۹.۹۵، اسپانیا ۱۹.۹ 
درصــد، بلژیک ۱۹.۴۲، انگلســتان ۱۸.۹۲ درصد، هلنــد ۱۸.۸۴ نیز در 
رتبه های بالای سالمندترین کشــورهای دنیا قرار دارند و اندکی پایین تر 
آمریکا با ۱۶.۶۸ درصد ســالمند در رده چهل و دومین کشور سالمند دنیا 
قرار دارد.در بین کشورهای شرقی نیز کشورهایی که درآمد سرانه بالاتری 
دارند مانند روسیه با ۱۵.۵۹ درصد جمعیت ســالمندی و چین با ۱۳.۱۵ 
درصد ســالمند نیز بالاتر از میانه جدول قرار دارند و جزو کشورهای جوان 
محسوب نمی شوند.بر اســاس این داده ها ایران با ۷.۳۸ درصد جمعیت 
سالمند بالای ۶۵ ســال در رده ۹۶ رتبه بندی کشــورها از نظر میزان 
سالمندی قرار دارد و تقریبا در وســط جدول ۱۹۶ کشور دنیا قرار دارد. 
پایین تر از ایران کشــورهایی با میزان ســالمندی پایین تر قرار دارند، 
اغلب این کشورها به جز مواردی مثل هندوســتان با ۶.۸ درصد جمعیت 
سالمند؛ کشورهای آفریقایی، کشورهای آســیای میانه یا عربی هستند و 
گر چه برخی کشــورهای عربی به خاطر درآمد نفت، درآمد سرانه بالایی 
دارند اما هیچ کدام از کشــورهای جوانتر از ایران جزو کشــورهای توسعه 
یافته محسوب نمی شوند.یکی از علل افزایش میزان سالمندی در کشورها 
افزایش سن امید به زندگی است. شــاخصی که هر چه بیشتر باشد تا حد 

زیادی نشانه وضعیت مطلوب تر بهداشتی و رفاه عمومی کشورهاست.

آیا کشورهای سالمند به رکود اقتصادی مبتلا می شوند؟
داده های سازمان بهداشت جهانی نشــان می دهد، بالاترین میزان سن 
امید به زندگی در ژاپن با ۹۰ ســال و بعد از آن ایتالیا با ۸۷.۳ سال است. 
در رده های پایین تر نیز کشــورهایی مانند ســوئد با ۸۳ سال سن امید 
به زندگی،  سوئیس ۸۲.۸ و فرانســه با ۸۲.۳ قرار دارند. بنابراین افزایش 
میزان سالمندی در یک کشور تا حد زیادی با وضعیت مطلوب بهداشتی، 
اجتماعی و اقتصادی کشــورها ارتباط دارد و به عنــوان یکی از معیارها 
می تواند نشانه توســعه یافتگی و رفاه مردم یک کشور باشد.پایین ترین 
میزان سن امید به زندگی نیز در کشــورهایی مانند سیرالئون با ۴۷.۵، 
سومالی ۵۰، آنگولا ۵۲ و زامبیا ۵۵.۵ است، کشورهایی با جمعیت نسبتا 
جوان که در وضعیت نامناســب زندگی و مشــکلات بــالای اقتصادی و 

اجتماعی قرار دارند و میزان رفاه در بین مردم آنها پایین است.

رابطه سالمندی با تولید ناخالص داخلی
شــاخص دیگری که می تواند به عنــوان معیار بررســی وضعیت رفاه 
و توســعه یافتگی کشــورها مورد اســتفاده قرار گیرد، میــزان تولید 
ناخالص داخلی کشورهاســت. داده های Global Economy نشان 
می دهد، بعد از دو قدرت اقتصادی دنیا یعنــی آمریکا با تولید ناخالص 
ســالانه بیش از ۲۰ هزار میلیارد دلار و چین با تولیــد ناخالص بیش از 
۱۵ هزار میلیارد دلار به ترتیب کشــورهای ژاپن، آلمان و انگلستان با 
تولید ناخالص ۴۴۰۰ تا سه هزار میلیارد دلاری بیشترین میزان تولید 
ناخالص داخلی را در میان کشــورهای دنیا دارند، کشــورهایی که در 

رده های بالای سالمندترین کشورهای جهان قرار دارند.
بعد از آن هندوســتان با تولید ناخالص داخلی ۲۷۰۰ میلیارد دلاری، 
ششم قدرت اقتصادی دنیاســت. در رده های هفتم و هشتم بزرگترین 
اقتصادهای دنیا نیز فرانســه با تولید ناخالص داخلــی بیش از ۲۵۰۰ 
میلیارد دلاری و ایتالیــا با بیش از ۱۸۰۰ میلیــارد دلار تولید ناخالص 
داخلی قرار دارنــد در حالی که آلمان با ۲۲ درصد ســالمند در رده نهم 
سالمندترین کشــورهای جهان و ایتالیا با بیش از ۲۳ درصد سالمند در 

رتبه سوم جدول سالمندترین کشورهای جهان قرار دارند.
از طرف دیگــر پایین ترین میزان تولیــد ناخالص داخلــی مربوط به 
کشــورهای آفریقای مانند لیبریا، گامبیا یا مالی اســت کــه اتفاقا از 
نظر میزان ســالمندی در رده های پایین کشــورهای دنیــا قرار دارند 
و کشــورهای جوانی محســوب می شــوند.این داده ها نشان می دهد 
که به طور کلی کشــورهای با درآمد ناخالص بــالا و اقتصاد قدرتمند 
بیشتر کشــورهایی با میزان ســالمندی بالا هســتند که توانسته اند 
ضمن توجه بــه حفظ جوان نگه داشــتن جمعیت، با بهبــود امکانات 
بهداشــتی و رفاهی ســن امید به زندگی افراد را نیز بالا ببرند بنابراین 
سالمند شدن کشــورها عملا نشــانه رکود اقتصادی نیســت بلکه در 
بسیاری موارد نشــانه توســعه یافتگی، اقتصاد قدرتمند و سطح بهتر 
رفاه عمومی اســت.البته همه کشورها برنامه های گســترده ای برای 
حفظ نیروی کار و جوان نگه داشــتن جامعه خود به کار بســته اند و در 
این مســیر با ارتقای کیفیت ســطوح مختلف اجتماعی و اقتصادی و 
فرهنگی، مســیر را  هم برای جوانان و هم ســالمندان در بهره مندی از 
زندگی بهتر فراهم می سازند.روند توسعه یافتگی کشورها در جهان به 
ســمتی پیش می رود که چرخ های اقتصاد را بیــش از بازوان نیروهای 
انســانی، تکنولوژی و صنایع تولیدی دانش بنیان به جلو می برد. جایی 
که از آن در کشور ما به اقتصاد دانش بنیان یاد می شود. اقثصاد کشورها 
با رشــد تکنولوژی دیجیتال تغییر اساســی پیدا کرده و در آن به جای 
کثرت نیروی انســانی به نیروهای انســانی کیفی، دانــش آموخته و 
با سطح ســواد بالا نیازمند اســت،  مدلی که تا حد زیادی در بسیاری از 
کشورهای توسعه یافته دیده می شــود.نکته مهم دیگری که این روند 
را در سالهای آینده تشدید می کند، شــروع ماراتن نفس گیر قدرتمند 
شدن هوش مصنوعی اســت. قدرت جدیدی که به سرعت در سالهای 
آینده روند افزایش بیکاری را در دنیا تشــدید می کند. در این مســیر 
جدید بسیاری از شاغلان در حوزه های مختلف با ورود هوش مصنوعی 
شــغل خود را از دست می دهند. دایره این مشــاغل نیز بسیار گسترده 
اســت از منشــی گری و امور اداری و رانندگی گرفته تا روزنامه نگاری، 
بازیگری، وکالت و .... رو به گسترش است.این تغییرات بزرگ در اقتصاد 
جهانی شده نشان می دهد که کشــورهایی که با رشد جمعیت بالایی 
مواجه هستند و جمعیت جوانتری دارند اگر نتوانند به الگویی متناسب 
با دنیای نوین هماهنگ شــوند در آینده با بحران های بسیار خطرناکی 
مواجه می شوند، مشکل بزرگی که در کنار بحران های زیست محیطی 
و کمبود نگران کننده آب و غذا می تواند بســیاری از مردم کشورهای 
کمتر توســعه یافته که اتفاقا جمعیت بیشــتر و درآمد سرانه کمتری 

دارند را نابود کند.

یادداشت

خریدار   رئیس قــوه قضاییه گفت: گاهی 
درخصوص جرایــم و تخلفــات مختلف از 
جمله دستگیری افراد، پرونده ای در جامعه 
مطرح می شــود اما از ســرانجام آن جرم و 
احکامی که صادر می شــود، مردم بی اطلاع 
می مانند؛ همین موضوع ممکن است ذهن 
مشــغولی هایی را برای هموطنــان ایجاد 
کند، بنابراین بایــد در چهارچوب قانون در 
اطلاع رســانی این قبیل موارد و تسریع در 

رسیدگی به آنها اهتمام شود.
حجت الاسلام والمســلمین غلامحســین 
محســنی اژه ای در نشســت با مسوولان و 
کارکنان مرکــز حفاظــت و اطلاعات قوه 
قضاییه در سراســر کشــور که بــه صورت 
وبیناری به مناسبت روز حفاظت و اطلاعات 
برگزار شــد، در ســخنانی از مجاهدت ها و 
زحمات کارکنان و مســوولان این مرکز به 
ویژه حجت الاسلام و المسلمین عبداللهی 
در خنثی ســازی توطئه ها و پیشــگیری از 
لغزش ها و برخورد بــا متخلفان و مجرمان، 
تقدیر کرد و اظهار داشــت: قوه قضاییه در 
جامعه از جایگاه و مسوولیت رفیع و مهمی 
برخوردار اســت؛ بــه همان میــزان، مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه نیز به ســبب نقش 
و کارکــردش در پیشــگیری از تخلفات و 
سالم نگه داشتن دســتگاه، دارای جایگاه و 

مسئولیت مهم و خطیری است.
وی به اهمیت به روزرســانی امور در مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه تاکید کرد و 
افزود: مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه 
باید روش ها، تجهیزات و دانسته هایش را به 
طور مداوم و مســتمر به روزرسانی کند و در 
ایفای مســوولیت های خود از فناوری های 
نوین بهره بگیرد؛ مــا نمی توانیم به داده ها و 
تجهیزات قبلی و قدیمی بســنده کنیم چرا 
که ترفندهای دشــمنان و شیطان صفتان 
نوبه نــو در حال تغییر اســت و مــا نیز باید 

متناسب با این امر حرکت کنیم.
رئیس قوه قضاییــه به پیامدهــا و تبعاتی 
که از فساد یک فرد شــاغل در یک دستگاه 
مهم حکومتی نشــأت می گیرد، اشاره کرد 
و تصریح کــرد: بدون تردیــد همانطور که 
بارها تاکید شــده اســت اتخاذ شیوه های 
مختلف صیانتی، پیشــگیرانه، ارشاد گونه و 
انذاری برای جلوگیــری از هرگونه تخلف و 
فســاد همکاران قضایــی، موضوعی مهم و 
اولویت دار است اما باید توجه داشته باشیم 
که ما نمی توانیم نگاه یکســانی به فساد یک 
فرد عادی و یک فرد شــاغل در یک دستگاه 
مهم حکومتی نظیــر قوه قضاییه داشــته 
باشــیم، چرا که فســاد چنین فردی دارای 
تالی فاســد و اثرات سوء بســیاری است و 
ممکن است زمینه ســلب اعتماد مردم به 

دستگاه قضایی را فراهم آورد.
محســنی اژه ای در ادامه ضمــن تاکید بر 
اتخاذ شــیوه های مختلف و متکثر صیانتی 
در جهت سالم نگه داشتن مجموعه قضایی 

کشــور، به تبییــن و تشــریح مقوله مهم 
بازنگــری در روش هــای صیانتی پرداخت 
و گفت: قطعاً در مرکــز حفاظت و اطلاعات 
قوه قضاییــه، دســتورالعمل ها و بایدها و 
نبایدهای تعریف شــده ای در راستای امر 
صیانــت از مجموعه قضایی کشــور وجود 
دارد؛ این امر فی نفســه، نافع و کارآمد است 
اما با عنایت به مقتضیــات زمان و تطوراتی 
که حادث می شــود، نیاز به روزآمد کردن و 
بازنگری در روش ها و شــیوه های صیانتی 
احساس می شــود، تا ضریب وقوع تخلف و 
فســاد در میان همکارن قضایی به کمترین 

حد ممکن برسد.
وی ادامــه داد: لازم اســت در جهت نیل به 
مطلوب تریــن و اثربخش ترین شــیوه های 
صیانتی به یک اجماع نظر دست پیدا کنیم 
و در جهت عملیاتی ســازی آن شــیوه ها، 

اقدامات مقتضی را ترتیب دهیم.
قاضی القضات ســرعت عمل در رســیدگی 
به برخی پرونده ها و موضوعــات را در عین 
جامع نگــری و مداقه، از ملزومــات کار در 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه دانســت و 
گفت: ضرورت دارد پیرامون برخی مسایل 
و پرونده ها کــه در بین مســئولان یا افکار 
عمومــی مطرح می شــوند، ضمــن لحاظ 
جامع نگری و دقت نظر، نهایت سرعت عمل 
را در پیگیری ها و رســیدگی ها به خرج داد 
تا دغدغــه و نگرانی هایی کــه از حیث آن 
پرونده ها و موضوعات ایجاد می شــود، رفع 

شود.
رئیس دستگاه قضا افزود: گاهی درخصوص 
جرایم و تخلفات مختلف از جمله دستگیری 
افراد جاعل، موضــوع و پرونده ای در جامعه 
مطرح می شــود اما از ســرانجام آن جرم و 
احکامی که درخصوص آن صادر می شــود، 
مردم بی اطلاع می مانند؛ همین امر ممکن 
است ذهن مشغولی هایی را برای مردم ایجاد 

کند، لذا باید در چارچوب مقدورات قانونی 
در اطلاع رسانی این قبیل موارد و همچنین 
تسریع در رســیدگی به آنها اهتمام به خرج 
داد.محســنی اژه ای تصریح کــرد: افرادی 
که جعل عنوان می کننــد و از این طریق به 
اخاذی از مــردم روی می آورند، ضرر و زیان 
زیادی را بــه مجموعه تحمیــل می کنند، 
بنابراین برخورد قانونی صورت گرفته با این 
افراد باید به شیوه مناسب و اثرگذار، علنی و 
رسانه ای شود تا دغدغه و نگرانی های مردم 

و مراجعان به دستگاه قضایی مرتفع شود.
وی یادآور شــد: بســیاری از ذهنیت های 
ناصواب پیرامون قوه قضاییه، نشات گرفته 
از همیــن جعل عناویــن و اخاذی های بعد 
از آن اســت؛ بنابراین نباید در اعلام و بیان 
برخورد قانونی صورت گرفتــه با مجرمانی 
که جعل عنوان و اخــاذی می کنند، به یک 
خبر صرف بســنده کرد.رئیس دستگاه قضا 
با یــادآوری مقوله مهم صیانــت از خودِ در 
مجموعه حفاظت و اطلاعــات قوه قضاییه 
گفت: همانطور که به سبب شأن قوه قضاییه 
چنانچه تنهــا یک لکه بر لوح آن بنشــیند، 
آثار ســوئی عارض می شــود، طبعاً این امر 
در مورد مرکز حفاظت و اطلاعات به ســبب 
شــأن صیانتی و مراقبتی آن، صادق است و 
خدایی ناکرده کوچکترین آســیبی در این 
مجموعه، سبب مخدوش شــدن اعتماد به 

کل دستگاه می شود.
محســنی اژه ای در ادامه به مسوولان مرکز 
حفاظت و اطلاعات توصیه کرد که نســبت 
به اثرگــذاری هر چه بیشــتر شــیوه های 
ارشادات، تذکرات و انذارهای خود در جهت 
پیشــگیری از وقوع تخلفــات و جرایم در 
دستگاه قضایی، اهتمام جدی داشته باشند 
و در موارد مقتضی در این راســتا روش های 
متنوعی را به کار گیرنــد و حتی در صورت 
نیاز بــرای جلوگیری از لغــزش همکاران، 

بصــورت فــردی، تذکراتی را به آنهــا ارائه 
دهند.وی در ادامه به مقوله ضرورت نظارت 
مســتمر مدیران بر زیرمجموعه های خود 
اشاره کرد و گفت: نظارت دائمی مدیران بر 
زیرمجموعه های شان واجد اثرات صیانتی 
بالایی می باشد و از وقوع بسیاری از آسیب ها 

و لغزش ها جلوگیری می کند.
رئیس قــوه قضاییه در ادامــه توصیه هایی 
مهم و کاربــردی درخصــوص مقوله مهم 
حفظ اســرار دســتگاه و مردم و شیوه های 
طبقه بنــدی آنها را خطاب به مســوولان و 
کارکنان مرکز حفاظــت و اطلاعات این قوه 
مطرح کرد.محســنی اژه ای اظهار داشت: 
شما در مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه 
بایــد در عمل و زبان بــه مجموعه کارکنان 
دســتگاه قضایی ثابت کنید کــه خیرخواه 
آنها هســتید و چنانچه در مواردی به حکم 
قانون و ضرورت، مبادرت بــه مؤاخذه آنها 
نیز می کنید، این امــر در جهت منافع خود 
کارکنان اســت.وی مســوولان و کارکنان 
مرکــز حفاظــت و اطلاعات قــوه قضاییه 
را بــه شــیوه های مختلف نفوذ دشــمنان 
و شــیاطین توجــه داد و خطاب بــه آنها 
تاکید کرد کــه برای پیشــگیری از لغزش 
همکاران قضایی، روش هــای مختلف نفوذ 
دشــمنان و عناصر شــیطان صفت را برای 
آنها و خانواده های شــان تبیین و تشــریح 
کنید.رئیس دســتگاه قضا ادامه داد: گاهی 
لازم اســت به همکار قضایــی درخصوص 
رفت وآمدها و نشســت و برخاست هایی که 
دارد و ممکن است بواســطه این قبیل امور 
خدایی ناکرده دچار لغزش شــود، هشدار و 

انذار داد.
محســنی اژه ای ضمــن تشــریح برخی 
بســترهای شــکل گیری مفاســد، گفت: 
از جمله بســترهای شــکل گیری فســاد، 
بی انضباطی است؛ وقتی بی انضباطی حاکم 

شد، احتمال وقوع فساد نیز بالا می رود؛ لذا 
مجموع مدیــران قوه قضاییــه در همراهی 
با مرکــز حفاظــت و اطلاعات، هــر کجا 
بی انضباطی مشــاهده کردند باید تذکرات 
لازم را بــرای رفع آن ارائه دهنــد؛ حال این 
بی انضباطی می تواند در تنظیم قراردادها و 
برنامه ها و رفت وآمدها باشد، یا در مقولاتی 
نظیر نحوه ضبط وسایل متهمان، گردآوری 

اوراق پرونده و یا شئون دیگر باشد.
وی خطاب به مســوولان و کارکنان مرکز 
حفاظت و اطلاعــات قوه قضاییه دســتور 
داد تا ســازوکاری را برای اعمال جنبه های 
حمایتی و صیانتی بیشتر در قبال نیروهای 
بازنشسته دســتگاه قضا، تدوین و عملیاتی 
سازند.براساس روز پنجشنبه گزارش مرکز 
رســانه قوه قضاییه، پیش از سخنان رئیس 
دستگاه قضا، حجت الاســلام و المسلمین 
عبداللهی رئیــس مرکز حفاظت و اطلاعات 
قوه قضاییه اظهار داشــت: »پیگیری مساله 
محور امور حفاظتــی«، »صیانت و نگهبانی 
از داده هــای اطلاعاتــی دســتگاه قضا« و 
»پیشــگیری از شــکل گیری بســترهای 
فســادزا«، از رویکــرد های اصلــی مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه طی ۲ سال 

گذشته بوده است.
وی با یادآوری برگــزاری بیش از ۸۰ درصد 
از جلسات دادرســی به صورت الکترونیک 
در سال گذشته، گفت: حسب رصد نظارتی 
از جمله منافع بر گزاری جلســات دادرسی 
الکترونیــک می تــوان به مــواردی نظیر 
»پیشــگیری از آلوده شــدن خانواده های 
مرتبط بــا اصحاب دعوی به مفاســد مالی، 
اقتصادی و اخلاقی«، »جلوگیری ازاعمال 
نفوذ مفســدان، دلال ها و کارچاق کن ها«، 
»جلوگیــری ازهدررفت هــزاران میلیارد 
تومان ازبودجه بیت المال« و »پیشــگیری 
از فرارها و برخوردهای فیزیکی در خیابان« 

اشاره کرد.
این مقام عالی قضایی ضمن تأکید بررویکرد 
این مرکز مبنی بــر صیانت و پیشــگیری 
از بروز هر گونه فســاد در درون دســتگاه 
قضا افزود: در سال گذشــته اقدامات مؤثر 
صیانتی برای کارکنــان این قوه و مرتبطین 
شــامل وکلاء، کارشناســان، هیئت های 
داوری و غیره صورت گرفته که بســیار قابل 
توجه اســت ودراین بین نیز بــا کارکنان و 
مرتبطان متخلف و کارچاق کن ها به صورت 
جدی برخورد و ضمن تشــکیل پرونده در 
مراجــع ذی الصــلاح جهت رســیدگی به 
تخلفات انتظامی و غیــر انتظامی آنها اقدام 
شده است.عبداللهی ضرورت تکریم ارباب 
رجوع را یکی از راهبرد های اصلی این مرکز 
عنوان کرد و افزود: همکاران مرکز حفاظت 
و اطلاعات قوه قضاییه در سال ۱۴۰۱ بیش 
از ۶۰ هــزار مــورد از مراجعــات حضوری 
مردمی در اقصی نقاط کشــور را پاســخگو 

بودند.

خریــدار   معــاون بیمــه ای ســازمان 
تأمین اجتماعــی ضمــن تشــریح آخرین 
وضعیت بیمه رانندگان درون و برون شهری 
گفت: امســال تــلاش می شــود مجموعه 
وزارت راه و شهرسازی در بخش حمل ونقل 
بین شــهری و وزارت کشــور و حمل ونقل 
درون شــهری بتوانند بخشــی از حق بیمه 
رانندگان جدید را در قوانین بودجه سنواتی 
پیش بینــی کنند.محمد محمــدی افزود: 
طبق قانون ســال ۸۶ )بند »ز« تبصره ۱۴ 
قانون بودجه ســال ۱۳۸۶؛ در اجرای ماده 
۷ هدفمندســازی یارانه ها( دولت می تواند 
بخشــی از منابع حاصل از هدفمندســازی 
یارانه ها را در راستای پوشش بیمه ای آحاد 

جامعه به کار گیرد.
وی ادامــه داد: بیمــه رانندگان تاکســی 
و حمــل و نقل عمومی نیز در بودجه ســال 
۸۶ لحاظ شــده و مقرر شد، رانندگان حمل 
و نقل عمومی با پــلاک »ع« با پرداخت ۱۰ 
درصد از ۱۷ درصد حق بیمه مربوطه از ۱۰ 

درصد سهم دولتی استفاده کنند.
معاون بیمــه ای ســازمان تأمین اجتماعی 

تصریح کرد: ایــن طرح از ســال ۸۶ تا ۸۹ 
در ســازمان تامین اجتماعی اجرا شــد و از 
ســال ۸۹ با هدفمندی یارانه ها، مقرر شد 
که ۳.۵ درصد به ســهم دولت اضافه شود؛ 
به عبــارت دیگــر، ۵۰ درصــد حق بیمه را 
راننده پرداخت کند و ۵۰ درصد باقیمانده از 
محل هدفمندسازی یارانه ها )توسط دولت( 

تامین شود.
محمدی یادآور شد: از ســال ۸۹ تا ۹۳ نیز 
مشکل خاصی با ســازمان هدفمندسازی 
یارانه ها در این رابطه وجود نداشــت؛ اما از 
ســال ۹۳ تا ۹۷ هیچ اعتباری برای سازمان 
تامین اجتماعــی به منظــور ســهم ایــن 
مجموعه در بودجه مربوطه پیش بینی نشد.

وی افزود: از ســال ۹۸ )به بعــد( این اعتبار 
در قانون بودجه تعریف شــد، اما ردیف های 
بودجــه تجمیــع و به بیــان دیگــر، ذیل 
تبصــره ۱۴ قانــون بودجه امســال برای 
تامین اجتماعی ۱۳ همت )هــزار میلیارد 
تومان( برای ۱۲ گروه اعم از رانندگان حمل 
و نقل عمومی درون شــهری و برون شهری، 
زنان سرپرست خانوار تحت پوشش کمیته 

امداد امام خمینی و ســازمان بهزیســتی 
کشــور، قالیبافــان، فعالان حــوزه صنایع 
دســتی، کارکنــان مراکز توانبخشــی و 
معلولان، زنبورداران و صیادان و کارفرمایان 

صنفی کم درآمد پیش بینی شد.
معاون ســازمان تامیــن اجتماعی توضیح 
داد: رقم مذکور بیش از ۴۰ همت اســت اما 
باوجود پیگیری های ســازمان و شــرکت 
در کمیســیون های بودجه، اعتبار یادشده 
افزایش نیافت؛ که باوجود این مســئله نیز 
بخشــی از رانندگان حمــل و نقل عمومی 

تحــت پوشــش خدمــات حمایتــی قرار 
گرفتند.

    اکنــون ۸۶۰ هــزار راننده حمــل و نقل 
عمومــی درون شــهری و برون شــهری با 
پرداخت ۱۳.۵ درصــد حق بیمه از معافیت 
سهم دولتی برخوردار هستند که ۳۵۰ هزار 
نفر از این جمعیت رانندگان درون شــهری 

)و مابقی برون شهری( محسوب می شوند.
محمــدی همچنین گفت: با بررســی های 
انجام شده توسط سازمان تامین اجتماعی 
مشخص شد که بخشــی از این جمعیت که 
با کمک دولت حق بیمه پرداخت می کنند، 
راننده نیســتند. ایــن موضوع با ســازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای وســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشور مطرح 
و مقرر شــد، تامین اجتماعــی )طبق یک 
تفاهمنامه( فهرست رانندگان این حوزه را 

تحویل همکاران این دستگاه ها دهد.
وی ادامه داد: لیســت نام برده باید توســط 
این دســتگاه ها مورد تحلیل و بررسی قرار 
گرفته و اشخاصی که حقیقتا راننده نیستند 
به سازمان معرفی شــوند و تامین  اجتماعی 

بتواند جایگزینی لازم را انجام دهد.
محمدی تاکیــد کرد: طبق قانــون بودجه 
امسال ســازمان تامین اجتماعی نمی تواند 
بار مالی جدیدی ایجاد کند، مگر در مواردی 
که از ســازمان برنامه و بودجه شناسه یکتا 

دریافت کند.
به گفته وی، امســال نیز تلاش می شــود 
مجموعه وزارت راه و شهرســازی در بخش 
حمل ونقل بین شــهری و همچنین وزارت 
کشور و حمل ونقل درون شــهری بتوانند 
بخشــی از حق بیمه راننــدگان جدید را در 

قوانین بودجه سنواتی پیش بینی کنند.
محمدی یادآور شــد: در قانون بودجه سال 
گذشــته نیز هــدف تبصــره ۱۷ پالایش و 
ساماندهی رانندگان حمل و نقل عمومی و 
خروج اشخاص غیرراننده از چرخه بیمه ای 
سازمان و جایگزینی رانندگان حقیقی بود و 
امروز هم در صورت پذیرش سازمان برنامه 
و بودجه برای پرداخت اعتبارات یادشــده، 
تامین اجتماعی می تواند، شــمار رانندگان 

جدید تحت پوشش را افزایش دهد.

 دبیر کارگروه ملــی نجات دریاچه ارومیه با اشــاره به 
اینکــه در مجموعه دولت در راســتای احیای دریاچه 
کم کاری نشــده اســت، گفت: دولت در این خصوص 

شبانه روز تلاش می کند و پیگیر هستند.
محمدصادق معتمدیان در جلســه ســتاد اســتانی 
احیای دریاچه ارومیه افزود: در حوزه ســخت افزاری 
احیای دریاچــه از برنامه جلوتر هســتیم ولی باید به 
ســمت اجرای طرح های نرم افزاری مدیریت مصارف 

کشاورزی در حوضه آبریز برویم.
وی اضافه کرد: بــا حمایت دولت ســیزدهم و اهتمام 

جدی دســتگاه های متولی، بــه وعده بهره 
برداری از یک طرح احیای دریاچه ارومیه در 

هر سه ماه یکبار عمل شده است.
معتمدیان بــه برنامه ریزی بــرای مدیریت 
مصرف آب در حوزه کشــاورزی اشاره کرد و 
ادامه داد: در حوزه نرم افــزاری، تدابیر لازم 
برای تشدید نظارت بر کنترل میزان مصرف 

آب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه اندیشــیده و اجرای 
آن نیازمند حمایت در سطح ملی است.

دبیر کارگــروه ملی نجات دریاچــه ارومیه تاکید کرد: 

باید زمینــه ای فراهم کنیم کــه با همکاری 
کشــاورزان، موضوع تغییر الگوی کشــت، 
عملیاتی  شــود تا بتوانیم به اهداف این بخش  

دست یابیم.
معتمدیــان بیان کــرد: برخی  کشــت ها 
چندین برابر کمتر از کشــت هــای پرآب بر 
نظیر یونجــه  و چغندرقنــد آب مصرف می 

کنند که می توان آنها را جایگزین کرد.
وی با اشــاره به اختصاص ۲ هزار و۳۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای احیای دریاچه ارومیه در سال جدید گفت: 

تغییر الگوی کشــت در حوضه آبریز دریاچه ارومیه به 
صورت عملیاتی در دســتور کار بــوده و موفقیت آن 

نیازمند همراهی مردم است.
وی یادآور شد: مکانیزه کردن کشــاورزی، استفاده از 
روش های نوین آبیاری و کاهش کشــت محصولات پر 

آب بر، از ضروریات امروز احیای دریاچه ارومیه است.
استاندار آذربایجان غربی افزود: با جلوگیری از خشکی 
دریاچه ارومیه، جلوی تهدیدات و آسیب های بسیاری 
که می تواند متوجه مردم منطقه باشــد، گرفته خواهد 

شد.

ومیه ار

ومیه کم کاری نکرده است دولت درباره دریاچه ار
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نگاهی به فیلم سینمایی »شهرک«
وع می شود و مبهم تمام می کند مبهم شر

سارا بقایی فیلم سینمایی شهرک ایده جالب و سوال برانگیزی دارد؛ 
شخصیت اصلی فیلم با بازی ساعد سهیلی عاشق بازیگری است و زمانی 
که در یک پروزه بازیگری تست می دهد و قبول می شود انگیزه و انرژی 
بالایی برای حضور در ایــن پروژه دارد، چنانچه وقتــی به او می گویند 
یکی از شــروط بازی در این فیلم زندگی چندماهه بــه صورت ایزوله و 
دور از خانواده اســت بی درنگ می پذیرد و بار و بندیل می بندد و عازم 

لوکیشن می شود.
او وارد شهرک ایزوله ای می شــود و از همان بدو ورود فقط باید در قالب 
نقشــش فرو برود و با کاغذهایی که هرازگاهی از زیر در برایش ارســال 
می شود، تمرین را شروع می کند. او برای این که نقش را از دست ندهد، 

مجبور است حرفی نزند، اعتراضی نکند و حتی کنجکاو هم نشود.
داســتان اما هرچه جلوتر می رود عجیب تر می شود تا جایی که او نمی 
داند جنازه ای که دفن می شود متعلق به کسی است که حقیقتا مرده یا 

این هم بخشی از یک بازی است.
ایده جالب فیلم سینمایی شهرک شــباهت های زیادی به بسیاری از 
فیلم های ســینمایی دنیا دارد؛ همچنان که کارگردانش در نشســت 
خبری این فیلم در جشنواره فیلم فجر گفته بود: خط روایت »شهرک« 
نه در »بازی مرکب« و نه در دیگر فیلم هــا وجود ندارد. البته باید بدانید 
ممکن است تشــابهاتی در این زمینه وجود داشته باشد. حس خیال در 
این فیلم وجود دارد و مخاطب از یک جایی احساس می کند یک حس 

غریب تر و واقعی تر درحال رخ دادن است.
نباید فراموش کنیم گروه بازیگران در »شــهرک« درحال تمرین برای 
بازی در یک فیلم هستند. منطق آنالیز این فیلم با دیگر فیلم ها متفاوت 
اســت؛ زیرا اتفاقات روی کاغذ به بازیگران داده می شود و شرایط فیلم 

کمی نسبت به سایر آثار متفاوت است.«
یکی دیگر از فیلم هایی که شهرک به آن شــباهت دارد فیلم سینمایی 
نمایش ترومن اســت؛ همچنان که آنتونیو شــرکا منتقد ســینما در 
گفت وگو با ایرنا و در نقد این فیلم عقیده دارد: فیلم ســینمایی شهرک 
)۱۴۰۰( یک ترومن شــو ایرانی اســت )ترومن شــو یا نمایش ترومن 
فیلمی طنز و علمی تخیلی و درام محصول ســال ۱۹۹۸ میلادی است. 
این فیلم توسط پیتر ویر کارگردانی شده؛ ســتاره این فیلم جیم کری 
نقش مردی را بازی می کند که بدون آن که بداند، از همان زمان تولد در 
یک نمایش تلویزیونی شبیه سازی شــده در دنیایی که توسط شرکتی 
ساخته شــده، زندگی می کند؛ در نهایت او از این موضوع آگاه می شود 
و تصمیم می گیرد فرار کند( با این تفاوت که در ترومن شــو آدم اصلی 
قصه نمی دانــد و خبر ندارد که در یک شــو تلویزیونی قــرار دارد و در 

انتهای فیلم این موضوع مشخص و این راز برملا می شود.
بر این اساس آنچه در شــهرک آزاردهنده است چیستی و ماهیت قصه 
ای است که فیلمســاز قصد انتقال آن را دارد؛ شــهرک اگرچه در اوایل 
قصه به دلیل ماهیت غیرشفاف و عدم روشنی حقیقت و خیال مخاطب 
را به دنبال خود می کشاند اما در ادامه به دلیل این که تغییر رویکرد نمی 
دهد و همچنان بر لبه ابهام حرکت می کند مخاطب را خسته می کند؛ 
ضمن این که تدوین نامناســب و ریتم بســیار کند روایی داستان هم 

دلیل دیگری است که می تواند مخاطب را دلزده کند.
البته شهرک را باید به دلیل انتخاب سوژه ای تازه و کمتر پرداخته شده 
در سینمای ایران تحسین کرد؛ ســوژه ای که اساسا کاری با سینمای 
تجاری ندارد و تلاش می کند تا سینما به شکل ناب آن باشد یعنی قصه 
ای را بپردازد و به تصویر بکشد اما در این مسیر به بیراهه می رود و نمی 

تواند به اثری قابل تامل و ماندگار بدل شود.
اگرچه برخی عقیده دارند که فیلم واجد رویکردی روان کاوانه به مقوله 
و موقعیت بازیگری است و از منظر تحولات درونی و شخصیتی موقعیت 
و تجربه را بازنمایی می کند، اما دیدگاهی که شــاید درک بهتری از این 
فیلم بدهد این است که فیلم آنقدر اســیر و درگیر همان ایده اولیه شده 
است که از پی ریزی یک طرح داستانی پر از کشــمکش و یا نزدیکی به 
درونیــات کارکترهای مورد نظرش غافل می ماند. تماشــاگری هم که 
بعد از گذشت حدود یک ساعت از فیلم نکته چندانی برای دنبال کردن 
پیدا نکرده است، با خستگی و کسالت ناشی از یکسان بودن رخدادهای 

فیلم دقیقه ها را برای رسیدن به تیتراژ پایانی می شمارد.
شــهرک فیلمــی بــه کارگردانــی و نویســندگی علــی حضرتی و 
تهیه کنندگی علی سرتیپی محصول سال ۱۴۰۰ است که در چهلمین 
دوره جشــنواره فیلم فجر حضور یافت.این فیلم که یکماه از اکران آن 
می گذرد )۱۴ تیرماه ۱۴۰۲ روی پرده ســینما رفت( تا به امروز به رقم 

فروش یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان رسیده است.
ساعد سهیلی و مهتاب ثروتی نقش های اصلی و کاظم سیاحی، شاهرخ 
فروتنیان، رویــا جاویدنیا، مرتضی ضرابی و ســاقی حاجی پور از دیگر 

بازیگران این فیلم هستند.

 برگزاری اولین دوره آموزشی مدرسه 
تئاتر شبستان

اولین دوره آموزشی »مدرسه تئاتر شبستان« ویژه اعضای کانون های 
مساجد اســتان تهران در رشــته های بازیگری، نمایشــنامه نویسی، 

کارگردانی و تئاتر کاغذی برگزار شد.
 این مراســم بــا حضــور حســین عالم بخش مشــاور هنری ســتاد 
هماهنگــی کانون فرهنگی هنری مســاجد کشــور، علی اســتادی 
و آرزو افشــار)بازیگر(، ســاغر لطفی نژاد)تئاتــر کاغــذی(، نیمــا 
بیگلریان)نمایش خــلاق( فدایــی حســین )نمایش نامــه نویس(، 

غبیشاوی و سیروس کهوری نژاد)بازیگر( برگزار شد.
عالم بخش در ابتدای این مراسم در ســخنانی با بیان اینکه با برگزاری 
این کارگاه ها قرار است اتفاقات بزرگی در هنر نمایش رقم بخورد، گفت: 
حضور گسترده بانوان در این دوره نشــان از اتفاقات خوب دارد، این در 

حالی اصل تربیت در دست زنان یک جامعه است.
وی با بیان اینکه هنرجویان در این دوره ۱۲ ســاعته طی ســه روز باید 
از وجود استاد بهره کافی را ببرند، خاطرنشــان کرد: شروع این دوره ها 
با وجود نگاه دقیق، کامل و درســت رئیس ســتاد فهما و مهدی مقدم 
معاون فرهنگی ستاد فهما قرار اســت اتفاقات بزرگی را در هنر در سال 
جاری رقم بزند.مشاور هنری ستاد فهما با بیان اینکه هنر نمایش پیش 
قراول هنرهای دیگر مانند سرود و تجسمی و غیره در ستاد کشور شده 
است، تصریح کرد: شــما اعضای کانون ها باید بعد از آموزش در مساجد 

خود از هنر نمایش استفاده کنید.
عالم بخش با اشاره به اضافه شــدن کلاس نمایش خلاق در کارگاه های 
آموزشی اســتان تهران تصریح کرد: نمایش خلاق؛ آموزش مربی گری 
نمایش می باشد که چند سالی است در کشور جدی گرفته شده و نتایج 

خوبی را به دست آورده است.

دیدگاه

قاب

کارگردان ســریال »همه گیــری« با اشــاره به محور 
سریال که کروناست بیان کرد برخی از آن ها که خاطره 
تلخ داشــتند و عزیزی از دســت داده بودند، دوســت 

نداشتند این سریال را ببینند.
محمــد صــادق بکتاشــیان کارگــردان ســریال 
»همه گیری« که این روزها از شبکه سه پخش می شود 
بیان کرد: یک سال پیش تولید این مجموعه تمام شد 
اما پخش نشــد که بخشــی به این دلیل بود که شبکه 
یک و شبکه دو سریال هایی درباره کرونا پخش کردند 
و شبکه سه یا معاونت سیما تصمیم گرفت که فاصله ای 
بیفتد و بعد هم به شب عید خورد و مناسبت های دیگر 

خورد که به لحاظ مضمون چندان مناسب با 
سریال نبود.

وی دربــاره این بازه زمانی که ممکن اســت 
تاثیر منفی روی مخاطب بگذارد، بیان کرد: 
اگر ســریال در زمان کرونا پخش می شــد 
تاثیر بهتری داشت و مخاطب بیشتری پیدا 
می کرد. مــا وقتی فیلمبــرداری می کردیم 

درگیر کرونا بودیم و سعی داشتیم پروتکل ها را رعایت 
کنیم، خدا را شــکر هیچکس هم بیمار نشــد و اگر در 
همان زمان که همــه درگیر این ماجــرا بودند پخش 

می شد بازخورد بهتری هم داشت.

این کارگــردان درباره بازخوردهــا نیز بیان 
کرد: آنها کــه خاطره غم انگیزی داشــتند 
دوســت ندارند فیلمی درباره کرونا ببینند. 
یکی از دوســتان که مثلًا عزیزی را از دست 
داده بود نخواسته بود ببیند اما مخاطبی که 
سریال را می بیند با آن ارتباط برقرار کرده و 

دوستش دارد.
بکتاشــیان درباره تغییرات این فصل از سریال و دلیل 
برخی تفاوت های ســاختاری گفت: ابتدا قرار بود سه 
فصل ساخته شــد اما بعد از پخش فصل اول تصمیم بر 
این شــد تغییراتی در فیلمنامه لحاظ شود. با این حال 

تغییرات به گونه ای بود که باز هــم خط اصلی رعایت 
شود و برخی خرده داستان ها را هم داریم.

وی اضافه کــرد: در فصل اول موقعیــت دراماتیک به 
این بود که بیمارســتان صحرایی ایجاد شــود و فصل 
دوم همه درگیر کرونا هســتند. ضمن اینکه این فصل 
حجت قاســم زاده اصل به عنوان نویســنده در کنار ما 
بود که خودش هم کارگردان است و فیلمنامه محکمی 
درآورد.بکتاشــیان در پایان گفت: ما سعی کردیم در 
قصه ها به روز باشیم و شــرایط جامعه را هم بگوییم که 
عده ای چگونه در همین شرایط دست به سوءاستفاده 

می زنند.

فیلــم کوتــاه »آمبولانس« بــه کارگردانی حســین 
محروقی در انجمن ســینمای انقــلاب و دفاع مقدس 
وابســته به بنیاد فرهنگی روایت فتح ساخته شد. فیلم 

کوتاه »آمبولانس« بر اســاس فیلمنامه ای از رشــید 
پژمان و حسین محروقی و طرحی از محسن فینی زاده 
و به کارگردانی حسین محروقی و از تولیدات دفتر فیلم 

کوتاه انجمن ســینمای انقلاب و دفاع مقدس است.در 
خلاصه داستان این فیلم کوتاه آمده است: »در امتداد 
جاده ای به ســوی ابدیت ... فقط همین!«رشید پژمان، 

علی بهمنش، ســید مهدی حســینی، احسان بیگی، 
روزبه حافظی و محمد حسینی نژاد بازیگران این فیلم 

کوتاه هستند.

همه گیری

خریدار  کارگردان فیلــم » میان صخره 
ها« معتقد است که فیلمش نقاط پر هیجان 
زیادی دارد که مخاطب را تا پایان فیلم نگه 

می دارد.
 این روزها فیلم سینمایی »میان صخره ها« 
بــه کارگردانی »مختار عبدالهــی« و تهیه 
کنندگی »محمد احمدی« در سینماهای 
سراســر کشــور درحال اکران است. پای 
صحبت هــای کارگــردان اثر نشســتیم تا 
برایمان از روند تولید این فیلم ســینمایی 
کــودک بگویــد. عبدالهی معتقد اســت 
فیلمی که ســاخته قرار نیست با آثار پرزرق 
و برق و گرانقیمت ســینمای کودک رقابت 
کند اما می گوید فیلمــش نقاط پرهیجان و 
پرکششــی دارد که مخاطب را انتهای فیلم 
همراه نگه مــی دارد؛ چیزی شــبیه فیلم 
»۱۲۷ ســاعت« کــه بر اســاس یک قصه 
واقعی اســت و مخاطب به انتظار سرنوشت 

قهرمانش، پای فیلم می نشیند.
»میان صخره ها« در جشــنواره بین المللی 
فیلم کودک و نوجوان اصفهان و جشــنواره 
With in Family روسیه، موفق به کسب 

جوایز متعددی شده است.
در ادامه متن این گفتگو را می خوانیم:

 چه شــد که ســراغ این قصه ای از 
دنیای کودکان رفتید آن هم در فضایی 

بدور از زندگی شهری؟
ســال ۹۸ -۹۷ مســتندی دربــاره یــک 
ایتالیایی کار کردم که باید به جایی در میان 
کوه های بختیــاری که پــدرش آنجا فوت 
کرده اســت، می رفت. در مسیر به یک پسر 
بچه چوپان رســیدم که ۱۲-۱۰ سال سن 
داشــت. اســم او ابراهیم بود و کاراکتر پسر 
قصه ما هم ابراهیم اســت. خیلی بزرگتر از 
ســن خودش بود و ایده اولیه آنجا به ذهنم 
رسید البته نه به این شکل که دو بچه باشند 
بلکه به ذهنم رســید یک قصه را با یک بچه 
از ابتدا تا پایان پیش ببرم امــا بنا به دلایلی 
ترجیح دادیم دختری هم اضافه شود. قصه 

و ایده ابتدایی فیلم از آنجا شروع شد.

 بخشــهایی از فیلم شــبیه »12۷ 
ساعت« ســاخته »دنی بویل« است 
و این نگرانی برای تماشــاگر است که 
همانند آن فیلم و ماجرای تلخ و البته 
واقعی قطع شدن دســت کوهنورد، 
پایان تلخی را بــرای یک فیلم کودک 
شاهد باشــیم. البته اینکه فیلم متاثر 
از برخی آثار سینمایی باشد، ایرادی 
ندارد. مثلا بخواهید از شــباهت های 

روابط یک فیلم خواهر و برادری مثل 
»بچه های آسمان« بهره ببرید. سوالم 
این اســت که در زمان تولید گوشه 

چشمی به این آثار داشتید؟
شــاید برخی فیلم ها بر ناخودآگاه فیلمساز 
تاثیر بگذارد. البته »بچه های آسمان« اصلًا 
تاثیر نداشــت و فاصله فیلم ها زیاد است اما 
ممکن است فیلمی مثل »۱۲۷ ساعت« بر 
ناخودآگاه من باقی مانده باشــد. با این حال 
می توان گفت شــکل گیری این نوع قصه و 
فیلم های ســینمایی در همین راستا است. 
من به فیلم هایــی که تک و یا دو پرســوناژ 
هستند، قبل از »۱۲۷ ســاعت« هم علاقه 
خاصی داشتم، البته نه اینکه تا آخر بخواهم 
این مســیر را ادامه دهم، اما جزئی از علائق 
شــخصی من بود و ناخودآگاه من را همواره 

درگیر می کرد. 
»آکیرا کوروساوا« هم شبیه چنین فیلمی 
دارد که تک کاراکتر و دو کاراکتر است. این 
موضوع همیشــه در ناخودآگاه من بود که 
اگر بخواهم سینما را ادامه دهم این ژانری 
است که دوســت دارم در آن قلم بزنم. قلم 
زدن را از این حیث می گویم که اعتقاد دارم 
نوشــتن برای این مدل ژانر خیلی سخت 

است.
 احســاس می کنم اینکه شــما یــک فیلم 
ســینمایی بســازید و بخواهید با یک یا دو 
پرســوناژ، مخاطب را روی صندلی بنشانید 
و ۹۰ دقیقه او را در سینما نگه دارید، نسبت 
به زمانیکه تعداد کاراکتر بیشــتر باشد، کار 

سخت تری است.

  معمــولا یکی از ســوالات رایج در 
با فیلمســازان ســینمای  مواجهه 
کودک این اســت که فیلمشان برای 
کودک اســت  یا درباره کودک؟ شما 
»میان صخره ها« در کدام یک از این دو 

دسته قرار می دهید؟
این کار به اعتقــاد من دو لایــه دارد یعنی 
ســطحی ترین لایه می تواند بــرای کودک 
باشــد ولی در کنار آن زیرلایه های زیادی 
دارد. ما یک رادیو و یکســری اتفاقات داریم 
کــه زیرلایه های کار هســتند و احســاس 
می کنم برای کودک ســنگین است. در کل 
می توان گفت ایــن اثر »دربــاره کودک« 
است. اینکه کار دو جنس تماشاگر کودک و 
بزرگسان را جذب کند، کاملًا خواسته بود و 
اینطور نبود که ناخواسته به این سمت رفته 

باشیم.

 رادیو در فیلم تبدیل به یک عناصر 
فضاسازی و روایت در فیلم شده است. 
با این حال به نظر می رســد که همین 
رادیو، فضا را از کــودک دور می کند 
و کار را مختص تماشــاگر بزرگسال 
می کند. هدف شــما از استفاده از این 

رادیو در دل قصه چه بود؟
چندان موافــق »فاصله گرفتن« نیســتم، 
چون در جاهایی نکات طنــزی وجود دارد 
و کودک با آن قســمت ها روبرو می شــود. 
نمی خواهم زیاد دربــاره رادیو صحبت کنم 
چون خیلی چیزها پشــت آن اســت. فقط 
رادیو در اینجا نمادی از رســانه اســت که 

هیچ طوری نمی توان آن را ســاکت و خفه 
کرد. حتی با وجود اتفاقی کــه در پایان کار 
می افتــد، باز هــم نمی توان رادیــو را خفه 
کرد. نمادی از کلیت رسانه است. چیزهای 

دیگری همچون رادیو زیاد است.

  شــما و محمد احمدی )تهیه کننده 
اثر( دوســتی و آشــنایی با فریدون 
نجفی دارید. نجفی به شــدت به این 
مدل آثار سینمایی در کار علاقه دارد. 
از ایشان »اسکی باز« و »بچه گرگ های 
دره سیب« را دیده ایم و فکر می کنم 
با آنها آشنا هستید. چقدر ایشان در 
این زمینه به شــما راهنمایی دادند؟ 
چقدر حمایت و هدایت کردند با توجه 
به اینکه ســابقه زیادی در این مدل از 

فیلم ها دارند؟
فریدون دوســت من اســت و خیلی به هم 
نزدیک هســتیم. به نوعی می تــوان گفت 
فریدون نجفی خیلی خوب بومی نویســی 
و جهانی اندیشــی را در کارهای خود دارد. 
شاید تاثیری که فریدون بر من داشت، این 
مدل تاثیر بود. یعنی به شکل کلی بود. اینکه 
بگویم به شــکل جزئی تاثیرگذاشته باشد، 
نبوده اســت. از این جهت که به شکل کلی 
از فریدون توانســتم این را دریافت کنم که 
چقدر خوب می شود بومی بنویسد، جهانی 
بیندیشــد و در میدان جهانــی، اثر خود را 
عرضه کند. ایــن تاثیری بود کــه فریدون 
داشــت. ضمن اینکه زیســت بوم و اقلیم ما 
اقلیمی اســت که می توان گفــت این مدل 

کارها عملًا برجسته هستند. شاید اگر کس 
دیگری وارد این زیست بوم شود که بخواهد 
یک ژانر یا موضوع مناســبی را برای نمایش 
و فیلمســازی انتخاب کند نیز به این سمت 
بیاید. جنگندگی و روحیه مبارزه طلبی که 
از کودکی در این زیست بوم تقویت می شود 
چیزی است که کاملًا مشــهود است. وقتی 
به کوه رفتم و یــک بچه ۱۱-۱۰ ســاله را 
دیدم که عملًا کارهایــی در کوه می کرد که 
من تصور هم نمی کردم، ایــده ابتدائی این 
قصه به ذهنم رســید. ناخــودآگاه، من که 
در آن زیســت بوم بزرگ شدم این وضعیت 
را داشــتم، حالا اگر غریبه ای در این شرایط 
قرار گیرد و این موضوعــات را ببیند، قطعا 
اولین چیزی که برای فیلمسازی به چشم او 

می آید، همین شرایط است.

 الان یکسری کارهایی تولید می شود 
که به اســم کار کودک هســتند ولی 
بیشــتر برای بچه های شهرنشین یا 
طیف خاصــی از طبقه های اجتماعی 
اســت. فیلمهای پر زرق و برق زیادی 
با آواز و نور و گریم های سنگین برای 
کودکان فیلم. نگــران این نبودید اثر 
شــما با توجه به اینکه سادگی خاصی 
دارد و فضــای خاصی کــه از لحاظ 
موقعیتی و شــخصیت هایی دارد، در 

رقابت با اینها شکست بخورد؟
به هیچ عنوان! از چند منظــر می توان این 
قضیــه را بررســی کــرد. اولاً هزینه ای که 
کردیم خیلی کم اســت و کل هزینه ای که 
کردیم با آن کارها عملًا قابل مقایسه نیست 
و شــاید از دید بعضی ها خیلــی خنده دار 
به نظر برســد. پس از این جهــت وقتی این 
بودجه بــرای تولید این اثر هزینه شــده به 
هیچ عنوان انتظــار نداریم به آن فیلم ها تنه 
بزند. ضمن اینکه انتظــار کار برای اینکه در 
گیشه بدرخشد یا اتفاقی خارق العاده بیفتد 
هم نیســت. به نظرم این کارهــا می تواند 
بیشتر برای مخاطب و ذهنیت آینده نگری 
او، جریان ســازی کند که بداند فیلم خوب 
می تواند اینطور هم باشد. به اعتقاد من باید 
این میزان تلاش صورت بگیرد تا برای کسی 
که پول می دهد و در ســینما می نشــیند و 
فیلم را تماشا می کند، بتواند فرهنگ سازی 
شود. می توان در ســینما آمد و فیلم هایی 
با این چارچــوب را دید و لــذت برد. ضمن 
اینکه فکر می کنم فیلم ما اینطور نیز باشــد 
چون آن زرق و برق هایی که اشــاره کردید، 
را ندارد، ولی یک قصه پرهیجان دارد. فقط 

زرق و برق و بازیگران چهره را نداریم.

ونا پخش می شد بهتر بود همه گیری در ایام کر

»آمبولانس« در انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس ساخته شد

دو سال از درگذشت علی سلیمانی گذشت

سهیلا را تنها نگذاریم!

خریدار  تنها چیزی کــه در آن روزهای 
سخت به سهیلا آرامش می بخشید این بود 
که به آرزوی همسرش جامه عمل بپوشاند. 
حالا دو ســال از درگذشــت علی سلیمانی 
می گــذرد و بخشــی از آرزوی او به همت 

همسرش سهیلا جوادی محقق شده است.
 دو ســال از درگذشــت علــی ســلیمانی 
می گذرد. بازیگری که نقش آفرینی هایش 
روی صحنــه و در قاب تصویــر برایمان به 
یادگار مانده. او نیز یکی از قربانیان ویروس 

شوم کرونا بود که ۲۱ مرداد سال ۱۴۰۰ این 
هنرمند را از ما گرفت.سلیمانی که خود نزد 
برخی از فعالان تئاتر مشــق هنر کرده بود، 
همیشه آرزو داشــت مکانی فرهنگی برای 

آموزش کودکان کار راه اندازی کند.
هنوز چنــد روزی از درگذشــت ناباوارنه او 
نگذشته بود که همسرش سهیلا جوادی بر 

آن شد تا این آرزو را محقق کند.  
او مدتی بعد با حمایت شــهرداری، مکانی 
را بــا عنــوان خانــه فرهنگ ســبا )علی 

ســلیمانی( تاســیس کرد تا محلی باشــد 
بــرای آموزش کــودکان کار.حــالا حدود 
۵۰ کــودک و نوجــوان کار در ایــن مکان 
فرهنگی تحت آموزش هســتند و بخشی از 
برنامه های سهیلا جوادی در حال اجراست. 
با این حال تحقق این آرزو چندان هم ساده 
نیست چون همیشه مشــکلات گوناگونی 

خودنمایی می کنند.
سهیلا جوادی درباره فعالیت های این مکان 
هنری به ایسنا گفت: در نظر داریم جشنواره 
داخلی را با کارهای هنرجویان برگزار کنیم 

که برگزاری آن احتمالا  پاییز خواهد بود.
او با بیــان اینکــه در حال حاضــر دوره های 
آموزشــی از شــنبه تا چهارشــنبه هر هفته 
برگــزار می شــود، افــزود: در حــال حاضر 
کلاس هــای نمایش عروســکی، قصه گویی، 
داستان نویسی، زبان انگلیسی، ژیمناستیک، 
شعرخوانی و ... داریم و از مهر ماه کلاس های 

آموزشی مدارس هم اضافه می شود.
به گفته جــوادی، مرکــز فرهنگی هنری 

صبا در حال حاضر ۵۰ هنرجــوی بین ۷ تا 
۱۵ سال دارد که توســط معلمانی داوطلب 
آموزش داده می شــوند.او ادامــه داد: فعلا 
استادان چهره نداریم. استادان ما دوستان 
خودم هستند که لطف می کنند و هفته ای 
یــک بار بــه صــورت داوطلبانــه آموزش 

هنرجویان را بر عهده می گیرند.
جوادی کــه پیــش از این در نظر داشــت 
کتابخانه ای را بــرای انجــام فعالیت های 
فرهنگی همچون جلســات نمایش فیلم و 
کتاب خوانی تاسیس کند، درباره راه اندازی 
آن توضیــح داد: فعلا کتابخانــه کوچکی 
داریم کــه در همان خانه صبا فعال اســت. 
برای راه انــدازی یک کتابخانــه بزرگ در 
یکی از نقاط محــروم تهران پیگیری زیادی 
کردم ولی هنوز به نتیجه نرسیده است. این 
موضوع را اول با حوزه هنــری مطرح کردم 
که مرا به یکی دو منطقه شــهرداری معرفی 
کردند . از چند کانال گوناگــون هم پیگیر 

بودم ولی هنوز به نتیجه نرسیده است.

این فعال فرهنگی با تاکید بر اینکه انجام کار 
هنری به تنهایی امکان پذیر نیســت، اضافه 
کرد: به تنهایی نمی توان کارها را پیش برد. 
گاهی برخــی قوانین شــهرداری کارها را 
سخت تر می کند. ما دوست داریم به عنوان 
مکانی فرهنگی، بدون جار و جنجال و هیاهو 
کارها را جلو ببریم. بــه هر حال کار فرهنگ 
زودبازده نیســت و نمی توان توقع داشــت 
در مــدت زمانی کوتــاه، کاری خارق العاده 
انجــام داد. جــوادی افزود: خوشــبختانه 
وقتی شــرایط کار را برای مدیران رده بالای 
شــهرداری توضیح می دهیم، کاملا درک 
می کنند ولی گاه برخی دوســتان، این نگاه 
را ندارند و انتظار دارنــد در زمانی کوتاه به 
نتایجی شــگفت انگیز دســت پیدا کنیم و 
بــه همین دلیــل بعضی اوقات مشــکلات 
گوناگون، آدمی را دلســرد می کند ولی در 
هر حالی، دیدن بچه هــا و تغییراتی که بعد 
از کلاس های آموزشــی، تجربه می کنند، 

دوباره شوق کار را در آدم شکوفا می کند.



بسترسازی مناسب کمیته ملی المپیک برای کاروان بازی های آسیایی

و! و بر بی بهانه  به هانگژ

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      21 مرداد 1402    شماره 1384

میدان

سرپرست وزارت ورزش و جوانان گفت: حل مشکلات 
ووشو وظیفه ماست و حامی این رشــته هستیم. در ۶ 
دوره ۲۱ مدال در ووشو داشتیم که عدد کمی نیست و 

این یعنی موفقیت.
کیومرث هاشمی سرپرست وزارت ورزش و جوانان به 
همراه محمود خسروی وفا رئیس کمیته ملی المپیک، 
مهدی علی نژاد نایب رئیس ووشــو آسیا و عضو هیئت 
رئیسه، امیر صدیقی رئیس فدراســیون، سیدمحمد 
پولادگر از آکادمی ووشــو در مجموعه آزادی بازدید و 
با حضور در اردوی تیم های ملی ووشو بانوان و مردان با 

ملی پوشان دیدار و گفت وگو کرد.
کیومرث هاشمی در جمع ووشوکاران گفت: 
در زمان مدیریــت علی نژاد و چــه با حضور 
صدیقی، این فدراســیون به لحاظ مدیریت 
عملکرد خوبی داشــته اســت و فدراسیون 
موفقی بوده اســت. وقتی فدراسیونی موفق 
اســت باید پشتیبانی بیشتر باشــد تا انگیزه 

بیشتر شود.
وی افــزود: در ایــن دوره از بازدیدها بــه جهت اینکه 
بازی های آسیایی فرا سازمانی است و متولی آن کمیته 

است. خسروی وفا از مدیران با تجربه است. 
در اولین جلســه با خســروی وفا قرار شــد 
بازدیدها مشــترک باشــد چون مشکلات 
و دغدغه ها ممکن اســت مشــترک باشد 
بعلاوه وفاق و همدلــی باعث تقویت کاروان 

می شود.
هاشــمی گفت: در ۶ دوره ۲۱ مدال در ووشو 
داشــتیم که عدد کمی نیســت و این یعنی موفقیت. 
این اعداد نشــانگر موفقیت مدیریت فدراسیون است 
و امیدوارم با زحمات شــما و مســئولین فدراســیون 

موفقیت های خوبی داشته باشید.
وی عنوان کرد: تمرکز خود را روی تمرین قرار دهید و 
گوش به فرمان مربی خود باشید. حل مشکلات وظیفه 
ماســت و ما حامی این رشته هســتیم. کوراش هم از 
جودو جدا شــده و به ووشو پیوســته که در آن انتظار 
مدال داریم امیدوارم افتخار آفرین باشــند و شــاهد 

اهتزار پرچم ایران در هانگژو با حضور شما باشیم .
هاشــمی در خاتمه به ورزشکاران فلســطینی حاضر 
در اردو خوشــامد و خیر مقدم گفت و از آن ها خواست 

اینجا را خانه خود بدانند.

 سرپرست شرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشی 
با اشاره به اینکه فاز نخســت بازسازی ورزشگاه آزادی 
آذر ماه قابل بهره برداری اســت گفت: با توجه به تخلیه 
نخاله، ورزشــگاه آزادی ۲ تا ۳ هفته آینده آماده حضور 

تماشاگران خواهد بود.
 مهیار عســگریان در خصوص درخواســت اســتفاده 
۲ باشگاه استقلال و پرســپولیس از ورزشگاه آزادی و 
اینکه افشین پیروانی سرپرست تیم پرسپولیس برای 
برگزاری دیدارهای این تیم در لیگ و آسیا ابراز نگرانی 
کرده، پاسخ داد: مگر ورزشگاه آزادی و شرکت، تعهدی 
دارد که ورزشــگاه را برایشــان آماده کند. اگر نیازی 
وجود دارد باید مدیرعامل ۲ باشــگاه بیایند، و بگویند 
که برنامه آنها به چه صورتی اســت و ورزشگاه را به چه 

صورتی می خواهند تا شــرایط را برایشــان 
فراهم کنیم. هواداران شــک نکنند که ما در 
خدمتشــان هســتیم و این نیاز نیست که از 
بدنه باشــگاه و کادر فنی به ما اعلام شود چرا 
که این درخواســت باید از سوی مدیرعامل 
باشگاه باشد و ما هم براســاس نیازهایشان 
آماده می کنیم.وی ادامه داد: در حال حاضر 

۵۰ هزار صندلی برای حضور تماشاگران داریم و برای 
اینکه بتوانیــم همزمانی برگزاری بازی ها و بازســازی 
را داشــته باشــیم، فازبندی کردیم. فاز اول سکوهای 
غربی، فاز دوم پشــت ۲ دروازه و فاز ســوم ضلع شرقی 
اســت که فاز نخســت آذر ماه قابل بهره برداری است. 
اگر ۲ تیم و مدیران باشــگاه بخواهند دیدارهایشان در 

ورزشــگاه آزادی برگزار شود باید یک جلسه 
داشته باشیم و برنامه خودشان را به ما بگویند 
و قطعا زمانی که بازســازی داریم به گونه ای 
برنامه ریــزی می کنیم که زمــان برگزاری 
بازی ها، تماشــاگران و هــواداران بتوانند به 

استادیوم بیایند.
عســگریان یادآور شد: باشــگاه استقلال و 
پرسپولیس اگر از ما درخواســت کنند، می توانیم دو یا 
سه هفته آینده شاهد حضور تماشــاگران باشیم؛ البته 
این در صورتی اســت که برنامه ۲ باشــگاه را داشــته 
باشــیم. برنامه دیدارهای لیگ را می دانیم اما حتی یک 
نامه از ۲ باشگاه دریافت نکردم و از این بابت گلایه دارم 
و به این صورت نیســت که فکر کننــد روز بازی زمین 

آماده اســت و وارد زمین شــوند.وی در خصوص اجاره 
بهای استفاده از ورزشــگاه و اینکه ۲ باشگاه استقلال و 
پرســپولیس اجاره نامه ای دارند یا خیر پاسخ داد: یک 
برگ اجاره هم ندارند. اجاره ورزشگاه آزادی کارشناسی 
باید شود. سالیان گذشته براساس نوع استفاده از کاسه 
استادیوم، بعلاوه تبلیغات محیطی بود که مدیران عامل 
در باره تبلیغات محیطی اعتراض داشــتند )درویش و 
فتح الله زاده( کــه درآمدی از این بخــش ندارند که آن 
زمان یک میلیارد و ۲۹۰ میلیــون تومان برای هر بازی 
بود. پس از اعتراض جلســه ای در وزارت ورزش برگزار 
شد که مدیران دو باشگاه اعلام کردند تبلیغات محیطی 
ربطی به ما ندارد و هزینه اســتفاده از کاسه ورزشگاه و 

بدهی قبلی را به ما اعلام کنید.

ووشو

آزادی

خریــدار  کمیته ملی المپیــک درحالی 
تا امروز بســترهای لازم)اعم از انگیزشــی، 
بودجه ای و تجهیزاتی( برای نتیجه گرفتن 
کاروان اعزامی ایران به بازی های آسیایی را 
فراهم کرده که به نظر می رســد از حالا باید 
سازوکاری تعریف شــود تا فدراسیون های 
ناکام در ایــن دوره از رقابت ها پاســخ گوی 

عملکرد احتمالی شان در هانگژو باشند.
کم تر از ۲ مــاه دیگر تا شــروع نوزدهمین 
دوره بازی های آســیایی فرصت باقی  است؛ 
رقابتی که سنگ محک خوبی برای ارزیابی 
ورزشکاران و تیم های ورزشی ایران در سال 
کســب ســهمیه المپیک پاریس محسوب 
می شــوند. حضوری قدرتمند در المپیک 
آســیایی به قدری برای مســئولان ورزش 
کشــور مهم اســت که تا امروز هــر آن چه 
داشــته اند را در اختیــار فدراســیون های 
ورزشــی قرار داده اند؛ از پــول و تجهیزات 

گرفته تا ایجاد محرک های انگیزشی.
درحالی که هنــوز چند ماهــی از تصویب 
لایجه بودجــه ۱۴۰۲ نگذشــته اما کمیته 
ملی المپیک بیــش از ۶۳ درصــد بودجه 
فدراسیون های حاضر در بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ را طی ۴ مرحلــه پرداخت کرده و به 
گفته سید مناف هاشــمی دبیرکل کمیته، 
تا حدود ۴۰ روز دیگــر هم یک الی ۲ مرحله 
پرداختی صورت می گیرد و تــا زمان اعزام 
۱۰۰درصد بودجه فدراســیون های حاضر 
در این دوره از بازی ها پرداخت خواهد شــد 
تا فدراســیون ها پیش از حضور در این دوره 

از رقابت ها دغدغه مالی نداشته باشند.
البته کمیته ملی المپیک تنها به شارژ مالی 
فدراســیون ها با بودجه سالیانه شان بسنده 
نکرده و در کنار آن با افزایــش پاداش پای 

ســکوی مدال آوران هانگژو و تاکید بر واریز 
معــادل ریالــی پاداش ها به نــرخ روز دلار 
بلافاصله پس از کســب مدال به حســاب 
ورزشــکاران، روحیه جنگندگی برای فتح 
ســکو را در ورزشــکاران و فدراسیون های 

مبتوع شان به شدت بالا برده است.
درحالی که پیش تر قــرار بود به مدال آوران 
طلا، نقره و برنز بازی ها بــه ترتیب ۱۰، ۳ و 
هزار و ۵۰۰ دلار جایزه پای ســکو پرداخت 
شــود اما بعد از مشــورت دبیرکل و اعضای 
هیئت اجرایی این پاداش به ۱۵، ۶ و ۳ هزار 
دلار افزایش یافت تا عامل انگیزیشی خوبی 

برای مدالیست شدن در هانگژو باشد.
مضاف بر این که کمیته ملی المپیک این بار 

نه تنها مربیان ورزشــکاران را هم در لیست 
پاداشــی خود دیده، بلکه برای نخســتین 
بار مصوب کرده تا روســای فدراســیون ها 
نیز مشــمول دریافت پاداش شــوند. مناف 
هاشــمی سرپرســت کاروان هانگــژو در 
پایــان بیســت ودومین نشســت هیئت 
اجرایی کمیته ملی المپیک کــه در تاریخ 
ســوم مردادماه برگزار شد با اشــاره یکی از 
مصوبات کلیــدی اعضای هیئــت اجرایی 
گفــت: روســای فدراســیون هایی که در 
بازی های آســیایی نماینده دارند، معادل 
بالاترین و ارزشمندترین مدال کسب شده 
توســط نمایندگان خود، پــاداش دریافت 
می کنند. ضمن این که پاداش ســرمربیان 

هم معادل بالاترین مدال کسب شده توسط 
ورزشــکاران آن مربی تعیین می شود و در 
واقع ســقفی که برای پاداش سرمربیان در 

نظر گرفته می شد، برداشته شده است.
با ایــن اوصاف پرواضح اســت که کســب 
بیشــترین مدال و حفظ رتبه ششمی دوره 
گذشــته اصلی ترین هدف کاروان اعزامی 
ایران به هانگژوســت ولی باید توجه داشت 
که کیفی شــدن کاروان ایران از یک طرف و 
افت فنی برخی رشته های ورزشی از سوی 
دیگر، معادلات کارشناســی و پیش بینی از 
نتایج احتمالی را به ســمت کسب حداکثر 
۲۰ مدال طلا و رتبه هفتم)یا شاید هشتم( 

این دوره از رقابت ها سوق داده.

ایــن درحالی اســت که فدراســیون های 
ورزشــی نیز به دلیل افزایش نــرخ تورم و 
جهش های ارزی، فشــارهای مالی زیادی 
را محتمل شــده اند اما کمیته ملی المپیک 
تمام تلاش خود را به کار گرفت تا با افزایش 
بودجه و پرداخت به موقع آن، برگ برنده ای 

در دست فدراسیون ها قرار دهد.
این نکتــه را نیــز نباید فرامــوش کرد که 
تعویق یک ســاله نوزدهمین دوره بازی ها 
از یــک منظر، فرصتــی فوق العــاده برای 
فدراسیون های ورزشــی در راه آماده سازی 
هرچه بهتر تیم های ورزشــی فراهم کرده 
ولی قرابــت زمانــی بازی ها با مســابقات 
کسب ســهمیه المپیک در برخی رشته ها 
از جمله کشــتی، وزنه بــرداری، کاراته و... 
نیز مشــکلات و آســیب های خاص خود را 

به همراه خواهد داشت.
با این حال توقع مــی رود با توجه به حمایت 
همه جانبه کمیته ملــی المپیک از کاروان 
اعزامی ایــران به هانگژو، فدراســیون های 
ورزشــی نیز فارغ از تمامی مشکلات ریز و 
درشــتی که بر سرراه شــان قــرار دارد، بر 
رقابت های ۲۰۲۲ هانگژو متمرکز شده و با 
تمام توان شان در این دوره از رقابت ها حاضر 
شوند؛ رقابتی که به نظر می رسد برای نتیجه 
گرفتن در آن بسترسازی لازم صورت گرفته 
و بعد از پایان مســابقات، قطعا این روسای 
فدراسیون های ورزشــی ناکام هستند که 
باید در قبال نتایج نامطلوب شــان پاسخ گو 

باشند.
چراکه موفقیت یا خدایی نکرده ناکامی در 
المپیک آسیایی، سنگ محک و آیینه تمام 
نمای موفقیت یا شکســت کاروان ایران در 

المپیک پاریس خواهد بود.

هاشمی: حل مشکلات ووشو وظیفه ماست و حامی این رشته هستیم

ورزشگاه آزادی تا ۳ هفته دیگر آماده حضور هواداران است

 با دیدن کمپ تیم ملی احساس غرور کردم

عذرخواهی عبدولی از بنا و دبیر
خریدار  دارنده مدال برنز المپیک ۲۰۱۶ 
ریو کشــتی فرنگی با اشــاره به انتقادهایی 
که در گذشــته به علیرضا دبیر و محمد بنا 
داشت گفت: امیدوارم که دبیر به عنوان یک 
بزرگتر، این موضــوع را فراموش کند و ما را 
ببخشد. همچنین اگر انتقادی در گذشته با 
محمد بنا داشــتم به دلیل اشتباهات خودم 

بود.
ســعید عبدولــی اظهار داشــت: اختلافی 
میان من و رییس فدراســیون کشتی وجود 
نداشــت و اگر اختلافی بود به قول گفتنی 
این اختلافات حاد نبود و در رابطه با کشتی 
بود. با دیدن امکانــات و تجهیزات در کمپ 
تیم های ملی احســاس غرور و افتخار کردم 
که این زیرساخت ها در اختیار کشتی گیران 
قرار گرفته است. زمانی که وارد فدراسیون 
شدم این همه کار در ذهن من نمی گنجید 
که دبیر با تلاش و پیگیری زیاد توانسته بود 
برای رفاه حال ورزشکاران و مربیان، فراهم 
کنــد.وی همچنین به با اشــاره به اختلاف 
نظر و انتقادهایی که در گذشــته نسبت به 
عملکرد علیرضا دبیر و محمد بنا داشــت، 
توضیح داد: در خصوص مصاحبه ای که چند 
ســال پیش به دلیل ندانم کاری انجام دادم، 
عذرخواهی می کنــم و امیدوارم که علیرضا 
دبیر به عنوان یک بزرگتــر، این موضوع را 

فراموش کند و ما را ببخشــد. همچنین اگر 
انتقادی در گذشــته با محمد بنا داشتم به 

دلیل برخی اشتباهات خودم بود.
دارنده مدال طلای پیکارهای جهانی سال 
۲۰۱۱ اســتانبول اضافه کرد: با توجه به در 
پیش بودن مســابقات از جمله سروزن قرار 
گرفتن نفرات، آنالیزها، شــرایط جسمانی، 
فنی و اردوها ســرمربی تیم ملی بیشترین 
استرس را متحمل می شود. زمانی که خودم 
وارد گود مربی گری شــدم به وضوح متوجه 
حجم ســنگین وظیفــه و بار روانی شــدم 
که بابت اقدامات نســنجیده در آن برهه از 

محمد بنا عذر خواهی می کنم.
عبدولی به دیدار مدیرعامل شــرکت ملی 
فولاد ایران با رییس فدراســیون کشــتی 
نیز اشــاره کرد و گفت: این شرکت آمادگی 
خود را در خصوص تیــم داری در لیگ برتر 
کشــتی فرنگی اعلام کرد. همچنین با نظر 
مثبت علی محمدی مدیرعامل فولاد ایران 
تاکنون ۲۱ کشتی گیر و ســه مربی در این 
مجموعه استخدام شــده اند که این رویکرد 
در این ورزش ماندگار است. با توجه به جذب 
این نفرات در این مجموعه حقوق ماهیانه، 
بلیت رفت و برگشــت هواپیما، هدیه قبل 
از مســابقات و تجلیل پس از کسب مدال به 
آنان تعلق خواهد گرفت تا هدفشــان فقط 

کســب مدال و موفقیت برای کشــورمان 
شود. امیدوارم با این رویه در سایر شرکت ها 
الگوبــرداری مشــابه ای صــورت گیرد تا 
کشتی گیران مورد حمایت ویژه قرار گیرند.

دارنده مدال برنز المپیــک ادامه داد: لیگ 
برتر کشــتی فرنگی آبان ماه آغــاز خواهد 
شــد که با تمام قدرت و تعصب در این دوره 
شــرکت خواهیم کــرد. ترکیــب نماینده 
کشــتی خوزســتان مشــتکل از مربیان و 
کشــتی گیران بومی خواهد بود و با حضور 
چند کشــتی گیر دیگر بتوانیم بدون هیچ 
مشــکلی به قهرمانی برســیم. در ترکیب 
تیم ۶ ملی پوش از جمله امیــن میرزازاده، 
مهدی محسن نژاد، دانیال سهرابی، علیرضا 
مهمــدی، پوریا دادمرز و چند کشــتی گیر 
دیگر همچون رســول گرمســیری، امین 
کاویانی نژاد، سعید اسماعیلی، امیر قاسمی 
منجــزی، حامد و علیرضــا عبدولی حضور 

دارند.
وی همچنین در خصوص اینکه جای مدال 
طلای المپیک کشتی در جمع مدال آوران 
خوزستان هنوز احســاس می شود، گفت: 
بــا توجه بــه حضور نفــرات شــاخصی از 
اســتان خوزســتان در ترکیب تیــم ملی، 
امیدواریم نخســتین طلای المپیک توسط 
فرنگی کاران استان بدســت آید. همه این 

ملی پوشــان مستحق کســب مدال طلای 
جهان و المپیک هســتند و امیــدوارم در 
پاریس مدال هــای طلا بــرای ورزش این 

استان رقم بخورد.
عبدولی همچنین خاطر نشــان کرد: یکی 
از دغدغــه فرنگی کاران در لیــگ، متفاوت 
نبودن ســقف قــرار داد آنان بــا آزادکاران 
است که ســعی و تلاش این اســت امسال 
میزان قراردادها افزایش یابــد. این حرفی 
که می زنم از جانب مدیرعامل شرکت ملی 
فولاد ایران اســت. به شــخصه در این چند 
سال که در اردو حضور داشته ام کمتر مدیر 
دلســوزی در این ورزش دیده ام. خوزستان 
سرشار از پتانســیل اســت و در آینده نیز 
شاهد کشــتی گیران خوبی از این استان در 

رده های تیم ملی خواهیم بود.

دارنده طلای سه مدال جهانی در خصوص 
ارتباطش با حسن رنگرز سرمربی تیم ملی 
نیز، گفت: زمانی که رنگرز ســکان مدیریت 
ورزش مازندران را در دســت گرفت با توجه 
به مشــغله کاری ارتباطی نداشتیم. پس از 
چند ســال قرار اســت، دیداری با سرمربی 
تیم ملی کشتی فرنگی داشــته باشیم. زیر 
نظر حسن رنگرز در پیکارهای سال ۲۰۰۸ 
نوجوانان جهان حضور داشــتم و خاطرات 
خوبــی از او دارم. در خصــوص پیشــنهاد 
مربی گری در تیم ملی نیز هیچ پیشنهادی 
نبوده است و من نیز دنبال همکاری نیستم 
چرا کــه ذهنیــت لازم را نــدارم. هر موقع 
دســتور بدهند تا این ورزش پیشرفت کند 
من نیز ســرباز کوچکی خواهم بود تا برای 

ارتقای این ورزش کمک کنم.

راه کار فدراسیون برای جلوگیری از اعتراضات
سریع و خشن به سبک کمیته انضباطی

فدراســیون فوتبال پس از پایان اولین هفته رقابت هــای لیگ برتر با 
صدور ابلاغیه برای تعدادی از مربیان و بازیکنان، خط و نشان کشید.

دقایقی از پایان بازی پرســپولیس و آلومینیوم نگذشته بود که کمیته 
انضباطی مجتبی حســینی ســرمربی اراکی ها را به دلیل مصاحبه و 
تاکیدش بر اشتباه داوری روی گل سرخپوشان محروم کرد. نکته قابل 
توجه این بود که این تنها حکم کمیته انضباطی در روز اول نبود و آنها به 

اندازه تعداد بازی های روز اول لیگ برتر حکم صادر کردند.
پس از حسینی، بیرانوند هم به دلیل مصاحبه در میکسدزون استادیوم 
آزادی به کمیته انضباطی فراخوانده شــد. ســپس کمیته انضباطی، 
سراغی از مهدی رحمتی سرمربی نساجی مازندران گرفت که در دیدار 
تیمش با پیکان، از محوطه مربیان خارج شده بود و در ثانیه های پایانی 

از داور مسابقه، کارت قرمز گرفت. برای رحمتی هم ابلاغیه صادر شد.

مدیران فدراسیون به دنبال نوش دارو
مسولان فدراسیون فوتبال به ویژه شــخص مهدی تاج، پیش از شروع 
رقابت های لیــگ برتر در مصاحبه های متعدد، هشــدارهایی مبنی بر 
برخورد جدی با اهالی فوتبال داده بودند. آنها تاکیده کرده بودند که این 
بار قضیه جدی اســت و هر گونه رفتار و مصاحبه تحریک آمیز، منجر به 
احضاریه و برخورد کمیته انضباطی خواهد شــد. این وعده فدراسیون 

فوتبال اما در همان هفته نخست لیگ، محقق شد.
به نظر می رســد این بار چهره های معترض فوتبال ایران که مصاحبه 
هایشــان پس از پایان بازی ها معروف اســت، با برخورد قهرآمیز و بی 
تعارف فدراسیون مواجه شــده اند و اگر در رفتارهای خود تجدیدنظر 

کنند، پرونده های انضباطی آنها سنگین تر هم خواهد شد.

پیشگیری از پدیده ای به نام ساپینتو
یکی از نــکات منفی لیگ برتــر در فصول اخیر، اعتــراض بیش از حد 
اعضای کادرفنی و سرمربیان تیم ها بوده است. به نحوی که در بسیاری 
از مسابقات، داوران در برخورد با افراد حاضر روی نیمکت تیم ها، مجبور 
به استفاده از کارت های زرد و قرمز شده اند.در فصول گذشته لیگ برتر، 
نحوه محرومیت سرمربیان و دیگر نفرات کادرفنی و سایر اعضای تیم، 
به مانند محرومیت بازیکنان بود. به نحوی که آنها برای بار اول با دریافت 
چهار کارت زرد، از دیدار بعدی محروم می شــدند و در مراتب بعدی، با 

سه کارت زرد، حضور در مسابقه بعد را از دست می دادند.
اما حالا و با قوانین جدید سازمان لیگ در فصل ۱۴۰۳-۱۴۰۲، مربیان 
و اعضای کادرفنی تیم ها در تمامی مسابقات لیگ برتر، لیگ یک، دسته 

دوم، سوم و بانوان با دریافت دو کارت زرد محروم می شوند.

این قانون شــامل حل کلیه کسانی می شــود که مجاز به نشستن روی 
نیمکت تیم هســتند، بجز بازیکنان. از جمله ســرمربی، مربیان، مدیر 
تیم، مدیررسانه ای، سرپرســت، تدارکات، پزشک و... که همگی پس از 

دریافت ۲ کارت زرد، از مسابقه بعدی محروم می شوند.

راهکار جدید فدراسیون برای کسب درآمد
یکی از جرایمی که نهادهای قضایی فدراسیون فوتبال از جمله کمیته 
انضباطی برای اشخاص یا مجموعه های خاطی در نظر می گیرد، احکام 
انضباطی اســت. کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال همواره در طول 
مسابقات فوتبال در دســته های مختلف جرایم انضباطی متعددی را 
برای اعضای تیم ها و حتی خودباشگاه ها در نظر می گیرد. مبلغی که هر 

ساله درباره آن بحث زیاد بوده است.
فدراسیون فوتبال هر ســاله این جرایم را از محل درآمدهای باشگاه ها 
کم می کند و بعد به حســاب آنها واریز می کند. بــه عبارتی هیچ فرد و 
باشــگاهی نمی تواند از زیر جریمه انضباطی خود در بــرود و به همین 
خاطر می توان اینطور برداشــت کرد که عدد مورد نظر بسیار نجومی و 

هنگفت خواهد بود!

محمود فکری: هر دو تیم حال نداشتند!
ســرمربی تیم هوادار می گوید بازی بی جانی بودند و هر دو تیم بی حال 

بازی کردند.
با توجه به محرومیــت محمود فکــری از حضور در نشســت خبری، 
غلامرضا دلگرم، مربی هوادار بعد از تساوی بدون گل تیمش برابر مس 
رفسنجان در هفته نخســت لیگ برتر فوتبال ایران اظهار کرد: کسانی 
که بازی را دیدند، بازی هیجان انگیزی دیدند. متاســفانه فرصت ها به 
گل تبدیل نشــدند و بازی بدون گل به اتمام رســید. یکی از مهم ترین 
فرصت ها برای بازیکن ما پیش آمد اما نتوانست از فرصت خود به خوبی 
استفاده کند. ما تلاش می کنیم از بازیکنان جوان بیشتر استفاده کنیم 
تا آنها فرصت بازی به دســت بیاورند.وی افزود: به توجه به شرایط تیم 
خودمان امیدوار بودیم که سه امتیاز را به دســت بیاوریم اما متاسفانه 
این اتفاق رخ نداد و با تعویض هایی که انجام دادیم تلاش کردیم نتیجه 
را تغییر دهیم اما نتوانســتیم. هفته اول مسابقات اســت و نیاز به زمان 
داریم که به هماهنگی برسیم. با توجه به اینکه ما به موقع شروع کردیم 
امیدوار بودیم امروز سه امتیاز را به دست بیاوریم اما این اتفاق رخ نداد. 

امیدوارم در آینده فوتبال پویایی به نمایش بگذاریم.
او همچنین درباره اینکه چرا تیمش بازیکنان پا به سن گذاشته را جذب 
کرده است؟ گفت: دو روی یک سکه اســت. ما هم بازیکنان جوان و هم 

بازیکنان با تجربه در تیم خود داریم تا عملکرد خوبی داشته باشیم.
محمود فکری پس از تســاوی بدون گل تیمش مقابل مس رفسنجان 
اظهار کرد: بــازی جانــداری نبــود. نیمــه اول نیمه خوبــی نبود و 
موقعیت هــای زیادی ندیدیم. بــازی برابری بود و هــر دو تیم بی حال 
بودند! البته دلیلش این بود که اولین بازی لیگ بود و هماهنگ نبودند. 

برای هماهنگی دو تیم به زمان نیاز دارند.
اگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی

 و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره  140260324004000093 هیات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
خورموج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای غلامعلی عباسی    فرزند نصراله   به شماره 
شناسنامه 7757 صادره از خورموج  در یک باب منزل مسکونی به 157/15  مترمربع پلاک 
10724 فرعی از 1040 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 37فرعی از 1040 اصلی  قطعه 
1 واقع در خورموج خریداری از مالک رســمی اقای محمد کهن    محرز گردیده اســت . لذا 
به منظوراطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روزآگهی می شــود . درصورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 159
تاریخ انتشار نوبت اول : 402/5/4 

تاریخ انتشار نوبت دوم : 402/5/21 
غلامرضا حیدری - معاون وبازرس دفترخانه ها ثبت  شهرستان دشتی



بوشهر -رضا حیدری  مدیرکل گمرک 
استان بوشهر گفت: درآمد گمرکات استان 

بوشهر در چهار ماهه سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۳۵ 
هزار و ۵۱۴ میلیارد ریال معادل ۳ هزارو ۵۵۱ 

میلیارد تومان بوده اســت که در مقایسه با 
سال گذشته ۱۷۵ درصد افزایش یافته است.

علی ســلیمانی  گفت : در بحث صادرات با 
احتساب میعانات گازی در استان در چهار 
ماهه سال ۱۴۰۲ حدود ۹ میلیون و ۹۶۹ 
هزار تن کالا به ارزش بالغ بــر ۳ میلیارد و 
۷۸۷ میلیــون دلار از گمــرکات اســتان 
صادر شده است که نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل از نظر وزنی ۴ درصد افزایش و 
از نظر ارزشــی ۲۵ درصد کاهــش یافته 
اســت. مدیرکل گمرک اســتان بوشــهر 
اظهارداشــت : در صادرات بدون احتساب 
میعانــات گازی نیز در چهار ماهه ســال 
۱۴۰۲ بالغ بر ۹ میلیــون و ۸۸۰ هزار تن 
کالا به ارزش بالغ ۳ میلیارد و ۷۴۱ میلیون 
دلار از گمرکات اســتان صادر شده است 

که نسبت به مدت مشــابه سال قبل از نظر 
وزن ۴ درصد افزایــش و از نظر ارزش ۲۵ 
درصد کاهش یافته است.وی افزود : عمده 
کالاهای صادراتی از گمرکات استان شامل 
محصولات پتروشــیمی میعانــات گازی 
ســیمان و کلینکر، انواع ماهــی و ،میگو، 
ســنگ گچ و گچ بنایی سبزیجات و صیفی 
جات تازه بوده و کشــورهای چین امارات 
متحده عربــی، هند، ترکیه، پاکســتان، 
سری لانکا ویتنام قطر و موزامبیک مقصد 
کالاهای صادراتی گمرکات استان بوشهر 
بوده اندســلیمانی پیرامون واردات قطعی 
گمرک بوشــهر، گفت: در چهار ماهه سال 
۱۴۰۲ بالغ بر ۱۷۲ هــزار تن کالا به ارزش 
حــدود ۶۱۴ میلیــون دلار از گمــرکات 
استان بوشهر به کشــور وارد گردیده است 

که نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 
از نظر وزنی ۱۶ درصد و از نظر ارزشــی ۱ 
درصد کاهش را نشــان میدهدوی اضافه 
کرد: عمده کالاهــای وارداتی از گمرکات 
اســتان ماژول ،نمایشــگر قطعات و لوازم 
یدکی موتورســیکلت و دوچرخــه، انواع 
پارچــه، قطعات و لــوازم یدکی خودروی 
ســواری ، انــواع بلبرینــگ و رولبرینگ، 
جرثقیل ،مســتعمل ،موز ،انواع لاستیک، 
انواع بلندگو و رادیاتور کمپرسور صنعتی بوده 
است.ناظر گمرکات استان بوشهر یاداورشد: 
کشــورهای امارات متحــده، عربی، چین 
فیلیپین، هند،ژاپن، ترکیه، جمهوری کره، 
روسیه، سری لانکا و انگلستان بیشترین سهم 
از کشورهای مبدا کالاهای وارداتی گمرکات 

استان بوشهر بوده اند.

 ایلام –حســن بیگی   مدیرکل آموزش فنی و 
حرفه ای ایلام از فعال شــدن دوباره پروژه احداث 
مرکز خواهران آموزش فنی و حرفه ای شهرســتان 

ملکشاهی خبر داد.
مجید ولــی زاده با اعــلام این خبر اظهار داشــت: 
این طرح آموزشــی به دلیل عدم اعتبار چند سالی 
راکد بود که  امســال از محل بودجه  تملک دارایی 

شهرستان ملکشاهی دوباره فعال شد.
وی افزود: بودجه مصوب ســال قبــل برای احداث 
ســاختمان این مرکز ۶۰۰ میلیــون تومان که این 
میزان در سال جاری به یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان افزایش یافت.
مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای ایلام تاکید کرد: 
تمام تلاش این اداره کل تکمیــل پروژها ی ناتمام 
اســت و در این راســتا رایزنی های لازم انجام شده 

است.
ولی زاده در پایــان عنوان کرد: تمرکــز ویژه ای بر 

جذب اعتبارات و بهســازی زیرساخت های مراکز 
مختلف استان وجود دارد تا در کنار بهبود کیفیت 
خدمات آموزشی، زیرســاخت های مراکز مختلف 

استان نیز ارتقاء یابد.
مدیرکل آمــوزش فنی و حرفه ای ایــلام در پایان 
گفت :  از فعال شــدن دوباره پــروژه احداث مرکز 
خواهران آمــوزش فنــی و حرفه ای شهرســتان 

ملکشاهی خبر داد.

اردبیل-افسون جبارزاده  مدیر شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل از ۱۴ هزار 
و ۴۷۸ بازدید میدانی جایگاه های عرضه ســوخت 
استان در سال گذشــته خبر داد، گفت: این بازدید 
ها بمنظور پایش، کنترل کمــی و کیفی جایگاه ها 
و فرآورده ها و حصول اطمینان از ارســال فرآورده 
با کیفیت برای جایگاه ها در راستای رعایت حقوق 

شهروندی انجام گرفته است.
ســید حجت مدنی  گفت: تعداد ۱۴ هــزار و ۴۷۸ 
بازدید میدانی از جایگاه های عرضه سوخت استان 
در سال گذشــته انجام گرفته که این تعداد یازدید 
در قیاس با بازه زمانی چهار ماهه نخســت ســال 
گذشته تا تیر ماه امسال، ۱۴ درصد افزایش داشته 

است.
مدنی افزود: تمامی نــازل های فعــال در منطقه 
به طور مســتمر طی چنــد نوبت در ماه توســط 
کارشناســان مهندســی و کنترل کیفیت منطقه 

مورد آزمون  و تست سنجی قرار می گیرند.
مدیر منطقه اردبیل ضمن اشــاره به پایش عملکرد 
جایگاه های عرضه سوخت استان به صورت ماهانه، 
خاطر نشــان کرد: شــهروندان عزیــز می توانند 
در صورت داشــتن هر گونــه انتقاد یا پیشــنهاد 
به صورت شبانه روزی با ســامانه مرکز پاسخگویی 
۰۹۶۲۷ تماس بگیرند تا در اســرع وقت نسبت به 

پیشنهادات و انتقادات آن عزیزان رسیدگی شود.

ایلام اردبیل
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای ایلام:

پروژهاحداثمرکزخواهرانآموزشفنیوحرفهای
ملکشاهیدوبارهفعالشد

در سال گذشته انجام شد؛
بیشاز۱۴هزاربازدیدمیدانی

ازجایگاههایعرضهسوختاردبیل

افزایش۱۷۵درصدیدرآمدگمرکاتاستانبوشهر
فرماندار سنندج:

تحققسیاستهایجوانیجمعیت
مستلزمفرهنگسازیاست

سنندج-فاطمه ملایی فرماندار ســنندج تحقق سیاست های 
جوانی جمعیت را مستلزم فرهنگ سازی و تولید محتواهای فرهنگی 

اعلام کرد.
 حسن عسکری در جلســه ســتاد حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
کردستان در سالن شهدای گمنام اســتانداری، با تبریک روز خبرنگار 
به اهالی رســانه و تقدیر از تلاش های بی وقفه اصحاب رسانه در استان، 
اظهار کرد: در حوزه جوانی جمعیت یک سری مشکلات داریم که باید به 
صورت ویژه برای رفع آن در سطح استان چاره جویی و چاره اندیشی شود. 
وی خاطرنشــان کرد: باید برای درمان جمعیت قابل توجه زوج های 
نابارور در سطح استان فکر اساسی صورت بگیرد. وی با بیان اینکه در 
دیدارهای چهره به چهره با مردم مواردی به ما مراجعه می کنند که به 
دلیل نبود منابع و تمکن مالی لازم قادر به ادامه روند درمان ناباروری 
خود نیســتند، اذعان کرد: یکی از مواردی که باید به صورت جدی در 
حوزه جوانی جمعیت به آن توجه و پرداخته شــود زوج های ناباروری 
اســت که امکان درمان را به شــرط فراهم بودن شــرایط اقتصادی 
دارند.فرماندار ســنندج با تاکید براینکه ایجاد زیرساخت های لازم 
در حوزه درمان زوج های نابارور در اســتان ضروری است، گفت: تنها 
مرکز درمان ناباروری  اســتان به لحاظ تجهیــزات و امکانات نیاز به 
بروزرسانی و ارتقا دارد.عســکری افزود: آمادگی داریم به شرط اعلام 
نیاز اعتباری از سوی دانشــگاه علوم پزشکی کردســتان در کمیته 
برنامه ریزی شهرســتان در حد توان و بضاعت به تجهیز و بروزرسانی 
این مرکز کمک کنیم.وی خاطرنشــان کرد: اعتبارات شهرســتانی 
کفاف تجهیز مرکز ناباروری ســنندج را نخواهد داد اما هر قدمی در 
مسیر تقویت مرکز ناباروری استان به نوعی حرکت در راستای تحقق 
سیاست های جوانی جمعیت است. فرماندار سنندج در ادامه به سقط 
جنین که به صورت خواسته و یا ناخواسته در جامعه صورت می گیرد هم 
گریزی زد و گفت: سقط جنین از مسائل بســیار مهمی است که باید در 
این خصوص برنامه ریزی های اساسی داشــته باشیم.وی اذعان کرد: در 
خصوص فرهنگ سازی و اقدامات فرهنگی در راستای جوانی جمعیت 
هم باید برنامه ریزی داشته و کارهای قوی ارائه شود. عسکری ادامه داد: 
هنوز بخش هایی از قوانین جلوگیری از تولد فرزند سوم در دهه ۶۰ اعمال 
می شــود و پارامترهای تشویقی که بازتاب های رســانه قوی داشته 
باشد در حوزه جوانی جمعیت در دســتور کار دستگاه های فرهنگی 
و متولیــان این بخش قرار گیــرد.  وی تصریح کــرد: واگذاری ۱۱۰ 
قطعه زمین در حوزه جوانی جمعیت و بازتاب رســانه ای آن در سطح 
گسترده از سوی راه و شهرسازی استان در شرایطی اتفاق افتاده که 

این زمین ها هنوز به صورت قطعی واگذار نشده است.

 

 فرمانده سپاه استان:
بزرگترینموکبالبرز

باکمکخیریندرکربلابرپامیشود

البرز-مظفری  فرمانده سپاه استان البرز گفت: بزرگترین موکب 
اســتان البرز در اربعین با کمک خیرین و همه دستگاه ها و نهادهای 

استان البرز ، راه اندازی و به صورت مردمی اداره می شود.
 ســرتیپ دوم پاســدار علیرضا حیدرنیا فرمانده ســپاه امام حسن 
مجتبی)ع( استان البرز در نشستی با حضور خیرین موکب امام حسن 
مجتبی)ع( با اشــاره به حدیثی از امام صادق)ع( گفت: شــخصی از 
امام صادق علیه السلام پرسید: کســی که خودش به واسطۀ بیماری 
یا مشکلی نتواند به زیارت امام حســین علیه السلام برود و در عوض 
شــخصی دیگر را روانه کند )هزینه هایش را بدهد(، چه اجری دارد؟ 
و ایشــان گفتند: ۱. به ازای هر درهمی که خرج کند، خداوند همانند 
کوه احُد برایش حسنه می نویسد، ۲. چندین برابر آنچه هزینه کرده 
را در همین دنیا به او برمی گرداند، ۳. بلاهایــی را که فرود آمده تا به 

او برسد، از او می گرداندَ و از وی دور می کند و مالش حفظ می شود.
فرمانده سپاه استان البرز افزود: انســان در راه امام حسین)ع( هرقدر 
هزینه کند، متنعم تر خواهد شد.سردار حیدرنیا ادامه داد: موکب امام 
حســن مجتبی)ع( به لطف خدا و کمک خیرین و تمام دســتگاه ها 
و نهادهای اســتان البرز، بزرگترین موکب اســتان البرز است که به 
صورت مردمی اداره می شود و در ســال گذشته روزانه به بیش از پنج 
هزار نفر از زائرین خدمات ارائه می داد.وی افزود: این موکب شــامل 
چند کمیته است و آقای کولیوند به عنوان رئیس کمیته خیرین این 
موکب فعالیت می کند. فرمانده سپاه امام حسن مجتبی)ع( در پایان 
ضمن تشــکر از همه خیرین و خادمان این موکــب گفت: اگر زیارت 
اربعین نصیب شما شــد حتما به این موکب ســر بزنید و امیدواریم 
بتوانیم زمینی برای ســاخت ســازه به این موکب به طور ثابت جهت 
ارائه خدمات در طول سال به زائرین امام حسین)ع( اختصاص دهیم.

مدیر عامل شرکت پخش فرآورده های نفتی استان گلستان :
تغییردرقیمتبنزینوکمبودآن

کذباست
گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیــر عامــل شــرکت پخش 
فرآورده های نفتی استان گلســتان گفت: دولت هیچ برنامه ای برای 
تغییر در قیمت بنزین تا پایان امسال ندارد. مدیر عامل شرکت پخش 
فرآورده های نفتی استان گلســتان گفت: دولت هیچ برنامه ای برای 
افزایش قیمت بنزین تا پایان امســال ندارد و شایعات پخش شده در 
این زمینه کذب است. ســید محمد حسینی افزود: همچنن وضعیت 
ذخایر سوخت اســتان مطلوب است و هیچ مشــکلی در تامین نیاز 

جایگاه ها و توزیع، وجود ندارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اراک

تعیینتکلیف۲۶۵حلقهچاهغیرمجازاستانمرکزیکلیدخورد
اراک مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی گفت: تعیین تکلیف ۲۶۵ 

حلقه چاه غیرمجاز فرم پنج در این استان کلید خورد.
عزت الــه آمــری مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای مرکــزی گفت:  
برنامه ریزی های لازم برای مســدود شــدن این تعداد چاه بــه تفکیک در 

شهرستان های استان انجام شده است.
وی بیان کرد: اراک، ســاوه و شازند شهرســتان هایی هستند که بیشترین چاه 

غیرمجاز، فرم پنج در استان را دارند که احکام قضایی برای مسدود کردن چاه ها 
در این شهرستان ها صادر شده و با همکاری نیروی انتظامی عملیاتی می شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان مرکزی با بیان اینکه از اردیبهشت 
ماه تاکنون ۲۹ حلقه چاه آب در اســتان مســدود شده اســت، گفت: برای 
مدیریت مصرف آب و ســاماندهی چاه های آب کشــاورزی ضروری است تا 

پرونده چاه های غیرمجاز در استان بسته شود.

آمری افزود: همچنین ۲ هزار حلقه چاه فرم یک در استان شناسایی شده که 
برنامه ریزی مدون برای ساماندهی آنها در دستور کار است.

وی با بیان اینکه، کشــاورزان برای نصب کنتور هوشــمند با مشکل مواجه 
هســتند، ادامــه داد: هزینه تهیــه هر دســتگاه کنتور هوشــمند چاه آب 
کشاورزی ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون ریال است که کشــاورزان از خرید استقبال 

نمی کنند.

اصفهان-مریم مومنی سرپرست شــرکت عمران بهارستان گفت: 
اعتبار مورد نیاز برای تکمیل پروژه بهارستان ۳ هزار ۵۰۰ میلیارد تومان 
اســت که با توجه به مشــخص نبودن میزان و زمان تخصیص اعتبارات 

نمی توان تاریخ دقیقی برای بهره برداری از مترو اعلام کرد.
حمیدرضا رحیمی،در مراســم تجلیــل از خبرنگاران به مناســبت روز 
خبرنگار، اظهار کرد: هر سال بودجه مصوبی داریم که توسط شرکت مادر 
به شرکت عمران ابلاغ می شــود و فعالیت های عمرانی این شرکت صرفاً 
در قالب این بودجه مصوب می تواند باشــد. احداث بیمارستان در شهر 
بهارستان ســال ها مطالبه مردم بوده که کلنگ احداث این بیمارستان 
مدتی قبل به زمیــن خورد. برای احداث بیمارســتان باید تفاهم نامه ای 

میان وزارت راه و شهرسازی و وزارت بهداشت منعقد شود.
وی افزود: برای احداث بیمارستان در بهارستان اخذ مجوز ماده ۲۳ نیاز 
است، چراکه اخذ این مجوز به معنای پایدار شــدن اعتبار عمرانی ملی 
برای این پروژه اســت و تا زمانی که این پروژه در قانــون بودجه مصوبِ 
مجلس شورای اسلامی نرود از نظر عملی امکان آغاز شدن روند احداث 
بیمارستان وجود ندارد. بر فرض که این پروژه را شروع به ساخت کنیم تا 

زمانی که ماده ۲۳ محقق نشود
سرپرست شرکت عمران بهارســتان درباره آخرین وضعیت پروژه مترو، 

گفت: طول مســیر مترو بهارستان ۱۵ کیلومتر اســت و پیش بینی سه 
ایستگاه برای آن)ایستگاه راه آهن، سپاهان شــهر، بهارستان( برای آن 
شده است. این مترو شامل ۴۵ واگن اســت که ظرفیت هر قطار ۱۰۸۰ 
مسافر اســت و ظرفیت حمل آن ۱۳۳۰۰ مســافر در ساعت پیش بینی 

شده است.
رحیمی درباره پیشــرفت فیزیکی مترو بهارستان در بخش های مختلف 
آن، تصریح کرد: پیشرفت فیزیکی عملیات روسازی ۷۳ درصد، ایستگاه 
بهارستان ۵۰ درصد، زیرســازی کل مسیر ۹۸ درصد، زیرسازی قطعات 
»الف« ۱۰۰ درصد، زیرســازی قطعــات »ب« ۱۰۰ درصــد، عملیات 

تکمیلی زیرســازی قطعات »الف« و »ب« ۲۳ درصد و میزان پیشرفت 
کلی پروژه مترو حدود ۵۱ درصد است.

وی ادامــه داد: طبق بــرآوردی که انجام شــده اعتبار مــورد نیاز برای 
تکمیل پروژه بهارســتان ۳ هزار ۵۰۰ میلیارد تومان)۳.۵ همت( است 
که البته این رقم در ســال های بعد با توجه به شرایط روز افزایش خواهد 
داشت. مترو بهارســتان جزء پروژه های ملی اســت که در نتیجه برای 
آن ردیف اعتبار تعریف شده است و ســالانه ۹۰ میلیارد تومان اعتبار به 
آن اختصاص یافته اســت. با توجه به شــرایط موجود و مشخص نبودن 
میزان و زمان تخصیــص اعتبارات نمی توان تاریــخ دقیقی برای اتمام و 

بهره برداری از مترو بهارستان اعلام کرد.
سرپرســت شــرکت عمران بهارســتان، افزود: حتی نمی توانیم زمان 
بهره بــرداری اولیه از مترو بهارســتان را مشــخص کنیم. بســیاری از 
تجهیزات مترو با تأمین ارز انجام می شــود و این عوامــل در زمان اجرا 
و بهره برداری تأثیر می گذارد. پروژه مترو جزء ابَرَ پروژه های بهارســتان 
اســت که تأثیر زیادی در زندگی مــردم دارد کــه پیگیری های لازم به 
منظور تأمین اعتبار این پــروژه را انجام خواهیــم داد. اگر تأمین اعتبار 
لازم برای مترو بهارستان انجام نشود پیشــرفت سالیانه آن ۲ تا ۳ درصد 

خواهد بود.

سرپرست شرکت عمران بهارستان:

نیست بهارستانمشخص مترو پروژه از بهرهبرداری زمان

اصفهان

قزوین

قزوین-مریم نقدی مدیرعامل نیروگاه شــهیدرجایی قزوین گفت: با 
تلاش و پیگیری متخصصان، مشکل پســت ۴۰۰ کیلو ولت نیروگاه شهید 

رجایی که موجب خروج دو واحد بخاری شده بود برطرف شد.
ابوالفضل موتاب ها مدیرعامــل نیروگاه شــهیدرجایی قزوین در خصوص 
خارج شــدن دو واحد بخاری ۲۵۰ مگاواتی این نیروگاه و همچنین بازگشت 
دوباره این واحد ها در کوتاه ترین زمان ممکن گفت:با توجه به شــرایط جوی 
و بر اثر صاعقه و رعد و برق و طوفان شــدید به دلیل ایجاد اتصال کوتاه روی 
ترانس های جریان سکتور های میانی خط های ورد آورد تهران و خط گیلان 
باعث عمل نمودن رله های حفاظتی در پست ۴۰۰ کیلو ولت نیروگاه شهید 
رجایی شد، که این موضوع با ایجاد وقفه ای باعث قطعی برق در بعضی نواحی 

شهر تهران گردید و با اقدام به موقع وسریع تیم های فنی این خطوط مجددا 
برقرار شدند.وی تصریح کرد: پس از عمل نمودن رله های حفاظتی در پست 
۴۰۰ کیلو ولت موجب نوسانی شدن پمپ های ســوخت مایع در واحد های 
شماره ۲ و ۳ بخاری این نیروگاه شد که این اتفاق باعث خروج دو واحد گردید 
که با این اتفاق ممکن بود واحد های شــماره یک و چهــار نیروگاه نیز از مدار 
تولید خارج شوند که با عملکرد صحیح و دقیق کارکنان بهره برداری نیروگاه 

از این خروج ها جلوگیری شد.
موتاب ها افزود: بلافاصله پــس از این اتفاق با فراخــوان تیم های متخصص 
نیروگاه و با کمک نفرات حاضر در کمتریــن زمان ممکن این واحد ها به مدار 

تولید بازگشتند و شرایط تولید برق به حالت عادی بازگشت.

رفعاشکالدرپست۴۰۰کیلوولتنیروگاهبخارشهیدرجایی
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

از ابتدای امسال تاکنون انجام شد

پرداخت ۷۷.۵ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزند

خریدار  مدیر اداره روابط عمومی بانک مرکزی 
اعلام کرد: از ابتدای ســال جاری تا ۱۹ مرداد ماه 
به ۵۸۰ هزار متقاضی وام قرض الحسنه ازدواج و 
فرزند، مجموعاً به مبلغ ۷۷ هــزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان پرداخت شده است.
 مصطفــی قمری وفا با اشــاره بــه اقدامات بانک 
مرکزی در تسریع و تســهیل پرداخت تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزند آوری تصریح کرد: 
در راســتای قانون حمایت از جوانی جمعیت، از 
ابتدای سال جاری تا کنون شــبکه بانکی کشور 
به ۳۰۵ هزار نفر از متقاضیان، تســهیلات قرض 
الحسنه ازدواج به مبلغ قریب به ۶۱ هزار میلیارد 
تومان پرداخت کرده است که این میزان رشد ۲۷ 
درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل داشته 

است.

وی با اشــاره به ابلاغ بســته نظارتی - اعتباری 
تســهیل و تســریع وام ازدواج در تاریــخ ۲۱ 
خــرداد ۱۴۰۲ گفــت: بانک مرکــزی دو ماه 
پیش در بخشنامه ای به شــبکه بانکی با تاکید 
بــر اهمیــت و اولویــت وام ازدواج و ضرورت 
تعیین تکلیف متقاضیــان در صف دریافت این 
تسهیلات در سال جاری و ســال قبل، »بسته 
نظارتی - اعتباری تسهیل و تسریع در پرداخت 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج« را ابلاغ کرد 
که پس از آن، پرداخت این تســهیلات سرعت 

گرفت.
مدیــر اداره روابط عمومی بانــک مرکزی افزود: 
همچنین در ســال جاری تاکنون ۲۷۵ هزار فقره 
تسهیلات قرض الحسنه فرزند به مبلغ ۱۶.۵ هزار 
میلیارد تومان به متقاضیان پرداخت شــده است 

که این میزان رشــد ۶۵ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل داشته است.

قمری وفا تصریح کرد: بر اســاس این گزارش، از 
تیرماه سال ۱۴۰۱ تاکنون نیز در قبال تسهیلات 
ودیعه مسکن ۳۱۰ هزار پرونده تشکیل شده که 
از این تعداد ۲۶۳ هزار نفر بــه میزان ۱۵.۵ همت 

تسهیلات دریافت کرده اند.
بانک مرکــزی ۱۶ مــرداد ۱۴۰۲ در ابلاغیه ای 
خطاب به مدیــران عامــل ۹ بانک با اشــاره به 
شــکایت های مردمی واصله و نتایج بررسی های 
میدانی انجــام شــده در این بانــک تاکید کرد: 
بانک های عامــل باید مراتب تســهیل پرداخت 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری را 
فراهم کنند و نباید از متقاضیان این تســهیلات، 

ضمانت های فراتر از حدود قانون طلب کنند.

شعبه
وام مسکن برای متاهل ها چند؟

طبق آخرین آمار، متاهل های ســاکن تهران برای دریافت تســهیلات 
مسکن باید بیش از ۱۷۲ میلیون تومان پرداخت کنند.

هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( در شهریور ســال ۱۴۰۰ با قیمت ۸۸ 
هزار و۱۰۰ تومان داد و ستد می شود. این اوراق در ماه مهر سال ۱۴۰۰ 
معادل ۸۸ هزار و ۹۰۰ تومان، در آبان ماه سال ۱۴۰۰ معادل ۸۹ هزار و 

۸۰۰ تومان  و در آذر نیز۸۹ هزار و ۶۰۰  تومان قیمت دارد.
اوراق تسهیلات مسکن در دی  و بهمن ســال ۱۴۰۰ نیز با قیمت های 
۸۹هزار و ۳۰۰ و ۸۹ هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شــود. این اوراق در 
ســال های ۱۴۰۱ معادل ۸۹ هزار و ۷۰۰ و سال ۱۴۰۲ معادل ۸۹ هزار 
و ۹۰۰ تومان قیمت داشته که این گزارش بر اساس قیمت سال ۱۴۰۲ 

نوشته شده است.

قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۵۶۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند که شامل ۴۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مسکن و۱۶۰  میلیون تومان وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت ۴۰۰ 
میلیون تومان وام باید ۸۰۰ برگه تســهیلات مســکن خریداری کنند 
که هزینه این تعداد با اوراق ۸۹ هزار و ۹۰۰ تومانی، ۷۱ میلیون و ۹۲۰ 

هزار تومان می شود.
همچنین با در نظر گرفتــن ۱۶۰ میلیون تومــان وام جعاله که برای 
آن بایــد ۳۲۰ ورق به مبلغ ۲۸ میلیون و ۷۶۸ هــزار تومان خریداری 
کنند، مجموع هزینه خرید اوراق بــه ۱۰۰ میلیون و ۶۸۸ هزار تومان 

می رسد.
زوج های تهرانی نیز بر همین اســاس می توانند تا سقف ۹۶۰ میلیون 
تومان شــامل ۸۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مســکن برای هر 
نفر و ۱۶۰  میلیون تومــان وام جعاله دریافت کننــد؛ بنابراین زوجین 
باید ۱۶۰۰ برگه تسهیلات مســکن خریداری کنند که هزینه آن ۱۴۳ 
میلیون و ۸۴۰ هزار تومان می شــود که همراه با هزینــه ۲۸ میلیون و 
۷۶۸هزار تومانــی وام جعاله که بــرای آن باید ۳۲۰ ورق تســهیلات 
مســکن خریداری کنند، در مجمــوع باید ۱۷۲ میلیــون و ۶۰۸ هزار 

تومان پرداخت کنند.

شهرهای بالای 200 هزار جمعیت
سقف این تســهیلات برای مراکز استان و شــهرهای با جمعیت بیش 
از ۲۰۰ هزار نفر برای مجردها به ۳۲۰ و بــرای زوجین به ۶۴۰  میلیون 
تومان رسیده اســت.با توجه به اینکه مجردها باید ۶۴۰  و متاهل های 
ساکن این شــهرها نیز باید ۱۲۸۰ برگه تســهیلات مسکن خریداری 
کنند، مجردها بایــد ۵۷ میلیون و ۵۳۶ و و متاهل هــا نیز۱۱۵ میلیون 

و۷۲ هزار تومان پرداخت کنند.

وزیر نیرو: 
سرانه آب مصرفی مردم کاهش چشمگیری 

داشته است
 وزیر نیرو با بیان اینکه در سال های اخیر ســرانه آب مصرفی هر ایرانی 
بشــدت کاهش یافته اعلام کرد: در این شرایط ســخت ضروری است 

مردم نسبت به مدیریت مصرف اقدام کنند.
علی اکبر محرابیان در نوزدهمین اجلاس عمومی شورای عالی استانها 
گفت: ۵۰ سال پیش ســرانه آب مصرفی هر ایرانی سه هزار و ۶۰۰ متر 
مکعب در ســال بوده اما اکنون این میزان به کمتــر از یک هزار و ۲۰۰ 
متر مکعب رســیده اســت.وی افزود: این کاهش در شرایطی است که 
میزان واحدهای صنعتی و کشاورزی که وابســته به آب است چندین 
برابر افزایش یافته است.وزیر نیرو با اشــاره به برداشت های ناصحیح از 
منابع آبی گفت: این اقدام منجر به خشکسالی ها و خشک شدن تالاب 
ها می شــود و ضروری است که مطابق ســند آمایش اقدامات در حوزه 

آبی انجام دهیم.
وی افزود: فرهنگ صرفه جویی در این شرایط بســیار ضروری است و 
لذا رعایت الگو بسیار مهم اســت.وزیر نیرو در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: در ۵۰ سال گذشته ظرفیت تولید فولاد در کشور ۳۰۰ هزار 
تن بود اما امروز این ظرفیت به ۴۸ میلیون تن رســیده است؛ با در نظر 
گرفتن میــزان آب مصرفی در تولید یک تن فــولاد باید به این موضوع 
توجه کرد که در مورد ســایر صنایع نیز صدق می کند. در کشــاورزی 
نیز مجموع تولید کشــور کمتــر از ۳۰ میلیون تن بوده کــه امروز به 
۱۳۰ میلیون تن رســیده اســت، بی تردید مهم ترین عنصر کشاورزی 
آب اســت.وزیر نیرو تصریح کرد: ما سال به سال شــاهد کاهش سرانه، 
کاهش بارش ها و نیز خشکســالی های متوالی بودیم و ســوی دیگر با 
پیشرفت کشور شــاهد توســعه مصرف بودیم، به اعتقاد من در توسعه 
مصرف چنانچه رعایت مصرف و صرفه جویی شــود خیلی موثر خواهد 
بود که معنای آن رشد و پیشــرفت کشور، اشتعال بیشــتر و صادرات 
بیشتر است.وی تاکید کرد که چنانچه ما با بکارگیری روش های نوین، 
مدیریت صحیح، توسعه طرح های منابع آب نتوانیم مصرف را مدیریت 
کنیم دچار مشکل در مسیر توسعه کشــور خواهیم شد، به عبارتی نوع 

نگاه ما در مصرف آب باید تغییرات اصولی داشته باشد.
محرابیان در این باره ادامه داد: در این زمینــه باید در اجرای طرح های 
توسعه منابع آب توجه داشته باشیم که این طرح ها در میان طرح های 
عمرانی کشــور در اولویت اول قرار گیرد. در دولت ســیزدهم این امر را 
به خوبی حس می کنیم که تکمیل طرح های نیمه تمام در دســتور کار 
دولت قرار گرفته است و بســیاری از پروژهایی که در سال های گذشته 
شروع شــده بعضا متوقف شــده یا به کندی پیش می روند در طول دو 
سال اخیر در مناطق، روستاها، شهرها و نقاط مختلف به خوبی مشاهده 
می کنید که اغلب این پروژه ها ســرعت خوبی گرفته اســت، تقریبا در 
تمام سفرهای هیئت دولت مشــاهده می شود که افتتاح طرح های آبی 
پای ثابت این سفرهاســت معنای آن توجه ویژه دولت برای تمکیل این 
طرح هاست.وزیر نیرو با بیان این که ما صدها پروژه داریم، افزود: امروز 
در وزارت نیرو این پروژه ها به طور کامل بررســی، اولویت بندی و  منابع 
اعتباری آن پیش بینی شــده و زمان بندی های دقیــق و کنترل های 
دقیقی بر آن حاکم شده اســت.محرابیان یادآور شــد: در سالیان دور 
از آنجایی که منابع آبی در دســترس بود، اجرای پروژه های آبی بسیار 
گران نبود اما امروز اجرای آن بسیار هزینه بر شده چرا که نیاز به احداث 
خطوط آبــی، تصفیه خانه ها، آب شــیرین کن و مخــازن متعدد دارد 
و پشــتیبانی این پروژه ها از نظر تامین منابع بســیار کار سختی است، 

حمایت مجلس و دولت در این باره خوب است اما باید افزایش یابد.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

در  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط   
ارتقاء سطح آگاهی مردم دیار  و  راستای اطلاع رسانی 
همیشه  سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و 
حفظ این گوهر ارزشمند دست به امری مهم زده و با 
ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح 
سلامت مردم مازندران دارد. در گزارشی که می خوانید 
کارشناسان و متخصصان این دانشگاه نکات مهمی را در 
ارتباط با نقش تغذیه نوزادان با شیر مادر و ارتقاء سطح 
سلامتی آنان مورد توجه قرار داده است که توجه به  آن 
می تواند در حفظ سلامتی نوزادان هم استانی  عزیز نقش 

مهمی را ایفا کند.

مقدمه:
تغذیه با شير مادر تا دو سال اول زندگی توصيه شده است و با 
توجه به تاکيدات مهم پزشکان بر اینکه کودکانی که از شير مادر 
تغذیه می کنند دارای هوش بالاتر و سلامت روح و جسم بيشتری 
هستند، مادران نباید نگران مقدار اندک شير خود باشند و باید 

تغذیه نوزاد با شير مادر را در اولویت خود قرار دهند.
حفظ، ترویج و حمایت از تغذیه با شير مادر، امری حياتی برای 
یک جهان پایدارتر است و تغذیه مطلوب با شير مادر برای سلامتی 
مادام العمر و رفاه و تندرستی زنان و کودکان حياتی است و نباید 

این مهم نادیده گرفته شود.
قطعا تغذیه نوزاد با شير مادر ایمن ترین و مطلوب ترین نوع تغذیه 
نوزادان براساس اعلام پزشکان است و باید بيش از پيش به این 
مهم اهميت داده شود و ضمن فرهنگ سازی مناسب به عنوان 

تاکيدات مهم پزشکان برای نهادینه کردن این امر تلاش شود.
با توجه به فرارسيدن هفته جهانی شيرمادر با شعار »نگاهی نو به 

شيردهی مادران شاغل در خانواده، محل کار و جامعه«
در راستای اهميت و ضرورت اطلاع رسانی ، آگاهی بخشی و 
فرهنگ سازی تغذیه با شير مادر درسلامت و جوانی جمعيت با 
پزشکان و فوق تخصص نوزادن در بيمارستان امام خمينی ساری 
گفت وگو اختصاصی انجام داده ایم که ماحصل آن در ذیل می آید:

شير مادر تضمين سلامت جسم و روح
 پاس شير الزامی مهم برای مادران  شاغل 

فوق تخصص نوزادن در بيمارستان امام خمينی ساری گفت: 
تغذیه نوزاد با شير مادر تضمين سلامت جسم و روح است و مادران 
نباید تسليم اسفاده از شير خشک شوند و باید شرایطی فراهم شود 
تا مادران  کارمند و شاغل پاس شير رفته و فرزندان از شير مادر 

برخوردار شوند.
دکتر شاهرخ مهر پيشه با گراميداشت هفته جهانی تغذیه با شير 
مادر)هفته اول آگوست مصادف با 10 تا 16 مردادماه( به شعار 
امسال آژانس بين المللی ترویج تغذیه با شير مادر برای این هفته 
با عنوان “نگاهی نو به شيردهی مادران شاغل در خانواده، محل 
کار و جامعه در گفت و گو با خبرنگار ما اظهار کرد: شير مادر 
تنها یک مایع برای تغذیه نيست، بلکه یک بافت است و همچون 
خون یک بافت است و در کنار موادی همچون پروتئين،  قند 
و... شير بافت زنده پر از گلبول های سفيد و سلول های بنيادین 
است و باید دیدمان نسبت به شير مادر تغيير کند و به سمت 

تغذیهانحصارینوزادباشيرمادردر ماه های اوليه تولد حرکت شود.
وی افزود: تغيير نگاه باید از تيم درمانی به جامعه منتقل شود و 
باید بدانيم که تغذیه نوزاد با شير مادر  دارای اهميت فراوان است 
و در قرآن 8 آیه به طور مستقيم و غير مستقيم به شير مادر اشاره 

کرده و دو سال شير دهی توسط مادر در قرآن مورد اشاره قرار 
گرفته است.

فوق تخصص نوزادن در بيمارستان امام خمينی ساری یادآور شد: 
دنيا برای شير مادر فریاد می زند و دنيا به اهميت شير مادر پی 
برده و در همين راستا آمار سرطان در فرزندانی که با شير مادر 
تغذیه شده  اند، کمتر است، آی کيو بالاتر، فشار خون و دیابت 
و آلرژیک و بيماری های آسم و گوارشی در این فرزندان کمتر 
است و بستری و عفونت های تنفسی و گوارشی، عقونت گوش و 
سرماخوردگی در این نوزادن کمتر است که با تغذیه از شير مادر 

به فرزندان ما می رسد.
مهرپيشه گفت: جامعه ای که در آن تغذیه با شير مادر برای 
نوزادان رواج داده شود، دارای آی کيو بالاتر، بزهکاری کمتر نياز 
به بيمارستان و کادر درمانی کمتر، واردات دارو کمتر و صرفه 
اقتصادی و اجتماعی بيشتر خواهد بود و رشد علمی پشت آن است 
و شير مادر هيچ هزینه ای ندارد و طبيعی در وجود نازنين مادر 

است.
وی افزود: مشکل عدم توجه به تغذیه نوزاد با شير مادر،  از پرسنل 
و کادر درمان تا خانواده  است و باید به سمت فرهنگ سازی در 

این بخش حرکت شود.
فوق تخصص نوزادان در ساری گفت: هيچ شير خشک و پودری 
به پای شير مادر نمی رسد و در دنيا تنها 5 درصد از مادران نمی 
توانند به فرزندان خود شير بدهند و به نوعی در این امر ناتوانند و 
95 درصد مادران به راحتی می توانند تغذیه نوزاد با شير مادر را 

در دستور کار قرار دهند.
با شير مادر  علاوه بر سلامت  افزود: در کنار تغذیه نوزاد  وی 
فرزند، مادر هم سرطان سينه و تخمدان کمتری گرفته و دیابت و 

افسردگی بعد از زایمان  در این مادران کمتر است.
دارای  که  است  نابی  مادر طلای  اینکه شير  بيان  با  مهرپيشه 
فواید فراوان است، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در کنار شير 
مادر، آغوش مادر را داریم که جایگاه خود را دارد و نگاه چشم در 
چشم مادر و فرزند مهم است، باید شرایطی فراهم شود تا مادران  
کارمند و شاغل پاس شير رفته و فرزندان از شير مادر برخوردار 

شوند.
وی گفت: شيردهی فاصله استانداردی بين تولدها ایجاد می کند و 
مهمترین اصل در فرهنگ سازی تغذیه نوزاد با شير مادر این است 
که باید ابتدا پزشکان و کادر درمان به این مهم و تغذیه نوزاد با 
شير مادر باور داشته و ایمان آورند و همچنين مادر و خانواده هم 

تسليم شير خشک نشوند.
فوق تخصص نوزادن در ساری گفت: مقایسه فرزندان و وزن ها 
فرهنگ غلط است و باید بدانيم در مجموع، شير مادر موجب 
سلامت و حفظ سلامت و وزن استاندارد در نوزادان است و از 
بسياری بيمارها جلوگيری می کند و باید در فرهنگ سازی برای 

تغذیه نوزاد با شير مادر تلاش شود.
 آموزش تغذيه انحصاری شير مادر

 در دبيرستان و دانشگاه
فوق تخصص نوزادن بيمارستان امام خمينی ساری گفت: تغذیه 
انحصاری نوزاد با شير مادر عاملی مهم برای سلامت جسمی و 
روانی مادر و کودک است و باید این فاکتور مهم با قوت در  دستور 
کار قرار گيرد و آموزش تغذیه انحصاری نوزاد با شير مادر در 

دبيرستان و دانشگاه نهادینه شود.
دکتر رویا فرهادی هم با گراميداشت هفته جهانی تغذیه با شير 
مادر)هفته اول آگوست مصادف با 10 تا 16 مردادماه( به شعار 

امسال آژانس بين المللی ترویج تغذیه با شير مادر برای این هفته با 
عنوان “نگاهی نو به شيردهی مادران شاغل در خانواده، محل کار 
و جامعه در گفت و گو با خبرنگار ما اظهار کرد: شير مادر موهبت 
الهی برای بشر در بدو تولد است و بهترین انتخاب برای تغذیه 
نوزاد، شير مادر است که نقش آن در سلامت فرزندان در بزرگسالی 

هم مشخص شده است. 
وی افزود: علاوه بر نقش تغذیه اوليه، محافظت در برابر عفونت ها و 
بيمارها و همچنين  در پيشگيری از برخی بيماری ها در بزرگسالی 
هم با تغذیه نوزاد توسط شير مادر ثابت شده است و افرادی که 
در نوزادی از شير مادر تغذیه کرده اند در بزرگسالی، بيماری های 

مزمن همچون دیابت و فشار خون در آنان پيشگيری شده است.
فرهادی با بيان اینکه یکی از نقش های مهم تغذیه نوزاد با شير 
مادر، پيشگيری از بيماری های آلرژیک است، خاطر نشان کرد: 
پيشگيری از بيماری های مختلف عفونی، آلرژیک و مزمن از اثرات 

مهم تغذیه نوزاد با شير مادر است.
فوق تخصص نوزادن در بيمارستان امام خمينی ساری افزود: با 
پيشرفت علم، شناسایی ترکيباتی از شير مادر  ثابت شده است که 
در سلامت جسمی و روانی کودک موثر است و هر روز فاکتورهای 
ناشناخته ای دیده و شناخته می شود، که در شير خشک دیده 

نمی شود.
فرهادی گفت: تغذیه انحصاری نوزاد با شير مادر در 6 ماهه اول 
زندگی، امری مهم است و توصيه شده است و نرمال ترین مسير 
رشد کودک را با استفاده از تغذیه نوزاد با شير مادر خواهيم داشت.

وی با بيان اینکه تغذیه نوزاد با شير مادر، علم و هنر است، یادآور 
شد: در کنار  نقش تغذیه اوليه شير مادر، افزایش سلامت جسمی و  
تعادل روانی بهتر و نقش عاطفی برای مادر با استفاده تماس پوست 

با پوست،  امری مهم است که باید مورد توجه باشد.
فوق تخصص نوزادن در ساری بيان داشت: هورمون هایی در بدن 
مادر بعد از تغذیه نوزاد با شير مادر ایجاد می شود که به سلامت و 

عشق و تماس عاطفی مادر و فرزند کمک می کند.
فرهادی گفت: فواید و مزایای شير مادر فراوان است و متاسفانه 
تغذیه انحصاری با شير مادر در کشور و استان ما کمرنگ شده است 
که مسائل مختلف در ای امر نقش دارند و متاسفانه با وجود همه 

آموزش ها به حد دلخواه نرسيدیم.
وی افزود: اولویت مهم برای فراگير کردن تغذیه نوزاد با شير مادر، 
آموزش است و علی رغم آموزش بعد از زایمان باید آموزش تغذیه 
نوزاد با شير مادر از زمان تولد نوزاد به قبل از تولد و بارداری و 
حتی به دختران در دبيرستان و دانشگاه رسيده و  آموزش داده 
شود و فواید علمی دنيا و فرهنگ سازی آن در جامعه نهادینه 

شود.
وی گفت: تغذیه نوزاد با شير مادر،  فاکتور سلامت بدنی و روانی 
مادر و نوزاد است و به همين دليل باید آموزش ها در این بخش 
خانواده محور شود و مادران و پدران با این مهم آشنا شده و از 
حمایت های خانوادگی  بهره مند و با فرهنگ سازی فواید آن 
در جامعه گسترش یابد. فوق تخصص نوزادن در بيمارستان امام 
خمينی ساری خاطرنشان کرد: پزشکان با دارا بودن علم، هنر را به 
کار گرفته و به سمت تغذیه نوزاد با شير مادر رفته و متخصصان و 

پزشکان به سمت ترویج تغذیه نوزاد با شير مادر بروند.
فرهادی افزود: تغذیه نوزاد با شير مادر در برخی موارد به دليل 
عدم آگاهی خانواده ها و توصيه برخی پزشکان انحصاری نيست 
و باید با فراگير کردن آموزش و خانواده محور کردن آن این مهم 

افزایش یابد.

توصيه مهم متخصصان دانشگاه علوم پزشکی مازندران برای مادران؛

کودکان باهوش و سالم با شیر مادر


